
روزنامه

آیت الله نوری همدانی: 

روحانیت نباید به وضع 
مردم بی تفاوت باشد

در نشست شورای توسعه فرهنگ قرآنی مطرح شد؛

اجرای طرح »سرباز مسجد« در ۴۰ مسجد استان قم

گفت:  تقلید  مراجع  از  همدانی  نوری  حسین  آیت الله   
به آسیب ها و مشکلاتی که  باید نسبت  حوزه های علمیه 
روحانیت  و  دهند  تذکر  باشند  داشته  وجود  است  ممکن 
نباید نسبت به وضع مردم بی تفاوت باشد.  وی روز سه شنبه 

در پیامی به همایش روحانیت بسیجی علمداران بصیرت و 
مقاومت، در قم آورده است:  نفش علماء در طول تاریخ به 
افزایش  و  مردم  هدایت  برای  نقش  ترین  محوری  عنوان 
بصیریت در حوادث بوده است. این مرجع تقلید ادامه داده 

4

4

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم توجه به پیوست خانواده
 در پروژه های شهری
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مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

اجرای پویش فرزند قم؛ فخرایران

به  اشاره  با  قم  عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر 
اهمیت متناسب سازی کالبد و مبلمان شهری با نیازهای 
تمام اقشار جامعه، نسبت به توجه به پیوست خانواده در 
پروژه های شهری قم تأکید کرد. نرجس نیازمند با اشاره به 

تشکیل کمیته زنان و خانواده در شورای اسلامی شهر قم، 
اظهار داشت: زن و خانواده از مهم ترین مباحث اجتماعی 
است و برای داشتن یک جامعه سالم باید به سراغ خانواده 
برویم و این نهاد را تبدیل به محیطی پویا، سالم و بانشاط 
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: در شش 
ماه گذشته ۲۵ موافقت اصولی برای طرح های گردشگری قم صادر شده است.   
علیرضا ارجمندی در جلسه شورای اداری استان که به ریاست سید محمدتقی 
شاهچراغی استاندار قم برگزار شد، اظهار کرد: حجم سرمایه گذاری در این ۲۵ 
طرح، حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی قم ادامه داد: علی رغم شیوع ویروس کرونا و توقف گردشگری، 
استقبال سرمایه گذران برای ایجاد تأسیسات مطلوب بوده است. ارجمندی با 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:
صدور ۲۵ موافقت اصولی برای طرح های گردشگری 
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استاندار قم دربازدید ازشهرک صنعتی سلفچگان:

زمینه های ورود سرمایه گذاران به استان قم تسهیل شود
باید استانداردهای آلایندگی درنواحی صنعتی رعایت شود 

رفع موانع تولید لازمه تحقق رشد اقتصادی 8 درصد قم
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نگاهی به اصفهان تا ژاپن؛

 خشکسالی 
و افزایش جمعیت

نگاهی به آمار و ارقام تولد و ازدواج ۲۰۲۰ در ژاپن باعث 
حیرت است؛ 1- پایین ترین آمار تولد نوزاد از زمان جنگ جهانی دوم تا کنون، در سال ۲۰۲۰ 

ثبت شده است. 
)این به دلیل کرونا نبوده است چون که از سال ۲۰1۶ گفته می شود که امسال پایین ترین آمار 

تولد از زمان جنگ دوم جهانی بود، ولی سال بعد مجددا آمار "کمتر" می شود!(
*کل تعداد نوزادان متولد شده 84۰,83۲ بوده )که ۲4,4۰7 تولد، کمتر از ۲۰1۹ بوده. یعنی 

۲.8 درصد کاهش(
در سرتاسر کشور در سال گذشته فقط 5۲5,4۹۰ ازدواج ثبت شد )آنهم در شرایطی که 
1۹3,۲51 طلاق هم ثبت شد(. پنج سال پی در پی ازدواج روند نزولی دارد و طلاق روند صعودی.

 به دلیل کاهش نرخ ازدواج، انتظار می رود که نرخ تولد در سالهای آینده هم نزولی باشد.
با وجود تمام سیستمهای حمایتی دولت و به رغم تمام مُشوقهایی که دولت )های چند سال 
اخیر( ژاپن برای فرزندآوری قائل شده بودند، سال ۲۰۲۰ بدترین و پایین ترین آمار ازدواج/تولد 

نوزاد در ژاپن بود.
)چندین سال است که دولت به هرکسی که صاحب فرزند شود 35۰۰ دلار ]سیصدوده هزار 
ین[ جایزه می دهد و علاوه بر آن ماهیانه حدود 15۰ دلار کمک هزینه مهدکودک، لباس، تغذیه 

و ... را "تا هفت سالگیِ" کودک متقبل می شود( 
۲- ماجرا، دستوری نیست. "بخشنامه ای" نیست. ابلاغی نیست. چنین نیست که امپراطور )یا 
نخست وزیر ژاپن یا معاون نخست وزیر( بخواهند و بشود. ماجرا مرتبط با "واقعیتهایِ جامعه ژاپنی" است. 

3- واقعیت های جامعه ژاپن چیست؟
اقتصاد ژاپن )بدون هیچ منابع نفت یا گازی( بیش از پنج برابر اقتصاد ایران است.

 اشتغال )به دلیل وجود "تولید" و کارخانه های قوی همچون تویوتا، پاناسونیک، هوندا و...( 
مشکل "نیست".

 در بهداشت و سلامت، یکی از بهترین شاخصهای جهانی را داراست. 
در آموزش، موفق شده ساختار آموزشی متناسب با فرهنگ/ژن/تاریخ ژاپنی را نهادینه کند. 

ولی با وجود همه اینها، میل به "فرزندآوری" عمومیت ندارد. برعکس آنچه عمومیت دارد میل 
به فرزند نیاوردن است. چرا؟

چون زندگی "پیچیده" شده است. اشتغال هست، درآمد هست، امنیت و بهداشت هست 
ولی زندگی شاد نیست. لذا جامعه با نوعی "خودآگاهی" در اضافه کردنِ "یک نفر دیگر" به این 

دنیا "احتیاط" می کند. 
4- اصفهان، خشکسالی زاینده رود و اعتراض ها به آن مجددا باعث شد تا بحث حکمرانی 
آب و اهمیت "مدیریت منابع آب" مورد توجه اذهان واقع شود. اما این فقط اصفهان نیست 
که مشکل دارد. دشتهای جنوب و شرق استان فارس، نخلستانهای جهرم و بوشهر، چه خبر 

است؟ استانهای دیگر چطور؟ 
اصفهان )حسب اتفاق( این شانس را داشته که چندین سال اُستاندار آن یکی از مدیران 

باسابقه منابع آب کشور بوده )رسول زرگرپور(، ولی مشکل، ریشه دارتر از این حرفهاست. 
در واقع سوال اساسی تر این است که آیا اقلیم ایران زمین ظرفیتِ این میزان بارگذاری روی 
منابع طبیعی محدود و محیط زیستش را دارد؟ اساسا آیا توصیه به #افزایش_جمعیت و 

فرزندآوری در چنین اقلیمی صحیح است؟
ممکن است گفته شود: بله اگر که مدیریتِ منابع آب صورت گیرد مشکلی نداریم! ولی "اگر"؟ 

این چه جور اگری است؟! و این چه طور نتیجه گیری بی احتیاط است؟ 
5- ما در بهترین "شرایط تولید" و توسعه )اقتصاد( در کشورمان، حتی تا چند دهه آینده هم 

به اقتصاد_ژاپن نخواهیم رسید. 
همچنین در اشتغال، بهداشت و آموزش.

اما فرض کنیم که با یک معجزه ناگهانی از "ابلاغیه ها" )ی اسحق جهانگیری و محمد مُخبر( 
ظرف یک دهه ژاپن شویم و هیچ مشکلی برای اشتغال و اقتصاد نداشته باشیم )فرض!(، اما 
آیا افزودنِ جمعیت به این فلات خشک )با زمینهای محدودش برای آمایش سرزمین و زیست( 

صحیح است؟
چرا وقتی واقعیتها اینقدر عریان است، احتیاط نمی کنیم؟ 

چرا به تجربه دیگر جوامع انسانی احترام نمی گذاریم؟
آیا وقت آن نیست که باور کنیم باید برای حفظ تمدن ایرانی )یا همانکه محسن رنانی "گوهر 

ایران" خطابش می کند( به خانواده های کوچک ولی با کیفیت فکر کنیم؟
مساله فقط آب نیست.  مساله کیفیت_زندگی است. مساله سعادتمندی نسل است. )ایرادی 
نیست اگر کسی در حوزه شخصی اش گمان می کند امکانِ سعادتمند کردن یک خانواده 
بزرگ را داراست ولی( به شکل عمومی وقتی که با این میزان محدودیت آب، هوای مناسب، 
اشتغال پایدار، برق... )و اساسا "منابع"( مواجهیم، توجه به کیفیت بخشیدن به خانواده کوچک 

ضروری است. 
مشکلِ آب اصفهان، تلنگری است که قدری به "واقعیت"ها و "محدودیت"هایمان بیاندیشیم.
* پژوهشگر مهندسی سازه در مرکز مطالعات زلزله دانشگاه برکلی

محمدرضا اسلامی*

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم:

بسیج؛ فرهنگی که هرگز فرسوده
 نخواهد شد

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم گفت: شاکله بسیج یک فرهنگ و تفکر عدالتخواه 
و با ایمان است که هیچگاه فرسوده نخواهد شد.

سیدحسن حسینی نوده، در گفت وگو با خبرنگار روزنامه ایمان  در قم ضمن عرض تبریک 
به مناسبت سالروز تشکیل سازمان بسیج مستضعفین و گرامیداشت هفته بسیج با بیان 
آنکه سلاح بسیج و بسیجی، ایمان و منطق او برقراری عدالت اسلامی است، گفت: ریشه 
شجره طیبه بسیج به حضرت علی بن ابیطالب )ع( می رسد که هدف ایشان از برقراری 
حکومت، برپایی عدالت و قسط اسلامی و مبارزه با جور و فساد در سراسر عالم بوده است.  
وی ضمن برشمردن ویژگی های یک بسیجی، تبعیت از ولی فقیه زمان را بارزترین ویژگی 
دانست که برای عمل به فرمان های ولی امر مسلمین جهان در همه عرصه ها نهایت تلاش 
و کوشش خود را انجام داده و از هیچ کوششی فرو گذار نخواهند بود. سرپرست خبرگزاری 
بسیج استان قم توان هر بسیجی را به تنهایی توان یک ملت دانست و اظهار داشت: هر 
بسیجی به تنهایی، یک ملت است و همیشه و در همه حال برای فدای جان در راه اسلام 
بر کسی منت نمی گذارد و فقط با خدای خود معامله می کند. وی خاطر نشان کرد: بسیج 
خود یک فرهنگ است و بسیجی نیز فرهنگ ساز است و هر زمان که فرهنگ بسیجی در 
مسؤولین ما رشد و تعالی پیدا نمود و  تقویت شد؛ در تمامی زمینه ها پیشرفت داشته ایم. 
حسینی نوده با اشاره به حضور مردم در عرصه های مختلف کشور تأکید کرد: تجربه ثابت 
کرده است که هرگاه نگاه به درون کشور داشته باشیم، با همدلی و اتحاد و با همراهی مردم 
توانسته ایم به اهداف انقلاب اسلامی دست پیدا کنیم و یا نزدیک شویم. وی افزود: پر 
ظرفیت ترین قلب ها، قلب بسیجی است و هیچ افتخاری در این دنیا بالاتر از بسیجی بودن 
نیست؛ چرا که حضرت امام خمینی)ره( فرمودند: »در این دنیا افتخارم این است که خود 
بسیجی ام و بسیج قلب من است.« سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم در پایان با اشاره 
به فرازی از سخنان رهبر معظم انقلاب که فرمودند: »بسیجی باید در وسط میدان باشد تا 
فضیلت های اصلی انقلاب زنده بماند.« نقش بسیج و بسیجیان را در این عرصه بسیار مهم 
و حیاتی دانست و گفت: بسیج در موضوعات گوناگون از جمله سبک زندگی اسلامی، 
خودکفایی اقتصادی، علمی و پژوهشی، معنویت و اخلاق، استقلال و آزادی، عدالت و 

مبارزه با فساد، می تواند نقش آفرینی کند و همچون گذشته بدرخشد.

مدیر مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور:

امروز دشمن کیان خانواده را
 نشانه گرفته است

مدیر مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور گفت: دشمن کیان خانواده 
را نشانه گرفته و اگر راه حلی برای آن تبیین نشود انقلاب دچار بحران و حتی فراتر از آن 

می شود. 
حجت الاسلام عبدالکریم بهجت پور در همایش بزرگ طلاب و اساتید بسیجی خواهران 
که در جامعه الزهرا برگزار شد، اظهار داشت: از هنرهای حضرت امام ایجاد فرصت و مجال 
برای حضور بانوان و جوانان در میدان بود. بازکردن میدان برای حضور عفیفانه و موثر 
خواهران در عرصه های اجتماعی، موجب شد امروز در این نقطه ای باشیم که قرار گرفته 
ایم.   وی ادامه داد: فرصت سازی هایی که امام به خصوص درخصوص بانوان انجام دادند 
برگرفته از رهنمودهای قران کریم بود.  وی افزود: زمانی که پیامبر گرامی اسلام، جامعه را 
در دست گرفتند، مردم دختران را زنده به گور می کردند و سهم الارث زنان را می خوردند. 

قرآن زنان را رشد داد و به زن ولایت داد. این اقدام عملی را امام انجام دادند.
رئیس حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور عنوان کرد: امام شعار نمی دادند بلکه 
آنچه را بر زبان می اوردند عمل می کردند.  وی ابراز داشت: دشمن امروز زنان و جوانان 
را نشانه گرفته و جریان استخفاف اندیشه و لذت تغییر کام زنان و جوانان را در دستور کار 
قرار داده است. انقلاب آمد تا نگاه را عوض کند و کام ما را با معنویت شیرین کند و الان به 

شدت این دو جبهه در تزاهم و درگیری اند. 
اگر خانواده از هم گسسته شود انقلاب دچار بحران می شود 

وی با بیان این که شما خواهران در بسیج طلاب و اساتید باید امام ۲۰ قشر دیگر باشید، 
افزود: امروز مسائل کشور بسیار پیچیده است جریان استکبار و استنخاف برای هرعملی 
فلسفه چینی کرده است. با راه حل های ساده نمی شود مسائل پیچیده را حل کرد.  وی 
با اشاره به انتظار از حوزه ابراز کرد: باید با دقت نظر و فهم عمیق مسئله را دانست و راه 

حل برای آن ارائه داد.

رییسی در دیدار رییس سازمان بسیج مستضعفین: 

لزوم حفظ وتقویت روحیه 
بسیجی برای حل مشکلات  

امیرعبداللهیان در دیدار »گروسی« تاکید کرد؛

ضرورت بی اعتنایی آژانس 
به فشارهای سیاسی

وزیــر امــور خارجــه کشــورمان 
بــر اهمیــت کار فنــی، حرفــه ای 
ضــرورت  و  آژانــس  بی طرفانــه  و 
فشــارهای  بــه  بی اعتنایــی 
سیاســی خارجــی تأکیــد کــرد. 
مدیــرکل  گروســی«،  »رافائــل 
آژانــس بین المللــی انــرژی اتمی، 
عصــر روزســه شــنبه با حســین 
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اسلامی در نشست خبری مشترک با »گروسی«؛

هیچ انحرافی دربرنامه هسته ای 
ایران مشاهده نشده است

تاکید  بــا   رییس جمهــوری 
بــر اینکه بــا حفــظ و تقویت 
روحیه بســیجی می توان بر 
مشــکلات غلبه کرد،  گفت: 
افتخارم این است که بسیجی 
دولــت  مجموعــه  و  باشــم 
بــا روحیــه و تفکر بســیجی 
برای خدمت رســانی و ایجاد 
گشایش در معیشت و اقتصاد 

 رییس سازمان انرژی اتمی ایران 
با تاکیــد بر اینکه ایــران در اجرای 
برنامه هسته ای خود مصمم است،  
گفــت: مطلبی که امروز گروســی 
چندین بار در ملاقات بیان کردند 
این اســت کــه هیــچ انحرافی در 
برنامه های هسته ای ایران مشاهده 
نکردنــد و فعالیت های هســته ای 
ایران طبق معاهــدات و ضوابط در  2

 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان مهرماه، هفت پروانه بهره برداری از معادن با سرمایه گذاری ۲۱۹ میلیارد 
ریال و ایجاد اشتغال برای ۳۲ تن در استان صادر شده است.  محمود سیجانی 
اظهارداشت: معادن از جمله ظرفیت های مهم اقتصادی قم است که با حضور و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی طی سال های اخیر مورد توجه جدی قرار گرفته 
و مسئولان استان با ارائه تسهیلات لازم به دنبال جذب افراد علاقه مندان به 
فعالیت در این بخش هستند. وی افزود: قم از نظر معادن فلزی ظرفیت بالایی 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :
قم از نظر معادن فلزی ظرفیت بالایی دارد 

8

سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم
سازمان در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به واگذاری محل ورزشی ذیل به صورت اجاره بهاء 

طبق مشخصات مذکور اقدام نماید:

شرایط عمومی مزایده:
1- بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده 

)دربسته( تسلیم اداره کل حراست، طبقه ششم شهرداری مرکز واقع در بلوار امام موسی صدر گردد.
۲- مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل ۵% )پنج درصد( مبلغ پایه )هر کدام از موارد فوق( مورد مزایده 
مندرج در آگهی می باشد که می بایست به نام شرکت کنندگان و به صورت مقطوع به حساب سپرده شماره 

1۰۰7۹5۲7۹735 بانک شهر به نام سازمان فرهنگی هنری ورزشی واریز نمایند.
3- شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط آئین نامه معاملات شهرداری 

می باشد.
4- متقاضیان می توانند پس از چاپ آگهی نوبت دوم در تاریخ 14۰۰/۰۹/۰3 به مدت 8 روز کاری 
)۱4۰۰/۰۹/۱۱(، جهت اخذ مشخصات و دریافت اسناد و شرکت در مزایده به )واحد حقوقی( سازمان 

فرهنگی ورزشی شهرداری طبقه پنجم ساختمان ناشران، مراجعه نمایند.
5- تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه قبول است امضاء گردد.

۶- شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام 
نمایند.

7- سازمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
8- هزینه چاپ آگهی روزنامه و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

مهلت تسلیم پیشنهاد:
۱- آگهی اول ۱4۰۰/۰8/۲۹
۲- آگهی دوم ۱4۰۰/۰۹/۰۳

۳- پس از 8 روز کاری، به تاریخ ۱4۰۰/۰۹/۱۱
محل تسلیم پیشنهاد:

آدرس: قم، خیابان خاکفرج، شهرداری طبقه ۶، اداره کل حراست.

آگهی مزایده  عمومی)نوبت  دوم(

آگهی:۱۲۲۵7۳8روابط عمومی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم
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لزوم توجه ویژه برای 
جلوگیری از فرار نخبگان

از جمله  و  مختلف  اقشار  مهاجرت  ارقام  و  آمار   
نخبگان علمی در چند سال گذشته در کشور به طرز 

نگران کننده ای افزایش یافته و بر اساس شواهد مستند در دسترس و قابل راستی آزمایی 
همچنان با شیب درخور توجهی رو به تزاید است. بر اساس آخرین داده ها ایران در بین 
1۰ کشور مهاجر فرست جهان قرار دارد. اهمیت این رویداد وقتی بیشتر نمایان می شود 
که بر اساس آمار و ارقام، جلای وطن از سوی نخبگان علمی، المپیادی ها، دانشجویان، 
صاحبان سرمایه، پزشکان و پرستاران سهم درخور  توجهی در بین مهاجران دارد. براساس 
برخی از آمار منتشرشده، 37 درصد از دارندگان مدال المپیادهای دانش آموزی، ۲5 
درصد از مشمولان بنیاد نخبگان و 15 درصد از رتبه های زیر هزار کنکور سراسری مقیم 
کشورهای دیگر هستند. این ارقام مربوط به سال هایی است که کشور هنوز این چنین 
در چنبره تحریم ها قرار نداشت. این ارقام به ویژه پس از خروج آمریکا از برجام )13۹7( 
و تشدید بی سابقه تحریم ها افزایش چشمگیری یافته و براساس برخی آمار فقط در سال 

گذشته سه هزار پزشک و ۹۰۰ استاد دانشگاه کشور را ترک کرده اند.
در آسیب شناسی گرایش شدید به مهاجرت و عوامل تأثیرگذار بر آن، موضوعاتی مانند 
مشکلات اقتصادی )بی کاری، تورم، فساد(، ناکارآمدی مدیریت کلان، نابرابری در 
برخورداری از فرصت های شغلی، تبعیض در حقوق شهروندی، فقدان تصویری روشن 
از آینده، ناامیدی از اصلاح، مسئله آزادی های مدنی، دخالت در زندگی خصوصی، 
برخورداری از زندگی بهتر و با کیفیت و نگرانی از آینده تحصیلی و شغلی فرزندان را 

می توان برشمرد. 
به  را  قانون چنین حقی  نه  نگه داشت،  به زور در کشور  را  اگرچه نمی توان کسی 
دولتمردان و دست اندرکاران اداره کشور داده که مانع مهاجرت اتباع شوند و نه شرع. 
جامعه شناسان بر این باورند که رضایت مندی، امنیت، برخورداری از آزادی های قانونی، 
برابری شهروندان در برابر قانون، برخورداری بی دغدغه از حداقل های ممکن برای 
زندگی شرافتمندانه، امید و اطمینان از آینده ای مطمئن برای فرزندان محرک های قابل 

استنادی برای کشیدن ترمز گریز از کشور است. 
بعید است مسئولان مربوطه از آمار نگران کننده سیل مهاجرت به ویژه در چند سال 
اخیر بی اطلاع باشند. حجم خبرهای مندرج و گزارش های مستند و تبلیغات گسترده 
بنگاه ها و آژانس های تسهیل کننده مهاجرت در رسانه های مختلف به گونه ای است 
که جای شبهه ای برای آگاه بودن مسئولان نمی گذارد؛ اما این سؤال همچنان دغدغه 
اصلی دلسوزان است که چرا دستی از آستین بیرون نمی آید و چاره ای برای »چوب حراج 

زدن« به از دست دادن سرمایه های کشور نمی کند. 
ده ها نهاد ذی ربط اجرائی و  نظارتی علاوه بر مسئولیت رسمی در حفظ سرمایه های 
انسانی کشور با برنامه ریزی های برگرفته از امکانات و ذخایر مادی و فرهنگی وظیفه دارند 
با رصد دقیق عواملی که سرمایه های انسانی را مجبور به مهاجرت می کند، نهادهای 
بالادستی و مسئولان رده اول کشور را در جریان قرار دهند تا از این رهگذر تدابیر لازم 

اندیشیده شود. 
این درد مهلک  که کشور را در معرض خطر تهی شدن از سرمایه های فکری و مادی قرار 

داده و رهبری نیز به تازگی نسبت به آن واکنش نشان داد، چگونه می توان درمان کرد. 
پاسخ به این سؤال در شرایط مناسبات اجتماعی شکل گرفته و قوام یافته در سالیان 
گذشته کشور سهل و نیازمند تغییرات در شیوه حکمرانی بر مردم، آرام سازی فضای 
بین المللی در سیاست خارجی، رفع موانع توسعه و تحقق اهداف مندرج در سند 

چشم انداز 14۰4 است.
تحقق چنین شرایطی در وهله اول نیازمند نگاه یکسان به شهروندان، کنار گذاشتن 
اقداماتی که کرامت انسانی را به چالش می کشد، برخورداری از حقوق مصرح در قانون 
برای همگان، پرهیز از کنکاش در باورهای افراد، دخالت نکردن در زندگی خصوصی، 

رجحان دانش بر نمایش متملقانه و پرهیز از درجه بندی شهروندان است. 
تا زمانی که بسیاری از مدال آوران المپیادهای علمی و دانش آموختگان فرهیخته، 
حتی پس از فارغ التحصیلی به دلیل موانع »سلیقه ای« دستگاه های جذب نیروی 
و مراکز  و موقعیت مناسب علمی در دانشگاه ها  به کسب جایگاه  امیدی  انسانی، 
علمی کشور نداشته باشند، کسب موقعیت های علمی و مدیریتی به زندگی شخصی 
یا فعالیت های اجتماعی آنها سنجاق شده باشد و نمایندگان مجلس به جای برداشتن 
موانع ریل گذاری زیرساخت های توسعه، به حق انتخاب و سبک زندگی مردم پرداخته و 
به مداخله در خصوصی ترین ابعاد زندگی شهروندان، محدودیت اینترنت به بهانه صیانت 
و... مشغول است، نمی توان جوان نخبه را با »نصیحت « در کشور نگه داشت و مانع از 
جذب او در بهترین دانشگاه های جهان و دسترسی به پیشرفته ترین امکانات علمی شد. 
تکریم نخبگان علمی و  سرآمدان فکر و اندیشه در گرو کنار گذاشتن باندبازی های 
مناصب  در  شایسته سالاری  حاکمیت  و  خاص  توصیه های  و  روابط  از  برخاسته 
حکومتی است. اعتماد به نخبگان و به کارگیری آنان در ساختار بوروکراسی برای رشد 
و توسعه کشور و اصلاح فرایندهای غلط و باز گذاشتن دست آنان برای ارائه راهکارهای 

پیشرفت های کشور گام اول این مسیر است. 
به دو نمونه تفکر و برخورد با موضوع در سطح بالای تصمیم گیری کشور که خود شاهد 
آن بودم، اشاره می کنم، با این امید که مشغولیت مسئولان درگیر مشکلات انبوه کشور، 

خواسته و ناخواسته آنان را از تفکر و برنامه ریزی برای حل این معضل غافل نکند. 
در مهرماه 1384، احمدی نژاد دو ماه پس از جلوس رسمی در منصب ریاست جمهوری 
به وزارت امور خارجه آمد. با توجه به مسئولیتی که در آن زمان داشتم، بالاجبار در زمره 
افراد حاضر در سالن آیت الله کاشانی در مراسم حضور و استماع سخنرانی ایشان بودم. 
یکی از افراد حاضر از او درباره برنامه دولت برای »جلوگیری از فرار مغزها« سؤال کرد. 
پاسخ احمدی نژاد اکثریت حاضر در آن جلسه را حیرت زده کرد. باورش بسیار سخت 
بود که رئیس جمهوری کشوری بگوید: »چه مانعی دارد کسانی که به هر دلیلی از ما 
خوش شان نمی آید، از کشور بروند. چه کسی گفته باید این افراد را به زور نگه داریم. 
بگذارید بروند«. نتیجه محتوم این نگاه به »مردم« و به ویژه سرمایه های علمی کشور بر 

کسی پوشیده نیست. 
چند سال قبل از این ماجرا، در دیدار وزیر و مسئولان ارشد وزارت امور خارجه با 
زنده یاد هاشمی رفسنجانی حضور داشتم. یکی از سفرا گفت در کشور محل مأموریت 
من تعداد کثیری از ایرانیان هستند که هم از مکنت مالی و هم از موقعیت اجتماعی 
موجه و مورد احترام برخوردارند. آنان تمایل دارند به ایران سفر کنند. مشکل این است 
که اعتبار پاسپورت ایرانی آنها خاتمه یافته و به دلیل اخذ تابعیت آن کشور مقررات و 
قوانین اجازه صدور پاسپورت جدید ایرانی به آنها را نمی دهد. هاشمی از دکتر ولایتی 
در این باره و اینکه صدور پاسپورت ایرانی برای این افراد چه مشکلی دارد، سؤال کرد. 
ولایتی از مجتبی میرمهدی، معاون کنسولی خود خواست به این سؤال پاسخ دهد. او 
با استناد به مواد قانونی موجود آن زمان و تبصره های مربوطه درخواست آن دسته از 
ایرانیان را مغایر قانون ذکر کرد. هاشمی پس از شنیدن همه حرف ها رو به ولایتی کرده 
و گفت: »به همه سفارتخانه ها اطلاع دهید صدور پاسپورت جدید برای متقاضیانی که 
تصویری )کپی( از شناسنامه یا پاسپورت قدیمی ایرانی یا هر مدرکی که نمایانگر اصل 
و نسب ایرانی آنهاست دارند، بلامانع است«. او در ادامه از ولایتی خواست برای رفع 
این مشکل با همکاری وزارتخانه ها و نهادهای ذی ربط لایحه ای تهیه و به مجلس شورای 

اسلامی ارسال کنند. 
و  شهروندان  ظاهری  شمایل  و  شکل  از  فارغ  فوق  نگرش  دو  تفسیری  بی هیچ 
دسته بندی آنان، دو نتیجه انکار ناپذیر در حکمرانی و نگرش آحاد مردم به حاکمان، 

برنامه ریزی کلان، دلبستگی به کشور و کاهش یا افزایش مهاجرت دارد./شرق
                                                                                             سفیرسابق ایران در آفریقای جنوبی

امیرعبداللهیان در دیدار »گروسی« تاکید کرد؛

ضرورت بی اعتنایی آژانس
 به فشارهای سیاسی

وزیر امور خارجه کشورمان بر اهمیت کار فنی، حرفه ای و بی طرفانه آژانس و ضرورت 
بی اعتنایی به فشارهای سیاسی خارجی تأکید کرد.

»رافائل گروسی«، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، عصر روزسه شنبه با حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان دیدار و گفتگو کرد.

امیرعبداللهیان در این دیدار بر اراده جدی جمهوری اسلامی ایران برای تعامل سازنده 
با آژانس در چارچوب موافقتنامه پادمان ها تأکید و اظهار امیدواری کرد در سفر مدیرکل 

آژانس اعتماد متقابل و همکاری های طرفین بیش از پیش تقویت شود.
وزیر امور خارجه کشورمان بر اهمیت کار فنی، حرفه ای و بی طرفانه آژانس و ضرورت 

بی اعتنایی به فشارهای سیاسی خارجی تأکید کرد.
مدیرکل آژانس نیز متقابلًا ضمن تأکید بر رویکرد فنی، حرفه ای و بی طرفانه آژانس، 
سفر خود را نشانه ای از اراده برای گفتگو و درک متقابل، حل مسائل و ارتقای همکاری ها 
با جمهوری اسلامی ایران عنوان کرد و از آمادگی آژانس برای حل و فصل موضوعات 

باقی مانده طی ماه های آتی در همکاری نزدیک با جمهوری اسلامی ایران خبر داد.

جاوید قربان اوغلی*

اخبار

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم توجه به پیوست خانواده
 در پروژه های شهری

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اهمیت متناسب سازی کالبد و مبلمان 
شهری با نیازهای تمام اقشار جامعه، نسبت به توجه به پیوست خانواده در پروژه های شهری 

قم تأکید کرد.
نرجس نیازمند با اشاره به تشکیل کمیته زنان و خانواده در شورای اسلامی شهر قم، اظهار 
داشت: زن و خانواده از مهم ترین مباحث اجتماعی است و برای داشتن یک جامعه سالم باید 

به سراغ خانواده برویم و این نهاد را تبدیل به محیطی پویا، سالم و بانشاط کنیم.
وی تصریح کرد: خانواده سالم زمانی شکل می گیرد که نگاه ویژه و با برنامه ای به دختران 
و زنان شود، به گونه ای که هم آن ها را از آسیب های فرهنگ بیگانه مصون داشته و نیز فرصت 
و بستر لازم برای شکوفایی استعدادها و ساختن جامعه و تربیت نسل مفید و تأثیرگذاری را 

ایجاد کند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: طی دو سال گذشته و با همه گیری 
ویروس کرونا و محدودیت های حاصل از آن، تا حدودی از نشاط زنان و دختران قمی کاسته 
شده و مجموعه مدیریت شهری قم بر آن است تا محیط هایی سالم و متناسب با نیازهای این 

بخش از جامعه بیش از گذشته فراهم کند.
وی با بیان اینکه به دلیل عدم حضور یا تعداد اندک بانوان در ادوار شورای اسلامی شهر قم 
برخی پیوست های مورد نیاز با حوزه زنان و خانواده در اجرای پروژه های تفریحی، اقامتی 
و گردشگری به صورت شایسته ای دیده نشده است،  ابراز کرد: به همین دلیل برخی از 
طرح های به بهره برداری رسیده، اما به دلیل برخی شرایط امکان بهره مندی حداکثری 

خانواده ها از آن میسر نشده است.
به گفته نیازمند، خانواده به عنوان یک نهاد سالم، دغدغه مند و آینده ساز بیشترین دلسوزی 
و نگرانی را از تأمین زیرساخت ها و درنظر گرفتن پیوست های لازم دارد و از این منظر لازم بوده تا 
در پروژه های شاخص و مهم شهری به خصوص در مباحث تفریحی، گردشگری، بوستان ها و 
فضای سبز و طرح های اقامتی” پیوست خانوادگی” به صورت جدی موردتوجه مدیران شهری 

باشد.
وی با تأکید بر اینکه زمانی شهری آرام و دلنشین خواهیم داشت که کالبد و پیوست های 
به کار رفته در آن متناسب با نیاز همه اقشار به ویژه سه گروه حساس سالمندان، کودکان و 
مادران باشد، اذعان کرد: ساخت وساز معابر و پروژه های عمرانی شهر قم باید به سمتی برود 

که شهری دوستدار کودک در کنار خانواده داشته باشیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: این مسئله در مورد سالمندان و معلولان یا 
تمام  استفاده  برای  شهر  متناسب سازی  و  است  برخوردار  بیشتری  اهمیت  از  کم توانان 

شهروندان حق بزرگی است که مردم بر گردن مدیران و مسئولان دارند.
وی با بیان اینکه باید تلاش کنیم شهروندان بخشی از زمان خود را صرف سبد تفریح و 
نشاط خود کنند، گفت: در شهر قم هم اکنون چند بوستان ویژه بانوان وجود دارد، اما برای 
ایجاد رغبت و علاقه بیشتر جهت حضور دختران و مادران در این مجموعه ها باید به دنبال 

ایجاد جذابیت های بیشتر و توسعه زیرساخت ها، فضای ورزشی و لوازم بازی و نشاط باشیم.
نیازمند اظهار داشت: کمیته زنان و خانواده شورای اسلامی شهر قم به عنوان یک کمیته نوپا 
در تلاش است تا نقش زنان در مدیریت شهری و استفاده از ایده و ابتکارات بانوان را در ایجاد 

شهر دوستدار خانواده عملیاتی کند.
 

مدیرکل منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

برگزاری انتخابات شورای اسلامی کار 
شهرداری قم

مدیرکل منابع انسانی شهرداری قم با اشاره به برگزاری انتخابات شورای اسلامی کار 
شهرداری گفت: این شورا بازوی مشورتی و فکری اداره کل منابع انسانی شهرداری است.

سید علی بیگدلی اظهار داشت: با توجه به هماهنگی صورت گرفته با اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان قم، روز گذشته و امروز سه شنبه دوم آذرماه 14۰۰ ، انتخابات شورای 

اسلامی کار شهرداری قم برگزار شد.
وی با بیان اینکه نقش شورای اسلامی کار بسیار پر اهمیت است، افزود: افرادی که در 
شورای اسلامی کار انتخاب می شوند، افرادی نماینده عموم کارکنان به شمار رفته و بازوی 

مشورتی و فکری شهرداری هستند.
مدیرکل منابع انسانی شهرداری قم تصریح کرد: همچنین این افراد در واقع پل ارتباطی بین 
تمام کارکنان شهرداری و حوزه مدیریتی شهرداری به شمار رفته و وظیفه ایجاد این ارتباط نیز 

بر عهده اداره کل منابع انسانی است.
به گفته وی، امیدواریم همانند دوره های گذشته افرادی انتخاب شوند که با بهره گیری 
از ظرفیت آنان در موضوع های مختلف بتوانیم نسبت به شناخت منابع انسانی کارگران 
شهرداری اشراف بیشتری داشته و با اطلاع و شناخت بیشتر وارد حل مسائل و مشکلات 

آنان شویم.
بیگدلی خاطرنشان کرد: انتخابات با همکاری حوزه های مختلف شهرداری و نماینده اداره 
کل کار استان قم به بهترین شکل ممکن برگزار و نخستین جلسه آن نیز تا 1۰ روز آینده برگزار 

می شود..
 

با مشارکت سازمان آتش نشانی شهرداری قم صورت گرفت :

برگزاری مانور اطفاء حریق و امداد و نجات 
با  امدادی  آمادگی دستگاه های  به منظور  و نجات  امداد  و  مانور عملیاتی اطفاء حریق 

مشارکت سازمان آتش نشانی شهرداری قم برگزار شد.
به گزارش شهرنیوز، مانور عملیاتی اطفاء حریق و امداد و نجات جهت هماهنگی بین 
نجات  حریق  اطفاء  قالب  در  هلال احمر  و  آتش نشانی  سازمان  امدادی،  دستگاه های 

محبوسین در اتاق های پر از دود در ساختمان مرکزی هلال احمر برگزار شد.
قم،  جعفری  استان  هلال احمر  جمعیت  سازمان  مدیرعامل  بهرامی  که  مانور  این  در 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم و دیگر مسئولان و عوامل 
هلال احمر و آتش نشانی قم حضور داشتند، انتقال محبوسین و مجروحین از ارتفاع نیز انجام 

پذیرفت.
این مانور با هدف تمرین، سازمان دهی نیروها و ایجاد هماهنگی بین آن ها، ایجاد آمادگی و 
افزایش اعتمادبه نفس در عوامل امدادی، بالا رفتن توان عملیاتی، ایجاد نظم و حفظ آرامش 
در هنگام عملیات، بالا رفتن کارایی و ایجاد خلاقیت در نیروها و مشخص کردن دقیق وظایف 
باتوجه به کارآمدی، مهارت و استعداد فردی نیروها و هماهنگی بین ایستگاهی و توانایی مرکز 

فرماندهی در سازمان دهی نیروها برگزار شد.
 

ازسوی مدیر منطقه هشت شهرداری قم صورت گرفت ؛ 

تقدیر از فرمانده ناحیه بسیج پردیسان
مدیر منطقه هشت شهرداری قم به مناسبت هفته بسیج، با فرمانده ناحیه بسیج امام حسن 

عسکری)ع( دیدار و گفتگو کرد.
محمد رمضانی در دیدار با فرمانده ناحیه بسیج امام حسن عسکری)ع( ضمن تبریک 
این ایام به تمامی بسیجیان قهرمان اظهار داشت: هفته بسیج هفته تجلیل از رشادت ها، 

فداکاری ها و ترویج فرهنگ بسیجی است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم خاطرنشان کرد: بسیج به عنوان یک پشتوانه عظیم 
مردمی، امروز به صورت مجموعه ای تنومند بوده که انقلاب و نظام اسلامی را از هر خطر و 

توطئه ای مصونیت می بخشد.
در ادامه سرهنگ میرهادی فرمانده ناحیه بسیج امام حسن عسکری)ع(، تلاش های 
بی وقفه مدیریت شهری در پردیسان را ارزشمند توصیف کرد و افزود: عملکرد شهرداری 
منطقه هشت در توسعه و آبادانی پردیسان چشمگیر بوده است و امیدواریم با حمایت های 

ویژه مدیریت جدید استان، شاهد شکوفایی هرچه بیشتر این منطقه باشیم.
در پایان این دیدار از سرهنگ میرهادی فرمانده ناحیه بسیج امام حسن عسگری)ع( با 

اهدای لوح سپاس تجلیل به عمل آمد.

رئیس مرکز پیشگیری و درمان مصرف مواد مخدر بهزیستی کشور خبرداد:

اعطای وام  اشتغال به مددجویان 
بهبودیافته از بند اعتیاد

رئیس مرکز پیشگیری و درمان مصرف مواد مخدر بهزیستی کشور روزسه شنبه در سفر به 
قم از چند کمپ ترک اعتیاد بازدید کرد و در جریان چگونگی خدمت رسانی در این کمپ ها 

قرار گرفت.
رئیس مرکز توسعه پیشگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور در بازدید از کمپ های 
ترک سو مصرف مواد مخدر استان از اعطای وام 1۰۰ میلیون تومانی جهت اشتغال به 
مددجویان رها شده از بند اعتیاد خبر داد.  فاطمه رضوان مدنی گفت: این وام ها با کارمزد 
4 درصد به آن دسته از بهبودیافتگانی که دست کم یک ماه از بهبودی آن ها گذشته و در 
کمپ های ترک سو مصرف مواد مخدر بهزیستی موفق به ترک مواد شده اند تعلق می گیرد.  
وی در ادامه به استقرار 11 کمپ ترک سو مصرف مواد مخدر و 17 مطب پزشکی درمان اعتیاد 
با متادون خبر داد و گفت: حدود ۲ هزار مددجوی آقا و 43 مددجوی خانم در کمپ های 

استان به صورت اختیاری یا اجباری در حال درمان هستند.

 
  رییس جمهوری با تاکید بر اینکه با حفظ و تقویت 
روحیه بسیجی می توان بر مشکلات غلبه کرد،  گفت: 
افتخارم این است که بسیجی باشم و مجموعه دولت 
ایجاد  و  با روحیه و تفکر بسیجی برای خدمت رسانی 

گشایش در معیشت و اقتصاد مردم تلاش می کند. 
پایگاه اطلاع رسانی  از  ایرنا  به گزارش روز سه شنبه 
ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم رییسی در دیدار 
رییس سازمان بسیج مستضعفین و جمعی از فرماندهان 
این سازمان ضمن تبریک هفته بسیج،  اظهارداشت: 
بسیج شجره طیبه و درخت تناور و پرثمری است که با 
ابتکار و نگاه ژرف امام راحل تشکیل شد و هر روز که 
می گذرد ثمرات بیشتری را شامل حال ملت ایران و امت 

اسلامی می کند.
رییس جمهوری با اشاره به فراگیری و اطمینان بخش 
بودن بسیج برای ملت ایران، گفت: در راس این مجموعه 
انقلابی، رهبر معظم انقلاب و در بدنه آن، آحاد مردم 
کشور حضور دارند و بسیج فراتر از جریانات سیاسی و 
حزبی و گروهی، آرمان ها و ارزش های انقلاب و خدمت 
بی منت به مردم را پیگیری می کند و باعث اطمینان 
خاطر مردم است همچنان که با حضور و نظارت در بازار 

باعث ایجاد آرامش در بازار شد.
در  بسیج  ماموریت های  تقویت  برای  تلاش  رییسی 
مسیر رفع مشکلات مردم را ضروری دانست و گفت: 
جریانات معاند بدنبال انحراف در فکر، اندیشه و عمل 
و در حوزه های مختلف فرهنگی، اجتماعی و سیاسی  
هستند اما بسیج بعنوان سد محکم و استوار در مقابل 
این انحرافات قد علم کرده و نقشه ها و توطئه های فراوانی 

را خنثی کرده است.
رییس دولت سیزدهم افزود: دشمن با برخورداری از 
پول، قدرت و رسانه بدنبال ریزش در مجموعه نیروهای 
انقلاب و ایجاد تغییر در سبک زندگی و اخلاقیات مردم 
است اما چون رویش و گستردگی ماموریت های بسیج 

زیاد است، همواره با شکست مواجه شده اند.
رییس جمهوری بسیج را از مهمترین مولفه های قدرت 
بواسطه  بسیج  فراگیر  جریان  گفت:  و  دانست  کشور 
مسئولیت پذیری و خطر پذیر بودن و حضور در صحنه، به 

رمز صیانت از نظام اسلامی تبدیل شده است.
آیت الله رییسی برنامه ها و اقدامات بسیج در حوزه های 
مختلف اجتماعی، فرهنگی، علمی، فناوری، اقتصاد 
مقاومتی و بویژه عمران و سازندگی در مناطق محروم را 
راهکارهایی ارزشمند برای رفع مشکلات مردم دانست 
و گفت: دولت مصمم است از ظرفیت بسیج برای رفع 

دغدغه ها و مشکلات مردم استفاده کند.
وی تلاش و برنامه ریزی برای احیا و تقویت روحیه امید 
و اعتماد در بین مردم را حائز اهمیت دانست و گفت: 
راهبرد دشمن ایجاد یاس و ناامیدی در جامعه است و 
در این شرایط لازم است تمام ظرفیت های نظام در کنار 
هم قرار بگیرند تا با ایجاد تحول در زندگی مردم و رفع 
مشکلات کشور، مردم را به آینده امیدوار کنند و در این 
زمینه دولت با همه توان آماده حمایت و پشتیبانی است.
غلامرضا سلیمانی رییس سازمان بسیج مستضعفین 
و  بسیجی  روحیه  از  قدردانی  با  دیدار  این  در  هم 
خدمت رسانی رییس جمهور و مجموعه دولت،  گزارشی 
از برنامه ها،  اقدامات و سند راهبردی بسیج که براساس 

بیانیه گام دوم انقلاب، تدوین شده است، ارائه کرد.
حمایت ایران از همکاری های اقتصادی منطقه ای 
 رییسی همچنین در دیدار »خسرو ناظری« دبیرکل 
سازمان همکاری اقتصادی)اکو( شناسایی و رفع موانع 

همکاری های  و  مناسبات  سطح  افزایش  مشکلات  و 
سران  اجلاس  برگزاری  آستانه  در  را  عضو  کشورهای 
اکو، ضروری دانست و اظهار داشت: باید هر گونه مانع 
و مشکل در مسیر توسعه همکاری ها برطرف شود تا 
تبادلات و مناسبات اقتصادی کشورهای عضو اکو در 

سطح بالاتر و برتری انجام شود.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: هرکدام از اعضای 
در  فراوانی  اقتصادی  ظرفیت های  از  اکو  سازمان 
حوزه های مختلف برخوردار هستند که فعال کردن آن 

می تواند به رونق اقتصادی منطقه بینجامد.
کشورهای  ظرفیت های  به  اشاره  با  رییسی  آیت الله 
عضو سازمان همکاری اقتصادی اکو در حوزه انرژی، 
تجارت، حمل و نقل، اقتصاد دیجیتال، اقتصاد دریا 
اقدامات جامع  و  برنامه ریزی ها  و گردشگری، گفت: 
دبیرخانه سازمان اکو برای فعال کردن این ظرفیت ها 
آبادانی  و  پیشرفت  و  منطقه  اقتصادی  رونق  می تواند 
با  وی  باشد.  داشته  همراه  به  را  اکو  عضو  کشورهای 
تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران از فعال شدن و 
توسعه فعالیت های سازمان اکو حمایت می کند، افزود: 
تهران برای همکاری های منطقه ای در قالب سازمان 
همکاری های اقتصادی اهمیت ویژه ای قائل است و از 

این فعالیت ها حمایت می کند.

رییسی در دیدار رییس سازمان بسیج مستضعفین: 

لزوم حفظ وتقویت روحیه بسیجی برای حل مشکلات 

 رییس سازمان انرژی اتمی ایران با تاکید بر اینکه ایران در اجرای برنامه هسته ای 
خود مصمم است،  گفت: مطلبی که امروز گروسی چندین بار در ملاقات بیان 
کردند این است که هیچ انحرافی در برنامه های هسته ای ایران مشاهده نکردند و 

فعالیت های هسته ای ایران طبق معاهدات و ضوابط در حال انجام است. 
آژانس  مدیرکل  گروسی  رافائل  با  مشترک  خبری  نشست  در  اسلامی  محمد 
بین المللی انرژی اتمی، با اشاره به مذاکرات خود با گروسی اظهار کرد: نکته حائز 
اهمیت برای ما و آژانس این است که کل مسائل فی مابین مسائل فنی است و آژانس 
از مسائل سیاسی و نفوذهای توطئه آمیزی که دشمنان ایران برای پیشبرد برنامه 

هسته ای ایران اعمال می کنند، تأثیر پذیری ندارد.
معاون رییس جمهوری ادامه داد: مطلب مهمی را که امروز آقای گروسی چندین بار 
در گفت وگوی خود و در ملاقات بیان کردند، این است که هیچ انحرافی در برنامه های 
و  ایران طبق معاهدات  و فعالیت های هسته ای  ایران مشاهده نکردند  هسته ای 

ضوابط در حال انجام است.
وی یادآور شد: پیرامون مواردی که به عنوان مدارک در اختیار آژانس که از سوی 
دشمنان ما منتشر می شود، سوالاتی را مطرح کرده بودند که به این سوالات پاسخ 
داده شده است؛ بخش هایی مانده و بخش هایی هم کلًا مربوط به مسائل بسته شده 

گذشته است که در برجام به آنها پرداخته و بسته شده است.
رییس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: ما امروز تفاهم کردیم این موارد را خاتمه 
بدهیم و با رویه ای که اتخاذ خواهیم کرد که مذاکرات آن هم هنوز ادامه دارد، این موارد 

تداوم پیدا نکند.
اسلامی گفت: موضوع حائز اهمیت این است که ایران در اجرای برنامه هسته ای 
خود مصمم است با توجه به تاثیرات برنامه هسته ای ایران در زندگی مردم، بتواند همه 
ابعاد فناوری هسته ای را در بخش های گوناگون مورد بهره برداری قرار بدهد که این 

در دستور کار ما است و آژانس در این راستا به ما کمک خواهد کرد. رییس سازمان 
انرژی اتمی اظهار کرد: همچنین ابلاغی وجود دارد که ما حداقل 1۰ هزار مگاوات 
برق هسته ای به ویژه با نیروگاه های کوچک که ظرفیت آن حداکثر تا 3۰۰ مگاوات 
است را باید در ایران ایجاد کنیم و آژانس کشورهای دارای تکنولوژی و صاحب صنعت 
را تشویق و پشتیبانی خواهد کرد با استفاده از ظرفیت صنعتی صنایع ایران بتوانند در 

راستای توسعه و گسترش ظرفیت برق اتمی به کشور ما کمک کنند.
گروسی: مناسبات را تا پیدا کردن زمینه های مشترک ادامه می دهیم

مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی هم با قدردانی از دعوت و میزبانی رییس 
سازمان انرژی اتمی ایران گفت: چند ماه پیش که ایران آمدم با جمهوری اسلامی 
توافق کردیم چند ماه دیگر برمی گردم تا کار مشترک مان را در زمینه شفاف سازی و 
تداوم آن را ادامه دهیم. وی افزود: همانطور که می دانید به منظور تداوم و تعمیق 
گفت وگوها با دولت جدید  تا چند ساعت دیگر این افتخار را دارم به ملاقات وزیر امور 

خارجه هم بروم.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با اشاره به مذاکرات خود با رییس سازمان 
انرژی اتمی گفت: صحبت هایی که امروز صبح داشتیم بسیار فشرده بود و به دنبال 
آن هستیم تا کار را تداوم ببخشیم و مناسبات را با این نگاه ادامه دهیم که بتوانیم 
زمینه های مشترکی را پیدا کنیم. گروسی گفت: موضوعاتی هست که ما و رییس 
سازمان انرژی اتمی درحال بررسی آن هستیم و در همین سفر هدف ما این بود 
طوری چشم انداز برنامه هسته ای را تعریف کنیم که با توجه به تغییرات اقلیمی، به 
تولید انرژی پاک کمک کند و این انرژی پاک  را بتوانیم در اختیار همه بگذاریم. این 
موضوعی بود که چند وقت پیش در نشست گلاسکو هم به طور مفصل درباره آن 
صحبت شد. وی تاکید کرد: تلاش ما این است که نشست امروز در فضای مثبتی 

برگزار شده و نتیجه گیری مثبتی داشته باشد.

اسلامی در نشست خبری مشترک با »گروسی«؛

هیچ انحرافی دربرنامه هسته ای ایران مشاهده نشده است

 فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید 
براینکه طرح ممنوعیت تردد شبانه برای درآمدزایی دولت 
نبود، گفت: با توجه به تغییر شرایط پروتکل های بهداشتی 

مورد بازنگری قرار می گیرد. 
مباحث  تشریح  با  خبری  نشست  در  وحیدی  احمد 
مطرح شده در جلسه امروز قرارگاه عملیاتی ستاد ملی 
مقابله با کرونا گفت: در جلسه امروز موضوعاتی مربوط 
به مصوبات قبلی ستاد ملی کرونا مورد بحث قرار گرفت 
و این مصوبات ممکن است با توجه به تغییر شرایط مورد 
بازنگری قرار گیرد.  وی با بیان اینکه بازنگری ها با توجه به 
تغییر شرایط انجام می شود،  اضافه کرد: امروز همچنین 
درباره نوسازی پروتکل ها بحث شد. با توجه به مجموعه 
مبانی علمی باید در پروتکل های جدید بازنگری و اصلاح 
داشته باشیم و این موضوع مورد بحث قرار گرفت و هفته 
آینده با توجه به شرایط در صورت ضرورت، در پروتکل ها 
بازنگری می کنیم. وزیر کشور لغو محدودیت ها را از دیگر 
موضوعات مطرح شده در جلسه امروز عنوان کرد و گفت: 
بر  محدودیت ها،  این  لغو  بحث  بر  علاوه  جلسه  این  در 
لزوم مراقبت از اعمال پروتکل های کنونی مانند استفاده 
از ماسک و فاصله اجتماعی تاکید شد.  وی با اشاره به 
اهمیت رعایت پروتکل های بهداشتی در مدارس گفت: از 

همه دانش آموزان می خواهیم که پروتکل های بهداشتی را 
رعایت کنند و از اولیا و مربیان درخواست می کنیم دانش 

آموزان را برای رعایت پروتکل ها توجیه کنند.
کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  عملیاتی  قرارگاه  فرمانده 
خاطرنشان کرد: در این جلسه همچنین میزان تاثیرات 
واکسیناسیون برای مقابله با کرونا بررسی شد. آمارها 
نشان می دهد که میان واکسینه شدن و کاهش مرگ و 
میر و ابتلا به کرونا پیوستگی وجود دارد و این موضوع 
باید مورد توجه قرار گیرد. وحیدی عنوان کرد: وزارت 
بهداشت در تلاش است با استفاده از منابع علمی و 
تجربی رابطه واکسیناسیون و میزان مرگ و میر را بررسی 
کند و کسانی که نظری غیر از این در مورد واکسیناسیون 
دارند با وزارت بهداشت تبادل نظر کنند.  وی تصریح کرد: 
اینکه عده ای تلاش کنند مساله را به شکل غیرعلمی در 
کف خیابان مطرح کنند مبانی درستی ندارد و اگر حرف 
علمی در این زمینه دارند وزارت بهداشت آماده شنیدن 
ادعاهای این افراد است.  وزیر کشور یادآور شد: امروز 
هم آمارها و تجربه ما نشان می دهد که واکسیناسیون 
با میزان مرگ و میر نسبت مستقیم داشته است و این  
مساله هم از موضوعاتی است که در نشست امروز بر آن 

تاکید شد.

واکسیناسیون افراد زیر ۱۲ سال لازم نیست 
کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  عملیاتی  قرارگاه  فرمانده 
همچنین در مورد طرح شهید سلیمانی گفت: یکی از 
مبانی این طرح بیماریابی است که برای هوشمندسازی امر 
لازمی است و با توجه به اینکه در شرایط خوبی قرار داریم 
باید مراقبت کنیم که پیک کرونا دوباره برنگردد و لازمه این 
پیشگیری اجرای بهتر این طرح است. وزیر کشور همچنین 
در پاسخ به سوالی در خصوص واکسیناسیون دانش آموزان 
گفت: از نظر علمی برای ضرورت واکسیناسیون افراد زیر 
1۲ سال به نتیجه نرسیده اند اما برای افراد بالای 1۲ سال 
این اقدام انجام شده است.  وی خاطرنشان کرد: تزریق 
واکسن کرونا لازمه بازگشایی مدارس بود و در جای خود 
انجام شده است، اما مراقبت های بهداشتی هم به صورت 

جدی باید در مدارس دنبال شود.
در  کرونا همچنین  با  مقابله  قرارگاه عملیاتی  فرمانده 
خصوص قرنطینه هوشمند گفت: دستورالعمل قرنطینه 
هوشمند در ستاد ملی به تصویب رسیده اما این موضوع 
و مراحل اجرایی آن باید اطلاع رسانی شود. پس از این 
مرحله جریمه و تنبیه برای عدم رعایت آن نیز اعمال خواهد 
شد، اما قبل از توجیه کامل شهروندان این طرح اجرایی و 

انجام نخواهد شد. 

وزیر کشور:

 طرح تردد شبانه برای درآمدزایی دولت نبود

 سخنگوی سپاه پاسداران با تاکید بر اینکه مشکل لاینحلی در کشور وجود ندارد، 
امنیت و منافع ملی کشور دفاع  از استقلال،  توان  با تمام  نیروهای مسلح  گفت: 

می کنند. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه 
در صبحگاه مشترک بسیجیان صنعت نفت که در محوطه وزارت نفت برگزار شد، گفت: 
همان طور که آگاه هستیم بخش عمده ای از بودجه این کشور از صنعت نفت تأمین 
می شود و این صنعت نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کشور دارد. از این رو این صنعت 
از دید آمریکایی ها پنهان نماند و از همان آغاز جنگ تحمیلی تلاش کردند صادرات 
نفت ایران را از کار بیندازند. وی با بیان اینکه نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران  
با تمام توان از  استقلال، امنیت ومنافع ملی کشور و جریان راهبردی انرژی دفاع 
می کنند، افزود: مهم  تلاش و همت مردانه شما زیر سایه این امنیت پایدار برای خدمت 
به کشور و آینده مردمان آن  است. سخنگوی سپاه تصریح کرد: درود خدا بر شما که 
در اوج تحریم های دشمن در حدود بیش از 1۰۰ سال که ما از نعمت نفت برخوردار 
با همکاری قرارگاه خاتم الانبیا  را  پالایشگاه ستاره خلیج فارس  توانستید  هستیم، 
راه اندازی کنید و کشور را از واردات بنزین نجات دهید. سردار شریف همچنین عنوان 
کرد: در سخت ترین تحریم ها هر وقت آمریکایی ها خواستند مشکلی ایجاد کنند بیان 
می کردند جلو واردات بنزین به ایران را خواهیم گرفت. در این مسیر تلاش بسیاری هم 

انجام دادند، اما رفتار و همت بسیجی شما کارکنان صنعت نفت سبب شد با ساخت 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس به جرگه صادرکنندگان بنزین بپیوندیم. سخنگوی سپاه  
با بیان اینکه  به توفیقات زیادی در حوزه گاز دست یافته ایم، گفت: قبل از انقلاب تنها 
به چهار استان ما آن هم در گوشه ای از آن گازرسانی شده بود، اما امروز بالغ بر ۹4 
درصد مردم این سرزمین از نعمت گاز برخوردارند. وی  اقدام کارکنان صنعت نفت در 
خنثی سازی حمله سایبری دشمن به سامانه هوشمند سوخت را کاری بزرگ توصیف و 
تصریح کرد: دشمن برای این موضوع طراحی عظیمی انجام داده بود، پشت صحنه آن 
صهیونیست ها، آمریکایی ها و هم پیمانان آنها بودند و قرار بود این موضوع را به چالشی 
برای نظام مبدل کنند که توطئه آنان ناکام ماند.  سخنگوی سپاه با تاکید بر اینکه 
مشکل لاینحلی در کشور وجود ندارد، گفت: در حوزه امنیت و دفاع کشور، با همت 
و مجاهدت فرزندان ایران اسلامی در نیروهای مسلح و تدابیر رهبر معظم انقلاب  با 
سربلندی  اعلام می کنیم که از ملت شریف ایران  و منافع ملی با قدرت دفاع می کنیم. 
وی صادرات نفت ایران  به نقاط مختلف از جمله سوریه و لبنان در زیر تیغ دشمنان 
را شکست مفتضحانه دیگری برای آمریکایی ها عنوان و تاکید کرد: این مهم در سایه 
اقتدار نظامی و شهامت و شجاعت فرزندان ایران اسلامی رقم خورده است و هر چند 
دشمنان با عملیات روانی و رسانه ای تلاش می کنند آبروی از دست رفته خود را به دست 

آورند، اما موفقیتی نداشته اند.

سخنگوی سپاه: 

مشکل لاینحلی در کشور وجود ندارد
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افتادگی پلک  چشم  مقایسه ای بین انواع فشارسنج ها؛
آشنایی با انواع دستگاه اندازه گیری فشارخون

افرادی که فشارخون بالایی دارند باید هر روز فشارخونشان را اندازه بگیرند. البته 
استفاده از دستگاه فشارسنج اصولی دارد که اگر رعایت نشود، نتیجه ی درست را 

نشان نخواهد داد.
انواع فشارسنج

فشارسنج دستی یا آنالوگ که در دو مدل جیوه ای و عقربه ای هستند و دقت بالاتری 
دارند. فشارسنج اتوماتیک یا دیجیتال که در دو مدل بازویی و مچی موجودند و معمولًا 

نوع بازویی دقت بالاتری دارد.
با هر روشی بخواهید فشارتان را اندازه بگیرید باید موارد زیر را رعایت کنید:

3۰ دقیقه قبل از اندازه گیری فشار چای و قهوه ننوشید و سیگار نکشید.
پنج دقیقه پیش از فشار گرفتن یک جا بنشینید و فعالیتی نداشته باشید.

روی یک صندلی جوری بنشینید که کف پاهایتان روی زمین و کمرتان صاف باشد.
دستتان را روی سطحی بگذارید که هم سطح با قلب و سینه تان باشد.

هنگام اندازه گیری فشار تکان نخورید و حرف نزنید.
سعی کنید هر روز سر ساعت مشخصی فشارخونتان را اندازه بگیرید.

سایز بازوبند باید مناسب شما باشد؛ تنگ و گشاد بودن موجب خطا می شود.
فشارسنج جیوه ای

متداول ترین نوع دستگاه فشارسنج است و کار با آن نیاز به مهارت دارد.
هنگام اندازه گیری فشار باید روی سطح هموار و در وضعیت عمود باشد.

اگر این فشارسنج از دستتان بیفتد احتمال اینکه دچار خطا شود زیاد است.
طول عمر طولانی دارد و نیازی به تنظیم و کالیبره شدن مجدد ندارد.
استفاده از آن به دلیل وجود جیوه به مرور در حال کمتر شدن است.

فشارسنج عقربه ای
برای کار با این فشارسنج گوشی پزشکی زیر کاف قرار می گیرد سپس با تلمبه تا 
حدی باد می شود که شریان ها بر اثر فشار بسته شوند )عقربه روی صفحه دستگاه 
به فشار 18۰ میلی متر جیوه برسد(، سپس با چرخاندن آرام سوپاپ در خلاف 
عقربه های ساعت، با شنیدن اولین نبض، فشار بالا و با قطع صدای نبض، فشار 
پایین به دست می آید. معمولًا برای اندازه گیری فشار با این دستگاه نیاز به کمک 
فرد دیگری است. نیاز به کالیبره شدن دارد و در بیمارستان ها و کلینیک ها بیشتر 

استفاده می شود.
فشارسنج دیجیتال بازویی

کاف به صورت خودکار با فشردن یک دکمه باد می شود و به صورت خودکار خالی 
می شود و فشارخون را نشان می دهد. مچ نباید بسته باشد.

نیازی به گوشی پزشکی ندارد و معمولًا مصرف خانگی دارد.
بعضی از فشارسنج های دیجیتال، تعداد ضربان قلب را نیز نشان می دهند.

استفاده از این مدل فشارسنج راحت است. نیاز به کالیبره شدن دارد و اگر کیفیت 
خوبی نداشته باشد احتمال خطای آن بیشتر است.

فشارسنج دیجیتال مچی
دستگاه با یک کلید روشن و سپس پمپ باد فعال می شود و وقتی فشار اندازه گیری 
شد فشار داخل مچ بند تخلیه و نتایج روی نمایشگر ظاهر می شوند. معمولًا دقت 
اندازه گیری آن از مدل های بازویی کمتر می باشد. جمع وجور، سبک و قابل حمل 
است و نحوه کار با آن، راحت تر از فشارسنج بازویی است. در هنگام اندازه گیری 
موقعیت بدن بسیار مهم است و باید مچ دست مورد نظر در سطح قلب قرار بگیرد. 

نمایشگر باید رو به بالا و حدود یک سانتی متر بالای برجستگی مچ بسته شود.

تا به حال به خواص تخمه آفتابگردانهایی که در هنگام تماشای فیلم و سریال 
و فوتبال می خورید توجه کردید.

تخمه آفتابگردان در واقع میوه گل آفتابگردان است که به رنگ های سبز 
تیره، خاکستری یا سیاه یافت می شود. طبع تخمه آفتابگردان گرم و خشک 
می باشد. امروزه تخمه آفتابگردان را به صورت تخمه آفتابگردان خام در سالاد و 

تخمه آفتابگردان بو داده را به عنوان تنقلات استفاده می کنند. 
خواص تخمه آفتاب گردان

 تخمه آفتابگردان حاوی تعداد زیادی از انواع ویتامین ها و مواد معدنی است 
که به حفظ کارکرد بهینه ی بدن شما کمک می کنند. 

آنتی  یک  که  توکوفرول  گاما  یا   E ویتامین  عالی  منبع  آفتابگردان  تخمه 
اکسیدان قوی است شناخته می شود، علاوه بر این تخمه آفتابگردان غنی از 
اسید لینولئیک، فیبر، اسید آمینه تریپتوفان، ویتامین های B، فیتواسترول، 

مس، تیامین، فسفر و سلنیوم می باشد.
 مزایای تخمه آفتابگردان برای سلامتی: کاهش کلسترول خون ،پیشگیری 

از سرطان، درمان گرفتگی عضلانی ،لاغری و کاهش وزن و پوست و مو.
 تخمه آفتاب گردان منبع خوبی از منیزیم می باشد. بسیاری از مطالعات 
نشان داده اند که منیزیم به کاهش فشار خون و سردرد های میگرنی و همچنین 

سکته قلبی کمک می کند.
تخمه آفتاب گردان منبعی غنی از ویتامین E، اولین آنتی اکسیدان حل 
کننده چربی می باشد. ویتامین E، در طول بدن حرکت می کند و رادیکال های 
آزاد موجود در بدن که به مولکول ها و ساختار هایی که حاوی چربی هستن مانند 
غشاء سلول ها )سلول های مغز( و کلسترول آسیب می رساند را خنثی می نماید.

  فواید دارویی و درمانی تخمه آفتابگردان
بالای  مقادیر  حاوی  آفتابگردان  تخمه   : صورت  پوست  سازی  جوان   
ویتامین E می باشد که رادیکال های آزاد را از بین برده و از چین و چروک پوست 

جلوگیری کرده و باعث جوان سازی پوست صورت می شود.
درمان آکنه و جوش صورت: روغن آفتابگردان منبع خوبی از اسید های 
چرب ضروری مانند لینولئیک اسید و استریک اسید است که خواص ضد 

باکتریایی دارند و به درمان آکنه و جوش صورت کمک می کنند.
 ضد آفتاب طبیعی: تخمه آفتابگردان یک منبع غنی از ویتامین E می باشد 
که پوست را در برابر اشعه ماورا بنفش نور خورشید محافظت می کند و در واقع 

به عنوان یک ضد آفتاب طبیعی عمل می کند.
 تقویت و افزایش رشد مو : روی موجود در تخمه آفتابگردان باعث تقویت 
و افزایش رشد مو می شود، همچنین ویتامین E موجود در تخمه آفتابگردان 

باعث بهبود گردش خون در پوست سر شده و رشد مو را افزایش می دهد.
  جلوگیری از ریزش مو : تخمه آفتابگردان حاوی ویتامین B۶ و مس است که 

از ریزش مو جلوگیری می کنند.
 نرم کننده طبیعی مو: روغن آفتابگردان حاوی اسید های چرب امگا ۶ بوده 

که به عنوان یک نرم کننده طبیعی برای مو ها عمل می کند.
 کبد و کبد چرب: تخمه آفتابگردان حاوی ویتامین های A، D و املاح معدنی 
فراوانی است که به سلامت کبد کمک کرده و با افزایش سم زدایی کبد به درمان 

کبد چرب کمک می کند.
 نوزادان و کودکان : تخمه آفتابگردان خطر ابتلا به عفونت را در نوزادان و 
کودکان کاهش می دهد .تخمه آفتابگردان دارای فیبر بالا بوده که هضم را 

بهبود می بخشد و به درمان یبوست کودکان کمک می کند تخمه آفتابگردان 
منبع خوبی از آهن است و برای درمان کم خونی در نوزدان و کودکان مفید 

است.
 جنین و زنان باردار : تخمه آفتابگردان دارای مقادیر زیادی فولات است 
که برای جنین و زنان باردار در دوران بارداری مفید بوده و از زایمان زودرس و 
تولد نوزاد با وزن پایین جلوگیری می کند. مقادیر بالای روی موجود در تخمه 

آفتابگردان برای زنان باردار و زنان شیرده مفید می باشد.
 چشم: روغن آفتابگردان غنی از کاروتنوئید هاست که باعث بهبود سلامت 
چشم و بینایی می شود و از بیماری های چشمی مانند آب مروارید جلوگیری 

می کند.
سرماخوردگی : تخمه آفتابگردان حاوی مقادیر بالای روی است که باعث 
تقویت سیستم ایمنی بدن شده و برای پیشگیری و درمان سرماخوردگی مفید 

است.
لاغری و کاهش وزن : تخمه آفتابگردان کالری بالایی دارد، اما مقادیر بالایی 
فیبر رژیمی هم دارد که باعث بهبود هضم و کاهش اشتها شده که به لاغری و 

کاهش وزن کمک می کند.
تخمه آفتابگردان غنی از ویتامین E و فولات می باشد، ویتامین E یک آنتی 
اکسیدان قوی بوده که رادیکال های آزاد را از بین می برد و از حمله ی قلبی 
جلوگیری می کند و فولات که یکی از مواد غذایی مفید برای قلب می باشد.
علاوه بر این مصرف تخمه آفتابگردان باعث کاهش کلسترول و فشار خون بالا 

شده و از بیماری های قلبی عروقی و سکته قلبی پیشگیری می کند.
• دیابت و قند خون : تحقیقات نشان داده که مصرف تخمه آفتابگردان 
میزان هیپرگلیسمی را کاهش داده و باعث کنترل قند خون افراد مبتلا به 

دیابت می شود.
•  یبوست : تخمه آفتابگردان مقادیر بالایی فیبر دارد که حرکات روده را بهبود 

بخشیده و به درمان یبوست و بیماری های دستگاه گوارش کمک می کند.
• فشار خون : تخمه آفتابگردان خام حاوی مقادیر بالای منیزیم است که 
باعث تعادل الکترولیت ها در بدن می شود و بنابراین به عنوان یک درمان برای 

فشار خون بالا محسوب می شود.
• بدنسازی : تخمه آفتابگردان جاوی مقادیر زیادی پروتئین، اسید های 
چرب ضروری، مواد معدنی و ویتامین هاست و به عنوان یک میان وعده ی 
عالی برای بدنسازان محسوب می شود. ویتامین E موجود در تخمه آفتابگردان 
از التهاب جلوگیری کرده و باعث بهبود عملکرد در حین تمرینات بدنسازی 
می شود. ریبوفلاوین موجود در تخمه آفتابگردان به بدن کمک می کند تا 
کربوهیدرات ها، چربی ها و پروتئین را به انرژی آزاد کند و باعث افزایش انرژی 

در هنگام تمرینات بدنسازی می شود.
 از مضرات تخمه آفتابگردان چه می دانید؟

براساس گفته متخصصان استفاده مداوم و فراوان از تخمه آفتابگردان علاوه بر 
تمام خواصی که دارد، موجب افزایش وزن می شود.

بر اساس نظر طب سنتی استفاده از تخمه خام آفتابگردان بهتر از تخمه بو 
داده آن است و یک میان وعده مناسب و پرکالری به حساب می آید. مصرف 
تخمه در شب توصیه نمی شود، زیرا بدن فرصت مناسب برای هضم آن نداشته 
و در نتیجه موجب افزایش وزن می شود. استفاده از این آجیل هنگامی که 

احساس گرسنگی ندارید نیز اشتباه است.
طعم لذیذ تخمه به همراه غذا موجب شده است اکثر عموم آن را به همراه غذا 
سرو کنند. برای استفاده از تخمه آفتابگردان به همراه غذا آن را بو داده و سپس 
با روغن زیتون میل کنید. برای لذت بخشی به طعم سالاد، ژله، کلوچه، دسر، 

بستنی، از مغز پودر شده آن استفاده کنید.

چرا باید ماهی بخوریم؟از خواص تخمه آفتابگردان چه میدانید؟ 

مصرف آبزیان از دیرباز به  عنوان یکی از غذاهای بسیار مهم، هم از نظر ارزش های غذایی 
و هم از نظر روش های دارویی مطرح بوده است. در عصر حاضر نیز با توجه به رشد روزافزون 
جمعیت و در حالی که نیمی از مردم دنیا دچار سوءتغذیه هستند، ماهی و آبزیان می توانند 

در مقام تامین پروتئین مصرفی جایگاه ویژه ای را دارا باشند.
ماهی با دارا بودن 1۹ درصد پروتئین و جذب ۹۹ درصد از این میزان پروتئین و همچنین 
چربی ها و اسیدهای آمینه ضروری بدن و ویتامین ها و مواد معدنی مهم از نظر غذایی دارای 
ارزش بالایی است. همچنین در چند بیماری مانند ناراحتی های گوارشی و عروقی به عنوان 

یک دارو مطرح است. 
در کشور ایران با توجه به منابع متعدد تولید آبزیان و پیشرفت هایی که در چند سال اخیر 
در امر آبزی پروری در آب های داخلی صورت گرفته، پتانسیل قوی در امر تولید آبزیان ایجاد 
شده است.اما متاسفانه به دلیل اطلاعات اندک هموطنان در مورد انواع خاص غذایی و 
دارویی ماهی و شیوه طبخ آنها ، گرایش به مصرف این ماده غذایی در کشور محدود است.

پروتئین موجود در گوشت مرغ، گوساله، تخم مرغ و پنیر از مواد عمده تامین کننده 
پروتئین حیوانی است. اما گوشت ماهی از ارزش های غذایی بالاتری برخوردار است.

پروتئین حاصله از گوشت ماهی دارای کلیه اسیدهای آمینه مورد نیاز بدن برای رشد و نمو 
است. به همین دلیل گوشت آبزیان برای تامین نیازهای روزانه پروتئین دارای اهمیت بسیار 
زیادی است.   در گوشت ماهی بافت پیوندی کمتری در مقایسه با سایر گوشت ها وجود 
دارد و می توان گفت که تقریبا همه گوشت ماهی مصرف شده به وسیله بدن جذب می شود 

و به همین دلیل است که در بسیاری از بیماری ها، خوردن گوشت ماهی توصیه می شود.
بسیاری از غذاهای پرارزش دارای موادی هستند که خوردن آنها ممکن است چندان نافع 
نباشد. غذاهای حاصل از آبزیان علاوه بر تامین پروتئین های مورد نیاز بدن، دارای بسیاری 
از ویتامین ها و مواد معدنی به ویژه ویتامین B 1۲ هستند. بدیهی است اگر این غذاها توأم 
با سبزی ها مصرف شوند، ارزش آنها به مراتب بیشتر خواهد بود. میزان چربی موجود در 
ماهی ها و سایر آبزیان در مقایسه با گوشت قرمز بسیار کمتر است. بیشتر ماهی ها کمتر 
از 5 درصد چربی دارند. فقط چربی گوشت مرغ بدون پوست مانند ماهی است. با توجه 
به مشکلات و تنگناهای غذایی و افزایش روزافزون ناراحتی های قلبی و عروقی به ویژه در 
شهرهای بزرگ کشور، مصرف ماهی و سایر آبزیان از اهمیت ویژه ای برخوردار است.  در 
تحقیقاتی که روی سیستم تغذیه ای جوامع گوناگون صورت گرفته، مشخص شده است 
صیادان ژاپنی که در جزیره "کیوشو" زندگی می کنند، کلسترول خون شان بسیار پایین 
است.  در دهه 7۰ معلوم شد که اسکیموهای گریلند با وجود مصرف مقادیر بالای چربی و 
پروتئین به بیماری های قلبی دچار نمی شوند. این تفاوت در نوع چربی مصرفی آنهاست. 
چربی ماهی و محصولات آبزیان غیراشباع است، در حالی که چربی موجود در گوشت قرمز 

و حتی گوشت سفید طیور به طور عمده چربی های اشباع شده است.
 خواص بالینی ماهی

* چربی امگا3 موجود در گوشت ماهی در جلوگیری از سکته مغزی ، لخته شدن خون در 
عروق چشم، مغز و سایر اندام ها نقش مهمی دارد.

* چربی امگا3 سبب کاهش میزان تری گلیسیریدها می شود.
* چربی امگا3 یک اسید چرب است که نقش عمده ای در جلوگیری از آرتریت ها)تورم 

مفاصل( دارد.
* چربی امگا3 نقش ضد سرطان دارد.

غذای تهیه شده از آبزیان، مغذی و پرارزش است. 
غذای پرارزش به غذایی گفته می شود که دارای مواد و عناصر غذایی لازم برای حفظ 
سلامت بدن و فاقد مواد غیر لازم و مضر می باشد. غذاهای حاصل از آبزیان در عمل جزو 
این دسته از غذاها به حساب می آیند، زیرا علاوه بر داشتن پروتئین پرارزش و کافی، دارای 
انواع متعدد و مقادیر مناسبی از ویتامین ها و مواد معدنی بوده و در عین حال، دارای مقادیر 

کمی چربی و کلسترول هستند. 
ماهی درمانی

چه خوب است اگر بتوانیم در مصرف مواد غذایی هم، مانند هر کار دیگری برنامه ریزی 
کرده و غذاها را نه تنها برای سیر شدن، بلکه به دلیل تامین نیازهای واقعی بدن و جلوگیری 

از بروز عوارض و بیماری های متعدد مصرف کنیم.
مصرف ماهی سبب افزایش رشد در کودکان، بالا بردن بهره هوشی و افزایش طول عمر 
می شود و در درمان بیماری های گواتر، کاهش فشارخون ، درمان سردردهای میگرنی و 
بیماری های کلیوی ، کاهش سرطان پستان در زنان و کاهش خطر بیماری آلزایمر، تاثیر به 
سزایی دارد. کارشناسان مواد غذایی مصرف سه وعده ماهی در هر هفته را توصیه می کنند.

برای سالم ماندن ماهی بخورید
در بسیاری از جوامع نصف مرگ و میرها در اثر تصلب شرائین است که حاصل تجمع 
کلسترول و ایجاد رسوب در عروق خونی است که سبب مسدود شدن رگ های تغذیه کننده 
قلب و در نتیجه حملات قلبی و مغزی می شود. با کاربرد یک رژیم غذایی مناسب می توان 

احتمال مبتلا شدن به این مشکلات را به میزان چشم گیری کاهش داد.
 

پنج فایده خوردن نارنگی 
نارنگی یکی از مرکبات خوشمزه و پرطرفدار است که شاید جدا شدن راحت پوسته آن 
دلیل این محبوبیت باشد. گرچه معمولا زمانی که صحبت از خواص مرکبات می شود، همه 
به یاد پرتقال می افتند اما نباید از خواص عالی نارنگی غافل شد. تاثیر این میوه بر سلامت 
بدن تا حدی است که توصیه می شود در فصل زمستان یک نارنگی در روز میل شود. در 
ادامه این مطلب به 5 مورد از فواید عادت به خوردن این میوه اشاره کرده ایم که به ترتیب 

عبارتند از:
۱. سرشار از فیبرها و تسهیل گوارش

نارنگی سرشار از فیبرهای غذایی است که به عملکرد روده ها کمک می کند و به همین 
دلیل بهتر است از میوه کامل به جای آبمیوه استفاده شود. پکتین یکی از این فیبرهای 
غذایی است که در پوسته سفید اطراف پالپ میوه وجود دارد که به کاهش کلسترول خون و 
پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی کمک می کند. دمنوش پوست نارنگی نیز برای بهبود 

هضم پس از صرف غذای با چربی یا قند بالا مفید است.
۲. تقویت ایمنی بدن

مواجه بدن با انواع ویروس ها در فصول سرد سال موجب بروز خستگی و ضعف سیستم 
ایمنی می شود. اما گنجاندن نارنگی در رژیم غذایی به دلیل مقدار فراوان ویتامینC در این 
زمینه موثر است و زمینه ابتلا به سرماخوردگی و آنفلوآنزا را کاهش می دهد. البته برای این 

تاثیر مطلوب لازم است نارنگی به طور منظم مصرف شود.
۳. کمک به کاهش وزن

نارنگی کالری کمی دارد و حاوی مقدار فراوان آب است که در دوران رژیم لاغری مفید 
خواهد بود. البته خوردن نارنگی احساس گرسنگی بین وعده های غذا را نیز کاهش 

می دهد و میان وعده مناسبی به جای تنقلات شور یا شیرین است.
4. سرشار از آنتی اکسیدان ها

علاوه بر مقدار فراوان ویتامین C به عنوان آنتی اکسیدان عالی، نارنگی منبع غنی از دیگر 
ترکیبات آنتی اکسیدانی مانند فلاونوئیدها و آنتوسیانین هاست که با رادیکال های آزاد مقابله 
کرده و زمینه بروز بیماری های قلبی عروقی، سرطان ها و پیری سلولی کاهش پیدا می کند. 

این ترکیبات به دلیل تاثیر ضدالتهابی از عروق خونی نیز محافظت می کند.
۵. حفظ تعادل اسیدی و قلیایی بدن

تعادل حالت اسیدی و قلیایی بدن در حفظ سلامت و بسیاری از عملکردهای بدن نقش 
دارد. همه خوراکی های ترش الزاما حالت اسیدیته در بدن ایجاد نمی کنند که نارنگی 
یکی از آنهاست. این میوه بر خلاف طعم نسبتا ترشی که دارد ph قلیایی دارد و از افزایش 
اسیدیته بدن و بروز واکنش های اکسایشی و تحلیل مواد معدنی جلوگیری می کند. وجود 
مواد معدنی مختلف مانند کلسیم، پتاسیم، فسفر، منیزیم، منگنز، آهن و مس در نارنگی نیز 

در تامین این نیازهای بدن موثر است.



چهار شنبه-3 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45397 اجتماعی

آیت الله نوری همدانی: 

روحانیت نباید به وضع مردم
 بی تفاوت باشد

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: حوزه های علمیه باید نسبت 
به آسیب ها و مشکلاتی که ممکن است وجود داشته باشند تذکر دهند و روحانیت 

نباید نسبت به وضع مردم بی تفاوت باشد. 
وی روز سه شنبه در پیامی به همایش روحانیت بسیجی علمداران بصیرت و 
مقاومت، در قم آورده است:  نفش علماء در طول تاریخ به عنوان محوری ترین نقش 

برای هدایت مردم و افزایش بصیریت در حوادث بوده است.
این مرجع تقلید ادامه داده است: بر این اساس علما همیشه در دو سنگر علم 
و جهاد فعالیت کرده و به توفیق خداوند متعال ادامه خواهند داد و در راه خدا در 
این مسیر با قلم و بذل جان خدمات فراونی انجام داده اند که به عنوان نمونه کتاب 

شهداء الفضیله علامه امینی »ره« را می توان معرفی کرد.
وی اضافه کرده است: امروز علما و روحانیت وظیفه حساس تری را بر عهده 
دارند و باید به این مطلب توجه داشت که دشمنان اسلام بیش از آنکه به هجوم 
نظامی فکر کنند برای حمله به فرهنگ و مسائل اعتقادی برنامه ریزی می کنند و 
از جهتی آمریکا و اسرائیل و ایادی آنها نوع مواجهه را نیز تغییر داده اند و به جای 
اینکه خودشان رسما حضور پیدا کنند نقشه کشیدند و جنگ با اسلام را به طور 
دیگری طراحی کردند تا که مسلمانان را با حیله و دروغ به جان هم بیندازند تا به 
نیابت آمریکا و اسرائیل با دنیای اسلام بجنگند و نتیجه را به نفع دشمنان اسلام 
تغییر دهند که نمونه آن در یمن، بحرین، افغانستان، سوریه و غیره مشهود است. 
این مرجع تقلید تصریح کرده است: امروز دشمن از طریق فضای مجازی با القاء 
شبهات فراوان و حمله به اسلام و تشیع و ارزش های اسلامی و انقلابی ما مشغول 

هستند که همه این ها باید توسط شما عزیزان پاسخ داده شود.
بسیج اساتید باید پیشرو همه بسیجیان باشد 

آیت الله نوری همدانی آورده است: بسیج اساتید باید پیشرو همه بسیجیان باشد 
و در مواقع حساس موضع گیری صحیح داشته باشد و اعلام نظر کند و باید توجه 
داشت که بسیج یک نیروی هیجانی نیست بلکه یک نیروی همراه با شور مقدس 
مبتنی بر عقل و درایت و مصلحت است، و باید این موضوع را در نظر گرفت که بسیج 
مربوط به یک منطقه جغرافیایی و یا یک طبقه و قشر خاص نیست؛ بلکه مربوط به 
همه است و امام راحل »ره« در بیان خود فرمود:» در این دنیا افتخارم این است 
که خود بسیجی هستم« و اگر امروز حوزه های علمیه مجمعی به نام بسیج دارد در 
امتداد فرمایش امام راحل» ره« است که خود را یک بسیجی می دانست و فرمود: 

» بسیج لشگر مخلص خداست«.
مرجع تقلید شیعیان ادامه داده است: این انقلاب که به رهبری امام راحل» ره« 
با این تفکر بوجود آمد باید قدر دانست و در تکریم و تحکیم آن تلاش کرد و در این 
میان حوزه های علمیه نقش عمده ای دارند، چرا که این انقلاب مولود حوزه است 
و بنیانگذار آن و رهبری امروز آن فرزند حوزه هستند و حوزه باید با حفظ استقلال و 

شأنیت خود از این نظام حمایت کند و در تقویت آن بکوشد.
حوزه  باید درباره بیان ثمرات و برکات این نظام پیشگام باشند 

آیت الله نوری همدانی افزوده است: حوزه های علمیه باید درباره بیان ثمرات و 
برکات این نظام پیشگام باشند و نسبت به آسیب ها و مشکلاتی که ممکن است 
وجود داشته باشند تذکر دهند و روحانیت نباید نسبت به وضع مردم بی تفاوت باشد 
و به این موضوع که روحانیت مردمی  باشد و در کنار آنها مشکلات را درک کند و برای 
حل مشکل مردم تلاش نماید و به مسئولان تذکر دهد، اهمیت دهد و مسئولان 
هم بدانند حوزه خیرخواه آنهاست و باید به نظرات حوزه  علمیه که در دفاع از دین و 

انقلاب و مردم است اهمیت دهد.
این مرجع تقلید افزوده است: ما معتقدیم این انقلاب زمینه ساز ظهور امام عصر 
»عج« است و امام راحل و عظیم الشان »ره« نیز بر همین اساس این نظام را بنیان 
گذاشته است و امروز هم مقام معظم رهبری با همین دیدگاه این کشور را اداره 

می کنند.
همایش روحانیت علمداران بصیرت و مقاومت روز سه شنبه با حضور مسوول 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به مناسبت هفته بسیج در 

مدرسه فیضیه قم برگزار شد.

در نشست شورای توسعه فرهنگ قرآنی مطرح شد؛

اجرای طرح »سرباز مسجد« 
در ۴۰ مسجد استان قم

مسئول کمیته اجرایی فعالیت های قرآنی استان قم از اجرای آزمایشی طرح 
سرباز مسجد در 4۰ مسجد استان قم خبر داد و گفت: در این طرح بنا است از 
فعالان قرآنی که شرایط لازم را داشته باشند برای اجرای فعالیت های قرآنی در 
مساجد استفاده شود و به عنوان خدمت سربازی آنان محاسبه شود که نیروی 

انتظامی برای اجرای این طرح اعلام آمادگی کرده است. 
نشست شورای توسعه فرهنگ قرآنی استان قم به ریاست آیت الله سید محمد 
سعیدی و با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
و مدیران و نمایندگان ادارات استان قم در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( 
حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد. آیت الله سعیدی در این نشست با تأکید بر 
اینکه قرآن برای هدایت مردم نازل شده است، گفت: چیزی که برای مردم آمده باید 
توسط خود مردم هم اداره و ترویج شود؛ بنابراین فعالیت های قرآنی باید به گونه ای 

باشد که هزینه ها و اداره آن با خود مردم باشد و حضور مردم در آن احساس شود.
قرآنی  فعالیت های  گروه  رئیس  اسدتاش  محمدعلی  نشست  این  ابتدای  در 
دانشگاه قم با اشاره به فعالیت های گروه قرآن عترت دانشگاه قم به مناسبت هفته 
گرامیداشت قرآن و عترت در دانشگاه ها، گفت: برگزاری هم اندیشی کارشناسان 
قرآنی دانشگاه های سراسر کشور، برگزاری مسابقه قرآنی، برگزاری میزگرد علمی 
نگاه علامه طباطبایی به روایات تفسیری و برگزاری همایش نیاز انسان به انس و 

تدبر در قرآن کریم از جمله برنامه های دانشگاه قم در این ایام بوده است.
از کمیته اجرایی  ارائه گزارشی  این نشست، علی اصغر شعاعی در  ادامه  در 
فعالیت های قرآنی استان قم با اشاره به برگزاری جلسه ماهانه این کمیته اظهار کرد: 
تأکید بر مردمی بودن فعالیت های قرآنی و باز بودن مساجد برای اجرای فعالیت 
های قرانی از مهمترین مصوبات این کمیته بوده که به منظور اجرای این دو مصوبه 
فراخوانی از اساتید قرآنی انجام خواهد شد و از جوانان و نوجوانان نیز برای مشارکت 

در فعالیت های قرآنی مساجد در قالب یک فراخوان دعوت به عمل خواهد آمد.
وی با اشاره به طرح سرباز مسجد گفت: در این طرح بنا است از فعالان قرآنی 
که شرایط لازم را داشته باشند برای اجرای فعالیت های قرانی در مساجد استفاده 
شود و به عنوان خدمت سربازی آنان محاسبه شود که این طرح کامل شده و نیروی 
انتظامی اعلام آمادگی کرده که این طرح امسال به صورت آزمایشی در 4۰ مسجد 

استان قم اجرا شود.
سپس مرتضی معصومی مسئول دارالقرآن مسجد مقدس جمکران از برگزاری 
جشنواره ملی منتظران در ایام میلاد امام زمان)عج( خبر داد و گفت: این جشنواره 
با محوریت دعای عهد و معرفی کتاب »زندگی در سایه دعای عهد« و با شعار 
»همدلی برای ظهور« در چهار رشته حفظ، ترجمه، شرح و فرازخوانی دعای عهد 
با هدف آشنایی، انس و برقراری ارتباط مستمر مردم با دعای عهد و ایجاد موج 
مهدوی در کشور برگزار می شود. وی با بیان اینکه تا کنون کار جدی در زمینه دعای 
عهد در کشور انجام نشده است، گفت: این جشنواره در کارگروه اعتاب مقدس 
سراسر کشور به تصویب رسیده است و بخشی از جوایز جشواره توسط آستان قدس 
و آستان مقدس حضرت عبدالعظیم حسنی تأمین شده است و در ایام سالگرد تولد 
امام زمان)عج( اجرا خواهد شد. در ادامه، حجت الاسلام سعید روحانی مسئول 
کانون های فکری فرهنگی مساجد استان قم با اشاره به مشارکت استان قم در 
مسابقات قرآنی مدحامتان که توسط کانون های مساجد سراسر کشور برگزار شد، 
گفت: اهدای 4 هزار جلد قرآن و مفاتیح، برگزاری جلسات تفسیر و اهدای 14۰ 
دوره تفسیر قرآن، راه اندازی و اجرای طرح تلاوت نور، برگزاری دوره تربیت مربی 
حفظ قرآن کریم، اعزام مربی قرآنی به مساجد، برگزاری جلسات و کلاس های 
قرآن، اجرای برنامه چهلچراغ در بیش از 4۰ مسجد، حضور نوجوانان در ترتیل 
خوانی حرم مطهر، برگزاری 3۰ محفل انس با قرآن در مساجد از جمله فعالیت های 

کانون های فکری فرهنگی مساجد در استان قم است.

مدیرحوزه های علمیه کشور:

رسالت اساتید بسیجی نظریه پردازی
 برای اداره جهان معاصر است

 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: تولید فکر و ارائه اندیشه و نظریه اسلام برای اداره 
جهان معاصر امروز و پایه ریزی تمدن نوین اسلامی مهمترین وظیفه امروز اساتید و 

پژوهشگران بسیجی حوزوی است. 
 آیت الله علیرضا اعرافی روز سه شنبه در همایش روحانیت بسیجی، علمداران بصیرت 
و مقاومت در مدرسه فیضیه قم، افزود: انقلاب اسلامی در ذات خود ندای تغییر مبادلات 
تمدنی را دارد و در پی این است تا نرم افزارهای فکر و معرفت عالم را تبدیل کند و از 
دستاوردهای علوم جدید بهره ببرد اما از تمدنی که در ذات آن دوری از خدا و معنویت 

وجود دارد را به سمت اسلامی سازی هدایت نماید.
وی ادامه داد: اساتید بسیجی باید به نیازهای نظام سازی پاسخ دهند و در مسیر 

کادرسازی کشور و ترویج گفتمان انقلاب در میان توده های مردم اقدام کنند.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: ایجاد نظام رشته ای و تخصص های مورد نیاز 
حوزه در قالب یک درختواره با بیش از 3۰۰ رشته برای تحقق حوزه انقلابی و بسیجی 
برای اجرا در حال نهایی شدن است که هم اکنون افزون بر 8۰ رشته و گرایش به مرحله 

اجرا رسیده است.
اعرافی تصریح کرد: از سال 14۰1 خروجی های تحقیقات و پژوهش های حوزوی 
مرتبط با نیازهای نظام اسلامی با اجرای برخی اقدامات علمی، عملیاتی خواهد شد؛ 
همچنین حوزه علمیه ورود جدی نسبت به نقد اسناد بین المللی مانند سند ۲۰3۰، 

اسناد فرهنگی یونسکو و غیره جهت ابلاغ به سران قوا آغاز کرده است.
وی اظهار داشت: هسته های بسیج در مدارس حوزوی برای این نهاد علمی چراغ 

فروزانی در مسیر اهداف عالی انقلاب اسلامی می باشند.
مدیر حوزه های علمیه کشور برخی از مهمترین ویژگی های بسیج را مورد اشاره 
قرار داد و اظهار داشت: شور و شوق فراتر از شرایط متعارف، تعهد تمام و توقع اندک، 
همبستگی و حرکت جمعی، خط شکنی، ایجاد شبکه ای از مومنان خدا برای تحقق 

آرمان های اسلامی از ویژگی های مهم بسیج است.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری ابراز کرد: بسیجی کسی است که فضلیت های 
جهادی و ایمانی در او موج می زند و عشق حضور در صحنه با وظیفه شناسی در او به 

اوج رسیده است.
وی تصریح کرد: در دوران انقلاب اسلامی و جنگ هشت ساله دولت های بسیاری 
برای زمین گیر کردن انقلاب به میدان آمدند اما فرهنگ بسیجی تمام آن خواب های 
پریشان را ابتر گذاشت؛ فرهنگ بسیجی بعد از موفقیت در ایران در شکل گروه های 

مقاومت در دل منطقه خاورمیانه توسعه یافته است.
اعرافی با بیان اینکه بسیجیان در دانشگاه ها، ادارات، نهادهای اقتصادی وغیره یک 
زنجیره الهی است، یادآور شد: با وجود فراز و فرودها و سختی ها اما فرهنگ بسیج و راه 

انقلاب ادامه خواهد داشت.
وی ابراز داشت: در کنار تحریم های خارجی همیشه دست خیانتکاری نیز در داخل 
سبب افزایش مشکلات شده و این مشکلات ادامه خواهد داشت اما بدنه بسیجی در 

کشور می تواند این چالش ها را از بین ببرد.
اعرافی با اشاره به اینکه روح بیانیه گام دوم انقلاب امید به آینده است، گفت: ما امروز 
به این نیاز داریم تا طلاب و اساتید بسیجی چراغ شور و شعار و افتخار به ارزش های دفاع 
مقدس را در این نهاد علمی روشن نگه دارند؛ یکی از رسالت های پژوهشگران و اساتید 

بسیجی تبیین شعارها و آرمان های انقلاب است تا این ارزش ها به حاشیه نرود.
  

نماینده ولی فقیه در سپاه:

بازدارندگی و توازن قدرت خود را 
باید همواره توسعه دهیم

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: از نظر ما عدالت باید بر 
محور ولایت باشد نه آن عدالتی که با بلند کردن پرچم عدالت در جهت جنگ با ولایت 

است. 
حجت الاسلام عبدالله حاجی صادقی روز سه شنبه در همایش روحانیت بسیجی، 
علمداران بصیرت و مقاومت در مدرسه فیضیه قم، افزود: در صدر اسلام شاهد این بودیم 
که گروهی به نام عدالت خواهی توده های مردم را در برابر امیرالمومنین)ع( سازماندهی 

می کردند.
وی در ادامه گفت:  آمریکا بعد از اینکه در خاموش کردن رکن اسلامیت و ولایت انقلاب 

ناکام ماند به دنبال جداسازی مردم از انقلاب اسلامی است.
وی یادآور شد: امروز دشمنان صراحتا از جنگ فرهنگی و اهمیت آن سخن می گویند 

چرا که اگر کسی در فرهنگ غرب هضم شود به پیاده سوار آنها تبدیل می شود.
حاجی صادقی با بیان اینکه امروز روز نهضت عمارها و ابوذرهاست، اظهار داشت: 
ترویج سبک زندگی غربی و القای شبهات دو اقدام مهم دشمنان است و در این شرایط 
پیوند روحانیت و بسیج و سپاه می تواند در تمام عرصه های جهاد اکبر اسلام را بر 

دشمنان به پیروزی برساند.
وی بیان کرد: امام راحل با هدایت الهی بسیج را که عامل ماندگاری انقلاب و عامل 

خنثی کننده تمام تهاجم دشمن و تبدیل کننده تهدیدها به فرصت ها بود را ایجاد کرد.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: بسیج یک نهاد در کنار 
نهادهای دیگر نیست، بلکه یک فرهنگ حاکم بر تمامی نهادهاست و مولفه اصلی این 
فرهنگ این است که برای حفظ دین خدا و زنده ماندن اسلام باید از تمام وجود خودمان 
عبور کنیم. حاجی صادقی یادآور شد: تمام شعار فرهنگ بسیج این است که اگر کسی 

مقابل دین ما بایستد ما در برابر تمام دنیای او خواهیم ایستاد.
وی تاکید کرد: افزایش انسجام و هم افزایی و شناخت درست از جایگاهی که بسیج 
امروز باید در آن حضور داشته باشد مساله مهمی است که باید مورد توجه بسیجیان 
باشد.  حاجی صادقی ادامه داد: جهاد به عنوان یکی از ویژگی های مهم بسیج، یک 
جریان ساری و همیشگی در زندگی مومنانه است و از حوزه های علمیه تقاضا داریم در 
رابطه با مساله تهاجم دشمن به ذهن و قلب،تهاجم فکری و اموری از این دست که در 

حوزه جهاد اکبر قابل تقسیم بندی است به یاری نیروهای سپاه بیایند.
وی ادامه داد: طبق تصریح قرآن کریم تکیه بر ظالم و دشمنان، به مومنان و انسان های 
آزاده آرامش و عزت نمی دهد و اگر کسی بدنبال عزت است باید به سراغ گفتمان مقاومت 
بر مبنای ادبیات دینی، جهاد علمی، جهاد سازندگی و آبادانی، جهاد اقتدار افزایی، 

خدمت رسانی، عدالت طلبی، فرهنگی و فکری و  جهاد تبیینی برود.
حاجی صادقی با بیان اینکه بازدارندگی و توازن قدرت خود را باید همواره توسعه 
دهیم، گفت: قدرت مطلوب به ذات نیست اما قدرت لازم است و برای اینکه امنیت 

پایداری داشته باشیم باید پایه های قدرت و اقتدار خود را افزایش دهیم.
 

رئیس بنیاد شهید دیدار ویدئوکنفرانسی با ایثارگران استان قم :

 تمام دستگاه ها باید در خدمت ایثارگران 
عزیز باشند

به  ایثارگران گفت: رسیدگی   معاون رییس جمهوری و رئیس بنیاد شهید و امور 
تمام  و  نیست  بنیاد  به  تنها مربوط  ایثارگران  و  مشکلات خانواده های معظم شهدا 

دستگاه های مربوطه باید در خدمت ایثارگران عزیز باشند. 
دکتر سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی روز سه شنبه دوم آذرماه، در ششمین دیدار 
ویدئوکنفرانسی خود با ایثارگران استان قم پس از شنیدن درخواست ها و مشکلات 
ایثارگران، به ارائه دستورات و نکات لازم به منظور حل مشکل این عزیزان در موضوعاتی 

چون تأمین مسکن، معیشت و درمان پرداخت.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه جلسات دیدار با خانواده شهدا و ایثارگران برای 
برداشتن باری از دوش این عزیزان برگزار می شود، گفت: سعی داریم هر هفته دیدار 
وبیناری با خانواده شهدا و ایثارگر هر استان برگزار کنیم و از مسائل و مشکلات این 
عزیزان آگاه شویم. خدمت به ایثارگران افتخار بزرگی است و برگزاری این جلسات به 
صورت آنلاین فرقی با دیدار چهره به چهره ندارد و این عزیزان می توانند نظرات و مسائل 
خود را بی پرده ارائه دهند و البته برای برقراری عدالت میان جامعه ایثارگری درخواست ها 

باید به خوبی بررسی شوند.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: رسیدگی به مشکلات خانواده های معظم 
شهدا و ایثارگران تنها مربوط به بنیاد نیست و تمام دستگاه های مربوطه باید در خدمت 
ایثارگران عزیز باشند و مسئولان بنیاد شهید و امور ایثارگران در استان ها پیش از ارجاع 
مشکلات خانواده های معظم شهدا و ایثارگران باید ابتدا خودشان در راستای حل 
مشکلات این عزیزان اقدام کنند. عبدالرضا عباسپور معاون بهداشت و درمان بنیاد 
شهید و امور ایثارگران و محمود پاکدل معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران در این دیدار ویدئو کنفرانسی حضور داشتند و به بیان نکاتی در راستای حل 

مشکلات خانواده های شهدا و ایثارگران استان قم پرداختند.

 

از  :یکی  ترابی  ؛غلامرضا  خانواده  گروه 
اصطلاح  در  که  ما  کنونی  دوران  ویژگی های 
دانشمندان علم الاجتماع به آن دوران گذار از سنت 
به مدرنیته نام می دهند، تحولات خانواده از لحاظ 
فرم و ساختار و ارزش ها است. خانواده ایرانی در 
غلبه  از  ناشی  تحولات  از  روندی  کردن  طی  حال 
عوامل  تأثیر  تحت  و  جامعه  در  مدرنیته  گفتمان 
اجتماعی و رسانه ای آن است. خانواده ایرانی اصول 
و مفاهیمی از سنت را هنوز یدک می کشد، و از آن 
طرف، خود را در مسیر مدرنیته می بیند. اگرچه این 
دوگانگی همیشه مستلزم تقابل نیست ولی عدم 
شفاف سازی وضعیت، تقابل های جدی را به وجود 
آورده و خواهد آورد. مفاهیمی مانند فامیل، محرم و 
نامحرم، تعصب و غیرت، فرمانبری از بزرگترها، آبرو 
و حیثیت خانوادگی و…، به دلیل شرایط یادشده، 
در خانواده های مختلف، معانی و تعبیرهای متفاوتی 
پیدا کرده اند. فهم و تبیین این تحولات به ما این 
امکان را می دهد که آینده خانواده ایرانی را تا حدود 

زیادی مورد پژوهش و پیش بینی قرار دهیم.
نگرانی ها و دغدغه ها

تحولات خانواده در دهه های اخیر در کشور ما با 
فرصت ها و تهدیدهایی مواجهه بوده است. بالا رفتن 
تا  طلاق  آمار  افزون  روز  رشد  جوانان،  ازدواج  سن 
آن جا که برخی ایران را در زمرهِ یکی از چند کشور 
پرطلاق دنیا دانسته اند، افزایش اضطراب در روابط 
زن و شوهر و افزایش اعتیاد، فرار دختران و بزهکاری 
کارآمدی  کاهش  از  نشان  که  جوانان  و  نوجوانان 
و  تهدیدها  بر  کننده  قانع  دلیلی  دارد،  خانواده 

نگرانی هاست.
خانواده های امروزی دیگر مانند گذشته محدود 
بر  تأثیرگذار  عوامل  تنها  نه  آنکه  مهم تر  نیستند. 
خانواده ها تعدد و تنوع یافته اند بلکه ضرورتاً همه این 
عوامل در بیرون از فضای خانواده نیستند. اینترنت 
و ماهواره برای بسیاری از خانواده ها ابزار و عواملی 
اگر تلاش خانواده ها  نمی شوند.  غریبه محسوب 
قبلًا معطوف به کنترل فرزندشان برای جلوگیری از 
اعتیاد و فساد اخلاقی )که زمینه هایش در خارج 
زمینه ها  این  امروزه  بود  داشت(  وجود  خانواده  از 
به داخل خانواده ها آمده اند. این تحولات ناشی از 
مدرنیته به دلیل آنکه مدرنیسم ذاتاً با فردگرایی پیوند 
ارزشی عمیقی دارد، به تضعیف استحکام و کارآمدی 
نهاد خانواده منجر شده و موجبات نگرانی و دغدغه 

کارشناسان و مسئولان را فراهم می کند.
تحولات خانواده ایرانی

تحولات  و  تغییر  مصادیق  مهمترین  از  برخی 

خانواده ایرانی به شرح زیر است:
تحولات جنسیتی خانواده

در یک نگاه به نظر می رسد خانوادة ایرانی در حال 
زنانه شدن است و ادراک ها، گرایش ها و کنش های 
زنانه در خانواده غلبه می یابد. نمودهای این تحول 
را در موارد پرشماری مشاهده می کنیم. هم اکنون 
ساختار قدرت در خانواده در حال زنانه شدن است و 
اگر در خانوادة سنتی ایرانی اقتدار مردانه گاه حالتی 
افراطی می یافت امروزه خانواده به سمت حاشیه 
نشینی مردان و تغییر جایگاه آنان از سرپرست به 
را  زنانه شدن  تدارکچی تحول می یابد. نمود دیگر 
می توان در مدیریت ارتباطات و خویشاوندی توسط 
سمت  به  خانوادگی  روابط  اکنون  هم  دید.  زنان 
طایفة مادری متمایل می شود و فرزندان با خویشان 
مادری احساس قرابت و همرنگی بیشتری دارند. 
الگوی توزیع ثروت در خانواده نیز نشانۀ غلبه یافتن 
که  گونه ای  به  است؛  زنانه  گرایش های  و  نگاه ها 
خانوادة امروز بیش از نسل گذشته برای تجملات 
به  زنان  که  لوازمی  خرید  و  دکوراسیون  زندگی، 
داشتن آن راغب ترند، هزینه می کند. فرزندسالاری 
نیز پدیدة جدیدی است که در خانوادة ایرانی بیش 
از خانواده های دیگر به چشم می خورد و می تواند تا 
حدی نتیجة غلبه یافتن احساسات در خانواده باشد.

عرفی گرایی
ظواهر و قرائن مختلف نشان دهنده آن است که 
خانواده به تدریج از شریعت دور شده و به سمت دین 
معنوی حرکت می کند و مصادیق زیادی از سبک 
غلبة  دهنده  نشان  ایرانی  خانواده  کنونی  زندگی 
ارزش های دینی  بر  و فردگرایانه  ارزش های مادی 
والدین،  از  فرزندان  پذیری  اطاعت  کاهش  است. 
کاهش ارتباطات رحمی با انگیزة رضای خداوند، 
و  خانواده  سرپرست  پذیری  مسئولیت  کاهش 
همچنین تمکین همسر، سهل انگاری خانواده در 
تربیت اعتقادی و رفتاری فرزندان، کاهش اهتمام 
شدن  رنگ  کم  حلال،  راه های  از  درآمد  کسب  به 
حریم ها در روابط دوستانه و طایفه ای، افزایش روابط 
دختر و پسر در زمان نامزدی بدون عقد و مواردی از 

این دست نشانه هایی از این تغییرند.
رسانه ای شدن خانواده

شاید بتوان مهم ترین پیامد حضور رسانه و به ویژه 
رسانه  »خانوادة  تولد  را  ایران  جامعه  در  تلویزیون 
ای« دانست. خانوادة رسانه ای خانواده ای است که 
وجود خارجی ندارد، اما توسط رسانه ها »بازنمایی« 
می شود. در اینجا رسانه با نادیده گرفتن تنوعات 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی، الگویی را به منزلة 

الگوی مرجع به خانواده ها ارائه می دهد که نشان 
دهنده قشر متوسط و مرفه جامعه است و سبب 
می شود تا انتظارات اقتصادی خاص در قشرهای 
مختلف شکل گیرد و الگوی تولید، توزیع و مصرف 
در خانوادة ایرانی تغییر کند. شاید بتوان مهم ترین 
غیر  را  رسانه ای خانواده  الگوی  در  ویژگی موجود 
گروه  را  گروه هایی  رسانه  دانست.  آن  بودن  بومی 
مرجع و پیام فرست برای مخاطبان معرفی می کند 
که نه صلاحیت اخلاقی دارند و نه نمایش دهندة 

فرهنگ ملی اند.
شکاف نسلی طولی و عرضی

از دیگر مصادیق تحولات خانواده ایرانی در عصر 
و  طولی  صورت  به  نسل ها  میان  شکاف  حاضر، 
و  ارزشی  نظام های  تفاوت  یعنی  است.  عرضی 
صورت  به  هم  خانواده  در  افراد  رفتاری  تمایلات 
طولی و میان نسلی )یعنی والدین و فرزندان( و هم به 
صورت عرضی )میان اعضای خانواده( در سال های 
اخیر محسوس تر است. اگرچه مقوله شکاف نسلی 
طولی میان نسل های گذشته و حال و آینده امری 
پدیده شکاف نسلی  اما  نظر می رسد  به  متاخرتر 
عرضی میان اعضای یک نسل در درون خانواده 
یک واقعیت اجتماعی جدید به نظر می رسد. یعنی 
یک  درون  در  نسل  یک  سال  و  سن  هم  فرزندان 
خانواده نیز لزوماً با یکدیگر تطابق ارزشی ندارند و 
بعضاً برای دیالوگ مشترک با یکدیگر هم دچار بحران 

و مساله هستند.
آینده خانواده ایرانی و ظرفیت های آن

اگرچه خانواده ایرانی در حال حاضر با مسائل، 
بحران ها و دغدغه های متعددی مواجه است و بیم 
آن می رود که این مسائل روند تحولات خانواده را به 
سمت و سوی زوال و بحران فروپاشی برده و خانواده 
به معنای دینی و ایرانی آن به شکلی از خانواده که 
در حال حاضر در دنیای غرب )هم خانگی( وجود 
دارد، متحول گردد اما باید اذعان داشت که خانواده 
ایرانی دارای یک سری ویژگی ها و مناسبات خاص 
خود است که در مواجهه با نظام ارزشی مدرن و در 
برابر روند تحولات نقش مانع و قوام خانواده ایرانی 
ویژگی ها  این  از جمله مهمترین  ایفا می کنند.  را 
طایفه  گرایی،  اشرافی  به  می توان  اختصاصات  و 
گرایی و فامیل محوری، وابستگی اقتصادی فرزندان 
به والدین، مناسبت گرایی )روز زن و مادر، روز پدر، 
پررنگ  و…(  ازدواج  سالگرد  تولد،  روز  نوروز،  عید 
جامعه  در  افراد  خانوادگی  و  قومی  هویت  بودن 
ایران، مناسک گرایی و توجه به آئین های گروهی، 
احساساتی و عاطفی بودن خانواده ایرانی، فرهنگ 
این  نمود.  اشاره  و…  ایرانی،  خانواده  مذهبی 
این  که  می شود  باعث  ایرانی  خانواده  مؤلفه های 
رکن اصلی جامعه در برابر روند تحولات دوران گذار 
مقاومت بیشتری داشته باشد. با توجه به شرایط 
دنیای مدرن و تسلط گفتمان های رقیب خانواده 
از یک سو و ظرفیت های عظیم خانواده ایرانی در 
برابر این شرایط از سوی دیگر، باید گفت که ارائه 
یک پیش بینی دقیق از آینده خانواده در ایران امری 
سخت و نیازمند بررسی های دقیق کارشناسانه و 
آینده پژوهی علمی بوده و به نظر می رسد گذر زمان 
بهترین سخنگو از وضعیت خانواده در آینده خواهد 

بود.

آینده خانواده ایرانی و ظرفیت های آن؛

تحولات خانواده ایرانی و نگرانی از آسیب های آن

اینکه والدین در برابر پرسش های مالی بچه هایشان ، چگونه واکنش نشان می دهند، 
نحوه برخورد و نگرش بچه ها نسبت به پول را در آینده مشخص می کند، اینکه پول 

برایشان امنیت می آورد یا اضطراب!
 همه بچه ها یک روز با این سوال  در ذهن مواجه می شوند و آن را از پدر و مادرشان می 
پرسند که »مامان بابا! پول چیه؟«. پول موضوع مهمی در زندگی ما است اما همه ما لزوما 

احساسات یکسانی نسبت به پول نداریم. 
برای بعضی افراد، کسب درآمد اولویت اصلی زندگی شان است اما برای بعضی افراد 
جزو اولویت های اول نیست و ممکن است فقط در حد رفع نیاز به پول فکر کنند و برای 
بدست آوردنش تلاش کنند. بعضی ها در مدیریت مالی سختگیر هستند و بعضی ها در 

مدیریت و پس انداز ضعف دارند.
اما جواب درست در برابر این پرسش بچه ها که »پول چیست؟« چه می تواند باشد. 
چرا که این جواب خیلی مهم است چون نگرش بچه ها به پول می تواند باعث شود پول 

برایشان در آینده امنیت بیاورد یا اضطراب!
 1-پول چیست و چرا به پول نیاز داریم؟

بچه های بالاتر از 5 سال کم کم مفهوم پول را درک می کنند شما می توانید در ابتدا 
برایشان توضیح دهید که پول چیست و به چه کار ما می آید.

بهترین راه آموزش هم آموزش عملی است. بچه ها را با خودتان به فروشگاه ببرید 
و توضیح بدهید که اجناس مختلف قیمت های متفاوت دارند و ما می توانیم با پول، 
چیزهایی که به آنها نیاز داریم را تأمین کنیم. در ادامه هم برایشان توضیح دهید که همه 
افراد به یک میزان پول ندارند و همه آدم ها بخشی از زمانشان را به درآمدزایی اختصاص 

می دهند تا بتوانند نیازهایشان را رفع کنند.
شما در هر حالت می بایست این نوع پاسخ را به فرزندتان بدهید ، چرا که پاسخ شما 
خیلی مهم است و هدف همه ما این است که فرزندمان نگرش صحیحی نسبت به پول 

داشته باشد و یاد بگیرد چطور شرایط مالی را مدیریت کند.
حس ما نسبت به پول به شرایط مالی، نگرش ها و اولویت هایمان برمی گردد. خیلی 
از این نگرش ها در دوران کودکی شکل می گیرند در نتیجه خیلی مهم است که شما 

نگرش صحیحی درباره پول به فرزندانتان بدهید.
2-پول امنیت است یا ارزش؟

بهتر است نگرش بچه ها نسبت به پول روشن و واقع بینانه باشد. پول موضوع خیلی 
مهمی برای امنیت و آرامش ما است اما بچه ها باید بدانند که خرید کالهای لوکس یا 
کالاهای گران بهاتر لزوما ارزشمندتر نیستند یا افرادی که ثروتمندتر هستند، لزوما 

خوشحال تر نیستند.پس توضیحاتمان باید حاوی مفهوم امنیت باشد نه ارزش!
مثلا اینکه شما نباید به بچه بگویید: »همه ما پول لازم داریم تا بتونیم بیشتر خوش 

بگذرونیم و چیزای قشنگ بخریم«
باید اینطور بگویید: »همه ما پول لازم داریم تا بتونیم چیزهایی که بهشون احتیاج داریم 

رو تهیه کنیم«
*چه رفتارهایی برای آموزش مالی نباید انجام دهیم؟

چند رفتار باعث می شود تا نگرش بچه ها به پول، به جای نیاز و امنیت تبدیل به ارزش 
شود.

-خرید دائمی اسباب بازی های گران قیمت
این کار باعث می شود که بچه ها برای هیچ درخواستی صبر نکنند و پول را یک منبع 
ثابت خوشحال کننده بدانند که همیشه حاضر است و می شود به هر میزان که دلشان 

بخواهد، خرجش کنند.
-صحبت دائمی از مشکلات مالی هنگام حضور بچه ها

این روزها شرایط مالی خیلی سخت شده اما »پول« به مثابه یک نیاز هیچوقت نباید 

دغدغه کودک باشد چون باعث می شود تا پول منبعی برای احساس عدم امنیت در 
کودکان باشد ، موضوعی که همیشه نگرانش هستند یا باعث خشم شان می شود.

نگرش صحیح به پول به بچه ها کمک می کند آینده نگر باشند، پس انداز را یاد بگیرند 
و نظم و مسئولیت پذیریشان افزایش پیدا کند و از همه مهمتر روش های صحیح مدیریت 

مالی را یاد بگیرند.
 *آموزش پس انداز به کودکان

بعد از اینکه بچه ها نگرش صحیح درباره پول را پیدا کردند باید به آنها یاد دهیم که 
چطور به طور صحیح از پول استفاده کنند و پس انداز داشته باشند.

مثلا مبلغی را به عنوان پول توجیبی هفتگی یا ماهیانه در اختیار بچه ها قرار بدهید. 
این هفتگی یا ماهیانه بودن هم بیشتر به انتخاب خودتان بستگی دارد اما برای بچه هایی 
که تا به حال پس انداز نداشتند، خصوصا زیر هشت سال بهتر است که هفتگی باشد 

چون تمرین پس انداز نیاز به زمان دارد.
نکته دیگر اینکه کودک باید درباره پولش حق انتخاب داشته باشد. حق انتخاب به این 
معنا نیست که کودک با پولش هر کاری دلش بخواهد می تواند بکند بلکه به این معناست 

که باید بین چند درخواست یا کالا گزینه داشته باشد.
مثلا: »مامان جان شما ماهی پنجاه هزار تومن ماهیانه داری. دوست داری باهاش 
کتاب بخری یا خوراکی؟ یا دوست داری بریم اسباب بازی فروشی؟ به کدوم بیشتر 

احتیاج داری؟«
این انتخاب کردن باعث می شود بچه ها مفهوم محدودیت را متوجه شوند و در اولویت 

بندی پیشرفت کنند.
نکته دیگر اینکه قانونتان را تغییر ندهید.  یعنی به بچه ها توضیح دهید که شما نیازهای 
اساسی آنها را تامین می کنید اما این مبلغ تعیین شده در حال حاضر ثابت است در 
نتیجه بهتر است براساس علاقه یا اولویت هایش انتخاب کند چون این حق انتخاب فقط 
یک بار در ماه )یا یک بار در هفته( خواهد بود. پس قانون را عوض نکنید تا بچه ها یاد 

بگیرند هوشمندانه انتخاب کنند.
اگر تصمیم گرفتید مبلغ را بالا ببرید به کودک توضیح دهید که مثلا: »شما یک سال 

بزرگتر شدی و این میزان پول به ماهیانت اضافه می شه«.
زمانی که بچه ها درباره پولشان حق انتخاب دارند، دیر یا زود با موقعیتی روبه رو می 
شوند که کالا یا درخواستی فراتر از پولشان است. این موقعیت زمان مناسبی برای 
آموزش مفهوم پس انداز به آنها است. می توانید برای بچه ها توضیح دهید که زمانی که 
ما چیزی را می خواهیم که هزینش را نداریم، می توانیم صبر کنیم و پول هایمان را جمع 

کنیم. در این مواقع می توانید پیشنهاد کمک دهید.
مثلا موقعیتی را در نظر بگیرید که فرزندتان اسباب بازی را می خواهد که دویست هزار 

تومن است. 
»مامان جان، من و بابا صد تومن از اسباب بازی تو را پرداخت می کنیم و تو میتونی با دو 

ماه پس انداز صد تومن باقی را جمع کنی تا این اسباب بازی را بخریم«
*مفهوم روز مبادا

مفهوم روز مبادا را با قصه یا کارتون به کودک آموزش دهید. بهتر است پس انداز کردن 
تبدیل به یک روتین شود برای کودک توضیح دهید که خوبه ما آینده نگر باشیم و همیشه 

مبلغی را در پس اندازمان داشته باشیم تا در مواقع نیاز پول همراهمان باشد.
»پسرم یک روز جوجه کوچولو یک تیکه نون خیلی بزرگ پیدا کرد که اصلا اشتهایی 
برای خودنش  نداشت، با خودش فکر کرد که بهتره نون را به لونه ببره و بذاره زیر تختش. 
چند روز بعد بارون خیلی شدیدی اومد و جوجه نتونست برای پیدا کردن غذا بیرون بره. 
یهو یاد نون بزرگش افتاد. جوجه  کوچولو نون رو برای روز مبادا نگه داشته باشد. ما آدم ها 

هم با پس انداز می تونیم برای روز مبادامون پول نگه داریم.

پول امنیت است یا ارزش؟

مفهوم »پول« را چطور به فرزندانمان آموزش دهیم؟
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رئیس سازمان دامپزشکی تاکیدکرد: 

تشدید نظارت ها برای جلوگیری
 از ذبح دام های آبستن

رئیس سازمان دامپزشکی تاکیدکرد: با تشدید نظارت در کشتارگاه ها و با اعمال 
ضوابط پیشگیرانه از ذبح دام های آبستن در کشتارگاه ها جلوگیری می شود.

صفرعلی ماکنعلی اظهار داشت: به بیش از 4۰۰ کشتارگاه کشور ممنوعیت 
را رعایت  این موضوع  و بیشتر کشتارگاه ها  ابلاغ شده  آبستن  کشتارگاه دام 
می کنند، اما مواردی هم هست که این موضوع رعایت نشده که دستور بررسی 

صادر شده و با متخلفان برخورد مقتضی صورت خواهد گرفت.
 وی افزود: از امروز در خصوص تمام کشتارگاه ها نظارت های شدیدی صورت 
خواهد گرفت و اقدامات پیشگیرانه نیز برای جلوگیری از رسیدن دام های آبستن 

به کشتارگاه ها صورت خواهد گرفت.
 رئیس سازمان دامپزشکی کشور تصریح کرد: با توجه به افزایش هفت میلیونی 
جمعیت دامی طی یکسال، تراکمی در خصوص جمعیت دامی به وجود آمده 
که با توجه به خشکسالی امسال تامین خوراک این جمعیت دامی دشوار است.

جهاد  وزارت  سوی  از  حمایتی  بسته های  و  سیاست ها  اینکه  بیان  با  وی   
کشاورزی با هدف حفظ دام عشایر و روستاییان تهیه شده است 

گفت: تلاش می شود که از این به بعد در هیچ کشتارگاهی دام آبستن ذبح 
نشود و این اتفاق دیگر تکرار نشود.

 وی ادامه داد: در تمام کشتارگاه ها ناظرین دامپزشکی حضور دارند که قبل 
از کشتار، نظارت های لازم را انجام می دهند، ولی دام هایی که در یک سوم اول 
زمان بارداری قرار دارند به لحاظ بالینی امکان تشخیص این موضوع برای آن ها 

وجود ندارد. 
ماکنعلی افزود: با دستورالعمل های تشدیدی و ابلاغ ویژگی های دام کشتاری 
تلاش خواهد شد که در همان ابتدا اطمینان حاصل شود که دام خریداری شده 
باردار نیست اگر هم در کشتارگاه این موضوع تثبیت شود از کشتار دام جلوگیری 

می شود.
 رئیس سازمان دامپزشکی کشور افزود: با دستورالعمل های ابلاغی و شرایط 
جدید در خصوص جمع آوری و حمل دام حتماً جلوی رسیدن دام آبستن به 
کشتارگاه ها را می گیریم، بر اساس و دستورالعمل جدید که طی امروز و فردا ابلاغ 
می شود حتی در صورت اثبات آبستن بودن دام در کشتارگاه این دسته از دام ها 
از سایرین جداسازی شده و در شرایط خاص به مناطق خاص حمل و در آنجا 

نگهداری خواهند شد. 
ماکنعلی گفت: وزارت جهاد کشاورزی برنامه های خاصی برای حمایت از 
قطعاً شرایط  آن  اجرای  با  که  دارد  مولد  دام های  راستای حفظ  در  دامداران 

دامداران برای حفظ دام های مولد بهتر می شود.
 

سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی:

 اختصاص ارز ۴2۰۰ تومانی برای ۴ قلم 
کالا ادامه دارد 

آخرین  تشریح  با  کشاورزی  جهاد  وزارت  بازرگانی  خدمات  دفتر  سرپرست 
وضعیت واردات کالاهای اساسی کشور اعلام کرد: اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی 
برای 4 قلم کالا تا اطلاع ثانوی ادامه دارد و احتمال دارد، حتی قبل از پایان سال 

این ارز اصلاح شود. 
حسن عباسی معروفان، در پاسخ به اینکه آیا ارز 4۲۰۰ تومانی برای واردات 
نهاده های دامی برقرار است؟ گفت:  اختصاص این ارز برای واردات نهاده های 

دامی، روغن، گندم و دارو همچنان و تا اطلاع ثانوی ادامه دارد.
سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی افزود: فعلا تصمیم 
جدیدی در باره حذف ارز 4۲۰۰ تومانی گرفته نشده و احتمال دارد، ادامه پیدا 
کند و یا قبل از پایان سال حذف شود، اما با توجه به اینکه دو فوریت بررسی لایحه 

اصلاح ارز ترجیحی در مجلس لغو شد، فعلا اختصاص ارز ادامه دارد.
وی در این باره که دولت اعلام کرده بود، اگر اختصاص ارز ادامه یابد، باید 1۲ 
میلیارد دلار اعتبار به جای 8 میلیارد دلار تخصیص یابد ، گفت: رقم 1۲ میلیارد 
دلار را دولت برای آخر آبان گفته بود، اکنون  هر ماه که اصلاح این ارز به تاخیر 

می افتد، ماهانه 1.1 میلیارد دلار به این رقم اضافه می شود.
معروفان در پاسخ به اینکه دولت همه ارز ترجیحی تا پایان سال را در نیمه اول 
سال مصرف کرده، برای تامین تا پایان سال مشکلی ندارید؟ گفت: دولت قبلی 
تصویب کرده بود تا پایان آن دولت 8 میلیارد دلار مصرف شود، برای اختصاص در 

دولت جدید باید لایحه جدیدی به تصویب برسد.
وضعیت  باره  در  کشاورزی  جهاد  وزارت  بازرگانی  خدمات  دفتر  سرپرست 
نهاده های کشور هم گفت: از ابتدای سال 11 میلیون و 15۰ هزار تن نهاده در 
کشور از طریق سامانه بازارگاه توزیع شده که ۶.۲ میلیون تن ذرت و بقیه کنجاله 

و جو است و اینها به اندازه نیاز بوده است.

عضو هیات مدیره سازمان بورس عنوان کرد:

فرآیند صدور مجوز تاسیس نهادهای مالی 
در بورس تسهیل می شود

معاون نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: این سازمان 
در راستای حمایت از منافع سرمایه گذاران، تسهیل فرایند صدور مجوز تاسیس 
و فعالیت نهادهای مالی و ارتقای الزام های اولیه و مستمر آنها را در دستور کار 

خود قرار داده است.
»علیرضا ناصرپور« با اشاره به رویکرد سازمان بورس و اوراق بهادار در صدور 
مجوز تاسیس نهادهای مالی اظهار داشت: سیاست اصولی سازمان بورس، 
تسهیل فرایند در صدور مجوزها در عین توجه به ارتقای الزام های اولیه و مستمر 
بررسی کامل صلاحیت های  و  استانداردهای لازم  نظر گرفتن  نیاز، در  مورد 
متقاضیان تاسیس است.  وی با اشاره به ارتقای فرایندهای نظارتی بر نهادهای 
مالی، تاکید کرد: این رویکرد در راستای حمایت از سرمایه گذاری غیرمستقیم و 
توسعه این شیوه از سرمایه گذاری ها است. ناصرپور با اشاره به مجوزهای صادر 
شده در حوزه نهادهای مالی توسعه دهنده سرمایه گذاری غیرمستقیم در یک 
ماه اخیر، بیان داشت: از ماه پیش تاکنون در حوزه صندوق های سرمایه گذاری، 
و  سرمایه گذاری  شرکت های  حوزه  در  و  شده  صادر  اصولی  موافقت  هشت 
هلدینگ هفت موافقت اصولی برای تاسیس شرکت اعلام شده است. معاون 
نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و اوراق بهادار ابراز امیدواری کرد: این 
رویکرد در صدور مجوزها و ارتقای الزام ها و استانداردها، به توسعه نهادهای مالی 

به عنوان ابزارهای موثر برای رشد و تعمیق بازار سرمایه منجر شود.

معاون سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای خبر داد؛ 

ایمن سازی ۴۵۰ نقطه حادثه خیز در کشور 
معاون سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: طبق آخرین فهرستی که 
تهیه شده یک هزار و 585 نقطه در سال ۹۶ شناسایی شده و تاکنون 45۰ نقطه 

از این فهرست ایمن سازی شده است. 
رضا اکبری اظهارداشت :براساس این دستور العمل نقاط حادثه خیز و پر 
تصادف در یک دوره سه ساله شناسایی و اولویت بندی شده است. طبق آخرین 
فهرستی که تهیه شده یک هزار  و 585 نقطه در سال ۹۶ شناسایی شده و از 
همان سال برای اجرای آن اقدامات لازم صورت گرفته و تاکنون 45۰ نقطه از 
این فهرست ایمن سازی شده است. اکبری بیان کرد: طبق بررسی های صورت 
گرفته در استان فارس بیشترین نقاط حادثه خیز قرار دارد. در دوره جدید به 
شناسایی نقاط حادثه خیز بیشتری مشغول شده ایم. پیش بینی می شود با 
تامین اعتبار طی دو سال آینده این نقاط ایمن سازی شوند. برای رفع یک هزار و 
1۰۰ نقطه حادثه خیز باقی مانده در کشور 3 هزار میلیارد تومان اعتبار و بودجه 
نیاز است در حالی که اعتباری اختصاص یافته 5۰۰ تا ۶۰۰ میلیارد تومان است 

که حدود 3۰۰ تا 4۰۰ نقطه را پوشش می دهند.

 در پاسخ به فراخوان رئیس جمهوری؛
»راه حل ملی« آب و خشکسالی؛ ملاحظات و پیش نیازهای لازم

هیات  یکشنبه  روز  جلسه  در  جمهوری  رئیس  سخنان   
دولت، حاوی نکات قابل تاملی درباره موضوع های جاری 
مرتبط با آب و برخی گله  مندی  های مردم بود. نخست آنکه 
تاکید کرد: »چنانچه مردم در موضوعی گله مندند وظیفه 
داریم ابعاد مختلف مشکلات و راهکارهای موجود را برای 

مردم تبیین و تشریح کنیم«.
و  مشکلات  به  جمهوری  رئیس  اشاره  می  رسد  نظر 
گله  مندی  های اخیر در دو استان اصفهان و چهارمحال و 
بختیاری درباره مشکلات آب و حقابه باشد که لازم است 
ترسیم  برای  موجود«،  تبیین »شرایط  ضمن  زودتر  هرچه 
چشم  انداز و هدف  گذاری سامان آنها، چاره- اندیشی شده و 
پیش از تسری آن به مناطق دیگر، برنامه  های عملیاتی و قابل 

اجرا تدوین کرد.
اشاره  آن  به  دولت  هیات  رئیس  که  دیگری  مهم   نکته 
گسترده  ای  خشکسالی  و   کم  آبی  بحران  با  مرتبط  کرد، 
آنچنان  شده؛  کشور  گریبان گیر  مدت  هاست  که  است 
معضل  به  رسیدگی  کرد،  تصریح  نیز  رئیس جمهوری  که 
وزارت خانه  و  دستگاه  یک  از  فراتر  کم  آبی،  و  خشکسالی 
خاص، تکلیف قانونی همه نهادهای دولتی و حاکمیتی و 
نیز مراکز پژوهشی کشور است: »رسیدگی به مشکل کم آبی 
صرفاً به وزارت نیرو منحصر نمی شود و همه دستگاه های 
مرتبط وظیفه دارند در مشورت با جوامع دانشگاهی راه حل 

ملی برای خشکسالی بیابند«.
بی  تدبیری  و  کم  بارشی  با  مرتبط  معضلات  و  آب  درباره 
و  نوشته شده است  و  بارها گفته  آن،  در مدیریت مصرف 
کارشناسان و حتی مسئولان مختلف بارها هشدار داده اند؛ 
وقایع آبی تابستان و پاییز امسال نظیر آنچه در استان  های 
بختیاری  و  چهارمحال  همچنین  و  اصفهان  و  خوزستان 
گذشت، نوک کوه یخی بزرگی است که اکنون آشکار شده 

است و بخش اعظم آن در سطوح زیرین قرار دارد.
خشکسالی  ها و مدیریت  های نابخردانه منابع آبی کشور، 
مدت  هاست مشکلات بزرگی در مصرف آب شرب، کشاورزی 

و صنعتی و البته زیرساخت  های طبیعی و جغرافیایی کشور 
از تشنگی  نمود می  یابد؛  از چندگاهی  آورده که هر  پدید 
برخی شهرها و روستاها تا خشک شدن سفره های زیرزمینی 
رودها،  مسیر  تغییر  تالاب  ها،  و  جلگه  ها  به  آسیب  آب، 

سدسازی های غیرعلمی و ... .
شرایط کنونی در پیوند با کاهش قابل ملاحظه نزولات 
آسمانی، به نقطه  ای رسیده که چنانچه هرچه زودتر فکری 
عاجل و »راه حلی ملی« برای آن اندیشیده نشود، ممکن 
است در آینده  ای نزدیک حتی منجر به مشکلات امنیتی 
و سیاسی شده و حیات سرزمینی ایران را در مخاطره قرار 

دهد.
ضرورت ورود همه دستگاه ها برای حل مشکلات آبی کشور
که  هم  افزاست  عامل  سه  محصول  کشور  در  آب  بحران 
اگر  است؛  پرداخته  آن ها  به  مجزا  مطالبی  در  ایرناپلاس 
عمده  ترین محورهای خشکسالی و بحران آب را در حوزه »آب 
شرب«، »آب کشاورزی«، »آب مصرفی صنایع«، »سفره های 
زیرزمینی آب«، »نزولات جوی« و »منابع آسیب پذیر موجود« 
محدود کنیم، چندین حوزه دیگر نیز لازم است که هم  زمان 
فرونشست  تالاب  ها،  و  جلگه  ها  جمله  از  شوند؛  بررسی 
زمین، تغییر مسیر رودها و ساخت سدها و بندها، مدیریت 
انتقال آب، شیوه دستکاری در جریان طبیعی آب، آلودگی 
شیمیایی و فیزیکی آب، مشکل شوری آب در برخی مناطق، 
آب،  انتقال  شبکه  فرسودگی  و  شهرها  در  آب  لوله  کشی 

آب رسانی به روستاها و ... .
به این ترتیب مشاهده می  شود همچنان که رئیس جمهوری 
به درستی اشاره کرده، چاره جویی برای مشکلات آبی کشور 
را نمی  توان منحصر به یک وزارتخانه خاص کرد و لازم است 
کنار  در  شوند.  میدان  وارد  حاکمیتی  دستگاه  های  همه 
وزارت خانه های نیرو، جهادکشاورزی، اقتصاد، صنایع ومعادن 
و راه وشهرسازی )سازمان هواشناسی( و علوم و فناوری و نیز 
سازمان برنامه وبودجه، معاونت  های علمی و فناوری و سازمان 
حفاظت محیط زیست، لازم است همه نهادهای درگیر در 

بحران ملی آب، در یک تلاش مشترک سهیم باشند و آنگاه 
از دانشگاه های برتر کشور، مراکز نحقیقاتی، پژوهشکده  های 
آب و نیرو دعوت کرد در تدوین یک برنامه ملی مشارکت داشته 

باشند.
خوشبختانه تعداد مراکز تحقیقاتی، شرکت  ها و شوراهای 
کشوری مرتبط با محیط زیست و آب وخاک چنان پرشمار 
است که نیازی به تشکیل نهاد جدید نیست. از جمله آنها، 
شورای عالی آب، شرکت مدیریت منابع آب ایران، موسسه 
تحقیقات خاک و آب، مرکز تحقیقات آب های زیرزمینی، 
محیط  پژوهشکده  ایران،  زهکشی  و  آبیاری  ملی  کمیته 
زیست، مرکز ملی پایش و هشدار خشکسالی، مرکز ملی گرد 
و خاک، مرکز ملی تحقیقات شوری، پژوهشکده حفاظت 
خاک و آبخیزداری و چند دانشکده اختصاصی کشاورزی و 

محیط زیست.
ضرورت یک دبیرخانه مجازی برای پیگیری امور

استفاده از ظرفیت  های قانونی مجلس شورای اسلامی 
)کمیسیون های تخصصی کشاورزی و آب و محیط زیست( و 
یا مجمع تشخیص مصلحت نظام و امکانات نهادهای نظامی 
کشور، در کنار تشکیل »ستاد رسانه  ای آب و خشکسالی« 
می  تواند تا حدی این امید را به شهروندان منتقل کند که قرار 
است به  زودی برنامه  هایی علمی و عملی تدوین شود و در کنار 
راه  حل  های کوتاه مدت، نقشه جامع مقابله و پیشگیری از 

آسیب  های خشکسالی و کمبود آب تدوین شود.
در ادامه این تلاش  ها، ممکن است نیاز باشد دبیرخانه  ای 
عناوینی  با  و  )مجازی(  الکترونیک  ساختاری  با  دائمی 
همچون »دبیرخانه ملی آب و خشکسالی« تشکیل داد که 
به تشکیلات دولتی موجود، پیگیر برگزاری  افزودن  بدون 
جلسه ها، پایش عملکرد دستگاه  ها و گزارش نتایج به مردم و 
رئیس جمهوری باشد. با توجه به محدودیت منابع هزینه  ای 
نهاد  در  را  دبیرخانه  این  بودجه  های سنواتی، می  توان  در 
ریاست جمهوری و زیر نظر رئیس دفتر یا معاون اول دولت 

تعریف کرد.        

در کنار این تلاش  ها، چند راهکار فوری لازم است در دستور 
کار قرار گیرد؛ همچنان که رئیس جمهوری اشاره کرده، تغییر 
الگوی کشت یکی از مهم ترین و فوری ترین نیازها و راه های 
مواجهه با کم آبی است؛ این موضوع با توجه به سهم 8۰ 
چنان  کشاورزی،  بخش  در  کشور  آب   مصرف  درصدی 
اجرایی شدن  معتقدند  کارشناسان  که همه  دارد  اهمیت 
تغییر الگوی کشاورزی هرچه زودتر باید آغاز و متناسب با 
اقلیم و داشته های منابع آبی، برای کشت محصولات اقدام 
شود. بدیهی است که آموزش کشاورزان و اطمینان دادن به 
آنها برای کشت محصولات جایگزین نیز باید در دستور کار 

قرار گیرد.
تغییر الگوی کشت یکی از مهم ترین و فوری ترین نیازها و 
راه های مواجهه با کم آبی است؛ این موضوع با توجه به سهم 
8۰ درصدی مصرف آب  کشور در بخش کشاورزی، چنان 
اجرایی شدن  معتقدند  کارشناسان  که همه  دارد  اهمیت 
تغییر الگوی کشاورزی هرچه زودتر باید آغاز و متناسب با 
اقلیم و داشته های منابع آبی، برای کشت محصولات اقدام 
شود.همچنین نیاز است کمیته  ای متشکل از نمایندگان 
و  تشکیل  آب،  و  صنعت  بخش  های  غیردولتی  و  دولتی 
صنایع پرمصرفی را که متاسفانه در مناطق خشک و کم  آب 
کشور ساخته شده اند، شناسایی کرده و برای انتقال یا تغییر 
کاربری آنها اقدام کند. در کنار این موارد البته لازم است 
راه حل انتقال آب از دریاهای آزاد جنوب کشور دنبال شود 
البته به شیوه ای که با توصیه  ها و هشدارهای کارشناسان 

محیط زیست در تعارض نباشد.
عمق  و  گستره  درک  با  است  لازم  نیز  شهروندان  عموم 
خشکسالی و کم  آبی کشور، به گونه ای مسئولانه در مصرف 
منابع  دیگری،  زمان  هر  از  بیش  و  کرده  صرفه جویی  آب 
همزمان  و  مجدانه  پیگیری  با  گذارند.  ارج  را  کشور  آبی 
این اقدامات می توان امیدوار بود که تا دیرنشده، کشور از 
بحران کم  آبی عبور کند و پیامدهای اجتماعی و اقتصادی 

خشکسالی  ها به حداقل ممکن کاهش یابد.

پرهیز از بخشی نگری و چانه زنی و توزیع بودجه بر اساس آمایش سرزمین در 
دستور کار دولت قرار داشته و حتی رییس جمهوری نیز بر آن تاکید کرده است؛ 
ترجیح دادن منافع ملی بر گرایش های بخشی و منطقه ای، زمینه توزیع عادلانه 

منابع را فراهم کرده و روند توسعه را شتاب می دهد.
اصلاح ساختار بودجه به یکی از مهمترین عناصر گفتمان اقتصادی کشور 
در چند سال اخیر، به ویژه در آستانه تدوین بودجه 14۰1 در دولت سیزدهم 
تبدیل شده است. این مهم، مواردی همچون اصلاح ساختار بودجه ریزی، 
اصلاح ساختار شرکت های دولتی، اصلاح سیاست های حمایت و نظام تامین 
اجتماعی و اصلاح ساختار تعهدات و بدهی های دولت، اصلاح نظام مالیاتی، 
ساماندهی یارانه های انرژی، اصلاح نظام مالی نفت و گاز و اصلاح چگونگی 

مدیریت بر دارایی های دولت را در بر می گیرد.
مهمترین لازمه اصلاح ساختار بودجه ترجیح یافتن منافع ملی بر منافع 
که  است  این موضوع درحدی  اهمیت  است.  بخشی  و  منطقه ای  گروهی، 
رئیس جمهوری خواستار پرهیز از بخشی نگری و چانه زنی در تدوین بودجه 

سالیانه و توجه به منافع ملی، رعایت عدالت و آمایش سرزمینی شده است.
 آیت الله »سید ابراهیم رییسی« چندی پیش در نشست شورای اداری استان 
»خراسان جنوبی« با تاکید بر این موضوع، تصریح کرد: توزیع منابع باید در کشور 
به صورت عادلانه انجام شود و بهترین راه برای توزیع عادلانه منابع این است که 

بودجه ریزی براساس آمایش سرزمینی صورت گیرد.
جلوگیری از بخشی نگری با همگرایی دولت و مجلس

بر اساس قانون، لایحه بودجه از سوی دولت تهیه و به مجلس شورای اسلامی 

ارائه می شود تا با تصویب نمایندگان به قانون تبدیل شود. در عمل بودجه، 
حاصل همکاری و همگرایی دو قوه مقننه و مجریه است. نمایندگان مجلس باید 
درآمدهای اعلام شده از سوی دولت را مد نظر قرار داده و هزینه ها را بر اساس آن 
تعیین کنند. تراز عملیاتی بودجه، امر مهمی است و نباید اجازه کسری بودجه 

داده شود.
با این حال تجربه نشان داده است که هرچند قانون می گوید اختیار مجلس، 
تغییر بودجه در محدوده حفظ تراز بودجه است، اما در عمل، هزینه ها در فرآیند 
تصویب در مجلس با رشد مواجه می شوند و نمایندگان برای حفظ تراز بودجه، 

درآمدها را بیش از آنچه در عمل هست برآورد می کنند.
برخی نمایندگان مجلس تمایل دارند در تقسیم بودجه حوزه انتخابیه و منافع 
شهر و روستاهای آن را به مصالح و منافع ملی ترجیح دهند. بدین ترتیب نوعی 

بخشی نگری از این نظر به وجود می آید.
این موضوع مختص به ایران نیست و در بسیاری از کشورها وجود دارد. تجربه 
کشورهای دیگر نشان می دهد که به طور کلی نمایندگان مجلس و قوه مقننه 
گرایش به افزایش مخارج، بالا بردن معافیت های مالیاتی و کاهش درآمدهای 
مالیاتی دولت دارند و کمتر تن به بودجه انقباضی می دهند. نتیجه چنین 

گرایشی بدون شک کسری بودجه و منفی شدن تراز عملیاتی است.
اهمیت این موضوع تا آنجایی است که برخی از صاحبنظران معتقدند که با 
توجه به نظام حقوقی کشور، در وهله نخست باید حدود اختیارات مجلس در 
تغییر لوایح دولت در آیین نامه داخلی مجلس بازتعریف شود و در گام دوم، فرآیند 

تهیه و تنظیم بودجه به روال جدیدی انجام شود.

بنابراین هماهنگی و هم افزایی نهادی بین مجلس و دولت از ضرورت های 
واقع،  در  است.  ممکن  آسیب های  انواع  از  کشور  بودجه  نظام  کردن  دور 
مطابق با دیدگاه کارشناسان به میزانی که تعامل سازنده میان قوا بیشتر باشد 
و همکاری های نهادی در ساختار سیاسی افزایش یابد، همگرایی بیشتری در 
کلیت ساختار سیاسی قابل تصور است که روند تحقق اهداف نظام سیاسی و از 

جمله اهداف نظام بودجه کشور را تسهیل می کند.
سند ملی آمایش سرزمین، مبنای کار باشد

در این رابطه »آلبرت بغزیان«،  استاد دانشگاه در گفت وگویی اظهارداشت: 
تبدیل شود. در  امری سیاسی  به  بودجه ریزی کشور  و  نویسی  بودجه  نباید 
زمان تهیه و تدوین بودجه باید فقط منافع ملی و نه منافع بخشیِ فلان شهر 
یا شهرستان در نظر گرفته شود. هرچند درست است که نمایندگان مجلس 
باید حوزه های انتخابیه خود را در نظر بگیرند اما خواسته نمایندگان باید بر 
اساس ظرفیت های حوزه های انتخابیه باشد. هر منطقه ای دارای امکانات و 
ظرقیت های خاص خود در بخش کشاورزی، صنعت، معدن، خدمات و غیره 

است که باید در تهیه و اجرای طرح های مختلف مورد توجه جدی قرار گیرد.
بغزیان با اشاره به اهمیت آمایش سرزمین اظهار داشت: این سند باید مبنای 
کار قرار گیرد. آمایش سرزمین یک لایه از برنامه ریزی است و بدون آن لایه های 
دیگر به درستی پیش نخواهد رفت. ما باید در مرحله نخست بر اساس یک 
نظام اقتصادسنجی کلان عمل و با شبیه سازی شرایط اقتصادی کشور سهم 
هر بخش )صنعت، کشاورزی، خدمات و غیره( را تعیین کنیم. سپس در لایه ای 
از این برنامه ریزی، طبق سند ملی آمایش سرزمین استعدادهای هر استان را 

تعیین و بر اساس آن عمل کنیم.
وی افزود: البته این موضوع جدید نیست و همیشه در محافل سیاسی و علمی 
بر اهمیت آمایش سرزمین و توسعه عادلانه منطقه ای تاکید شده است. با این 
حال ضروری است که کمیسیون های مختلف در مجلس شورای اسلامی هنگام 
تدوین بودجه منافع ملی را در نظر بگیرند. همه نمایندگان باید منافع ملی را بر 

منافع بخش خود ترجیح بدهند.
بین  و  بخشی  بین  کشاکش های  و  چانه زنی  نتیجه  گذشته،  سال های  در 
بوده  پروژه هایی  اجرای  و  تعریف  بودجه،  تدوین  و  تهیه  فرایند  در  منطقه ای 
است که هیچ تناسبی با ظرفیت ها و نیازهای منطقه ای ندارد. بدین ترتیب 
بخشی نگری به تجربه ای ناموزون از توسعه منجر شده است که پیامدهایی 
همچون تشدید فقر و مهاجرت و به دنبال آن گسترش انواع مسائل و آسیب های 

اجتماعی، زیست محیطی و غیره در برخی از نقاط کشور را در بر داشته است.
از این رو از مدیران گرفته تا کارشناسان مختلف اقتصادی، محیط زیستی، 
راه   آمایش سرزمین مهمترین  باورند که سند ملی  این  بر  و غیره  اجتماعی 

جلوگیری از بخشی نگری است.
هم اکنون این سند آماده است. مطالعات تدوین سند ملی آمایش سرزمین 
حدود  در  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  آینده نگری  و  توسعه  مرکز  توسط 
سه سال انجام شد و در اسفندماه سال ۹۹ به تصویب شورای عالی آمایش 

سرزمین رسید.
 این سند مورد تاکید دولت سیزدهم است و انتظار می رود که بودجه سال آینده 
بر اساس آن تنظیم شود. شرایط کنونی اقتصادی کشور به گونه ای است که 
چاره ای جز رفتن به سوی اجرای سند ملی آمایش سرزمین نیست. کمبود آب، 
مشکلات محیط زیستی، بیکاری، مهاجرت و مواردی از این دست فراتر از یک 

استان و یا منطقه خاص بوده و به مسائلی ملی تبدیل شده اند.

سند ملی آمایش سرزمین، مبنای کار باشد؛

پرهیز از بخشی نگری با اولویت دادن به منافع ملی در تنظیم بودجه

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه هادی حاجی رجبعلی برابر درخواست وارده شماره 1/1۹۲۲4-
14۰۰/۰۶/3۰ با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 34۰۹از 818 از 1۰5۹۹اصلی واقع در 
بخش یک قم که در دفتر الکترونیکی 13۹7۲۰33۰۰۰1۰1۲71۲ بنام ایشان)هادی 
حاجی رجبعلی(ثبت وسند مالکیت ۲۰۹۶۹7 ب ۹۶ صادر و تسلیم شده است که به 
علت سهل انگاری سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است ، لذا مراتب به استناد تبصره 
1 اصلاحی ماده 1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 
نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 14۶8۶(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۰۹/۰۳

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بموجب وارده 13545-14۰۰/۶/3۰ اکبر و حسن یزدی الاصل 
هرکدام سه دانگ از ششدانگ مالک پلاک 1۶81/1 اصلی واقع در بخش ۲ ثبت 

قم دفتر 177 صفحه 157 ثبت 3۰4۲5 سند ۰۲۹۰33 اعلام نموده که به علت 
جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گریده است ،لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی 
ماده 1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 
نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 14۶87(
عباس پور حسنی-رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۰۹/۰۳

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم فاطمه زند با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفتر خانه 37 قم اعلام 
داشته که سند مالکیت مربوط به ششدانگ پلاک ۲4۹۹/1۲8/873 اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم در دفتر ۶55 صفحه ۹3 به نام وی ثبت و سند صادره مفقود گردیده 
و تقاضای صدور سند المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 
1۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف 14۶88(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(

عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۰۹/۰۳

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

بموجب  مهدوی  محمود   14۰۰/8/۲5-157۲5 وارده  بموجب  اینکه  به  نظر 
وکالت شماره 853۹۰-۲۰/۰3/14۰۰ دفتر ۲8 قم از طرف ورثه نصرت اله مهدوی 
مالک ششدانگ پلاک ثبت ۲4۶۶/355/1۲83 اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم 
دفتر 13۹5۲۰33۰۰۰۲۰۰5۰45 صفحه ۰ ثبت ۰ سند ۲44۶8۰ اعلام نموده 
که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گریده است ،لذا به استناد تبصره 1 
اصلاحی ماده 1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتباً به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م 

الف 14۶8۹(
عباس پور حسنی-رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۰۹/۰۳



چهار شنبه-3 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65397
ورزشی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبرداد:

درخشش بانوی قمی در مسابقات 
ووشوی کارگران

در  قمی  بانوان  از  یکی  گفت:  قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل  مدیر   
شد.   مسابقات  این  نقره  مدال  کسب  به  موفق  کارگران  ووشو  مجازی  مسابقه های 
بنا به گزارش انجمن ووشو کشور  مصطفی کاویانی در گفت وگویی اظهار داشت: 
به صورت آنلاین، در نتایج به دست آمده از مسابقه ووشو کارگری در ۲ بخش ساندا و تالو، 
بتول سادات رفیعی توانست مدال نقره این مسابقه ها را از آن خود نماید. وی افزود: قم 

در این مسابقه ها پس از استان های خراسان رضوی و اصفهان در جایگاه سوم ایستاد.
حضور کارگران قمی در صعود به قله میشو مرند آذربایجان شرقی

کاویانی همچنین در خصوص اجرای طرح صعود به قله میشو گفت: این طرح 
ملی با همکاری فدراسیون ورزش کارگری، انجمن کوهنوردی کشور و با حمایت 

یکی از شرکت های قم به طور همزمان توسط ورزشکاران کوهنورد کارگر اجرا شد.
انجمن  و  کارگران  ورزشی  هیات  همکاری  با  که  برنامه  این  در  داد:  ادامه  وی 
کوهنوردی و صعودهای ورزشی استان صورت پذیرفت، ۶ تَن از بهترین های کارگران 
کوهنورد از هیات های استانی انتخاب و در روز ۲8 آبان 14۰۰جهت صعود به 
این قله به منطقه اعزام شدند. کاویانی در ادامه به تبیین اهمیت اثرگذاری ورزش 
بر ابعاد مختلف زندگی یک کارگر پرداخت و افزود: افزایش راندمان کاری، ارتقای 
سطح سلامت و ایجاد نشاط از خروجی های پرداختن به ورزش است و از تمامی 
کارگران استان دعوت می کنیم در برنامه های ورزشی حوزه کارگری مشارکت کنند. 
وی خاطرنشان کرد: انجام اصولی ورزش موضوع مهمی است که به آن تاکید داریم 
و در این راستا از ظرفیت کلیه هیات های ورزشی و انجمن های زیر مجموعه خود 

برای ارتقای ورزش و سلامت کارگران استان بهره خواهیم بُرد.

سوال مهم در اردوی استقلال؛

مجیدی همچنان به رضایی اعتماد می کند؟
 تیم فوتبال استقلال در حالی امروز به مصاف گل گهر سیرجان می رود که یکی 
از موضوعات مهم این مسابقه این است که چه کسی در این مسابقه درون دروازه 

استقلال قرار می گیرد.
 شوک بزرگی که فرهاد مجیدی در هفته پنجم رقابت های لیگ برتر به تیمش وارد 
کرد، استفاده از یک دروازه بان جوان به اسم علیرضا رضایی بود که پیش از این 
از او به عنوان دروازه بان سوم آبی پوشان یاد می شد و این اتفاق در حالی افتاد که 
همزمان با حضور رضایی جوان درون دروازه آبی پوشان، حسینی باتجربه نیمکت 
نشین و مظاهری باتجربه تر خانه نشین شد. رضایی در اولین آزمون خود با پیراهن 
نشده  پشیمان  انتخابش  از  هم  مجیدی  فرهاد  تا  آمد  بیرون  سربلند  استقلال 
باشد. این دروازه بان جوان در چند نوبت با واکنش های خوبش مانع از باز شدن 
دروازه آبی پوشان شد تا در شکل گیری اولین کلین شیت او در نخستین آزمون در 
استقلال، خودش بیشترین نقش را داشته باشد. عملکرد خوب رضایی در دیدار 
مقابل نساجی این سئوال مهم را پیش می آورد که آیا مجیدی در دیدار مهم و خارج از 
خانه با تیم مدعی گل گهر باز هم قصد اعتماد به این دروازه بان جوان را دارد یا او پس 
از شوکی که به دو دروازه بان باتجربه تیمش وارد کرد، مقابل گل گهر که هدایت آن 
بر عهده امیر قلعه نویی است، بار دیگر از بین مظاهری و حسینی دروازه بان اصلی 
تیمش را انتخاب می کند. این سئوالی است که حتی نزدیکترین افراد به مجیدی 
هم پاسخ آن را نمی دانند و در مدت زمانی که به دیدار آبی پوشان تهران و سیرجان 
مانده، دروازه بان های استقلال فرصت دارند تا با عملکرد خوب شان در تمرین نظر 
سرمربی را برای حضور در ترکیب اصلی جلب نمایند. دیدار تیم های استقلال و گل 
گهر ساعت 1۶ روز چهارشنبه 3 آذر به میزبانی گل گهر در سیرجان برگزار می شود.

  
رسول خطیبی: 

نباید گول صدرنشینی مان را بخوریم
سرمربی آلومینیوم گفت: ما صدرجدول هستیم اما به هر حال همه تیم ها جا به جا 

می شوند و نباید گول صدرنشینی مان را بخوریم.
رسول خطیبی در نشست پیش از بازی تیمش مقابل هوادار اظهار کرد: بازی 

سختی مقابل هوادار داریم که تازه به لیگ برتر صعود 
کرده و انگیزه های خیلی زیادی دارد. آن ها تیم قابل احترامی هستند و شکل 
بازی شان نشان داده تیم زهرداری هستند. بازی برای هر دو تیم سخت خواهد 
بود و امیدوارم برنامه هایی که داریم را در زمین پیاده کنیم و به آن هدفی که دل مان 
می خواهد برسیم. آرزو می کنم تیمم از لحاظ کیفیت خوب بازی کند و امیدوارم 

نتیجه برای ما رقم بخورد.
او ادامه داد: ما صدرجدول هستیم اما به هر حال تیم ها جا به جا می شوند و 
نباید گول صدرنشینی مان را بخوریم. باید برویم و با تمام وجود کارهایی که در این 
مدت انجام دهیم را در زمین پیاده کنیم و به هدف مان برسیم. در این بازی یکی دو 

بازیکن مان مصدوم هستند اما جایگزین های خوبی هم داریم.
خطیبی درباره نبرد دو سرمربی استقلالی مقابل هم گفت: 7۰ درصد از مربیان 
لیگ برتر ما هم نسل هستند و خوشحالم که نسل ما دارد خوب کار می کند. آرزو 
می کنم که تمام مربیان نسل ما خوب کار کنند و بتوانیم در مربی گری موفق شویم. با 
عنایتی همکار، دوست و هم بازی قدیمی هستیم و امیدوارمروزچهارشنبه یک بازی 

خوب را ببینیم و دوستی و رفاقت در کنار زمین حاکم باشد.

رییس هیات کنگ فواستان قم :

نخستین لیگ بین باشگاهی کنگ فو قم 
پایان یافت

رییس هیات کنگ فواستان قم از پایان نخستین لیگ بین باشگاهی این رشته 
ورزشی با مشخص شدن تیم های برتر خبر داد.

با اشاره به نتایج این رقابت ها افزود: در رده سنی نونهالان و  حسن عباسی 
نوجوانان این مسابقات به ترتیب تیم های شهید حججی، شهید زین الدین و تیم 
سبحان مقام های اول تا سوم را بدست آوردند. رییس هیات کنگ فو قم ادامه داد: 
در رده سنی جوانان و بزرگسالان نیز تیم های شهدای مدافع حرم، هما و شهید 
سلیمانی در جایگاه های اول تا سوم قرار گرفتند. عباسی تصریح کرد: محمد 
حسین رحیمی در رده سنی نونهالان و نوجوانان و محمد یوسف زمانی وفایی نیز 
در رده سنی جوانان و بزرگسالان عنوان بازیکن اخلاق رقابت ها را کسب کردند. 
وی اظهار کرد: لیگ بین باشگاهی کونگ فو کاران، با همکاری هیات کونگ فو و 
هنرهای رزمی استان قم و با حضور ۹ تیم با حضور ورزشکاران حرفه ای استان برگزار 
شد. عباسی تصریح کرد: در این رقابت ها 5 تیم در رده سنی بزرگسالان و 4 تیم 

در رده سنی نوجوانان برای کسب مقام های برتر با یک دیگر به رقابت پرداختند.
وی با اشاره به تعداد کونگ فو کاران حرفه ای و سازماندهی شده استان قم ابراز 
کرد: طبق آخرین آمار هیات پزشکی ورزشی قم هم اکنون یک هزار و ۲۲4 کونگ فو 

کار حرفه ای خانم و آقا در این استان فعالیت ورزشی دارند.
  

 برترین های سامبو در قم معرفی شدند 
مسابقات سامبو از رشته های زیر مجموعه هیات انجمن های ورزش های رزمی 

استان قم با معرفی نفرات برتر رده های سنی مختلف به کار خود پایان داد.
با  مسابقات قهرمانی انجمن سامبو استان قم در دو بخش اسپرت و کامبت 
عنوان گرامیداشت یاد و خاطره شهید حسین سهامی از شهدای گرانقدر ترور به 
دست منافقین، با حضور ورزشکاران این رشته در چهار رده سنی به انجام رسید و 
برترین های خود را شناخت. با توجه به مدت زمان در نظر گرفته شده توسط انجمن 
ورزشکاران  از  ثبت نام  برای  قم  استان  رزمی  ورزش های  انجمن ها  سامبو هیات  
علاقمند به شرکت در این مسابقات، مجموعا 11۰شرکت کننده کننده در خانه 

ورزش های رزمی سردار شهید حاج قاسم سلیمانی قم با یکدیگر رقابت کردند.
گفتنی است: تیم داوری قضاوت کننده این دوره از مسابقات سامبو قهرمانی 
استان قم به سرپرستی استاد اسکندری مسوول کمیته داوران انجمن سامبو کشور 

از استان تهران مسلولیت داوری را به همراه داوران استان قم بر عهده داشتند.

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: شهدا شناسنامه فرهنگی کشور و 
الگوهای ورزشی جامعه ورزش هستند و امیدواریم پیام شهدا که ایثار، فداکاری و 

شهادت است را به نسل جوان منتقل کنیم.
رسول  منعم روز سه شنبه در پنجمین یادواره شهدای ورزشکار استان قم در 

فرهنگسرای جوان، با تاکید بر اهمیت عمل و شناخت سیره ۶ هزار و ۹۰ شهید 
قم، بیان کرد: جامعه ورزش این استان 3۲۰ شهید گرانقدر را تقدیم انقلاب 

اسلامی کرده است.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم ابراز داشت: امروز فرصت بسیار خوبی شد تا 

یادی از افرادی کنیم که در عرصه های فنی، ورزشی و اخلاقی مایه افتخار بوده 
اند و در شرایطی که کشور نیاز به امنیت داشت دوران پرافتخار 8 سال جنگ 

تحمیلی را رقم زدند.  
منعم یادآور شد: مسیر شهدا، مسیر شرف و عزت است؛ باید بدانیم که پهلوانان 
و قهرمانان واقعی شهدای هشت سال دفاع مقدس و شهدای مدافع حرم است و 

ورزشکاران باید آنها را الگو و سرمشق خود قرار دهند.
ورزش و جوانان گفت:امروز نام 3۲۰ شهید سرافراز ورزشکار قم بیانگر تجلی 
ارزش های فرهنگی در بین ورزشکاران قم است و سیره و مشی این شهدا باید 

الگو و سرلوحه تمامی مردم و به خصوص ورزشکاران باشد.
وی تاکید کرد: شهدا دوندانی بودند که در پیمودن راه حق و صراط مستقیم 
گوی سبقت را همه ربودند، کوه نوردانی که به بالاترین قله انسانیت رسیدند، 
غواصانی که در دریای خون شناور شدند و کشتی گیرانی که قبل از رقابت با 

حریف با نفس خود پنجه در پنجه شدند.
منعم گفت: شهدای ورزشکار در این مسیر بودند و این پیام را به ما رسانده اند 
که باید جسم خودمان را مانند روحمان قوی کنیم تا نه به کسی ظلم کنیم و نه 

زیر بار ظلم کسی برویم.
مدیرکل ورزش و جوانان قم یادآور شد: شهدا شناسنامه فرهنگی کشور و 
الگوهای ورزشی جامعه ورزش هستند و امیدواریم پیام شهدا که ایثار، فداکاری و 

شهادت است را به نسل جوان منتقل کنیم.
وی تصریح کرد: بروز و ظهور ارزش های اخلاقی مهمترین هدفی است که باید 

در بین جامعه ورزش استان بصورت جدی مورد توجه باشد.
منعم اظهار داشت: برگزاری یادواره شهدای محله آذر، فضاسازی شهری 
با محوریت شهدای ورزشکار، جمع آوری آثار شهدای ورزشکار، تهیه کتاب 
نامگذاری  قم،  شهدای  گرامیداشت  های  آیین  برگزاری  ورزشکار،  شهدای 
اماکن ورزشی به نام شهدای استان، دیدار و ملاقات با خانواده شهدای استان 
و مدافع حرم، برگزاری مسابقات در فضای مجازی و بصورت فیزیکی به نام 
شهدای ورزشکار بخشی از اقدامات اخیر این اداره کل در رابطه با شهدای 

ورزشکار است.

منعم در پنجمین یادواره شهدای ورزشکار استان قم:

شهدای ورزشکار الگوی جامعه ورزش هستند
جامعه ورزش قم ۳۲۰ شهید گرانقدر را تقدیم انقلاب کرده است

  

 سرمربی تیم صنعت نفت آبادان با بیان اینکه آبادان 
تیم ملی در  نتایج  ایران است گفت:  فوتبال  گنج 
مقدماتی جام جهانی فوق العاده بود و به اسکوچیچ 
بابت عملکردش تبریک می گویم. علیرضا منصوریان 
روزسه شنبه پیش از دیدار تیمش برابر پرسپولیس 
در هفته ششم لیگ برتر فوتبال در نشست خبری 
اظهار داشت: بازی بسیار سختی پیش رو داریم. 
پرسپولیس از بازی های قبل امتیاز نگرفته و شرایط 
سینوسی دارد. آنها می خواهند مقابل هوادارانشان 
با انرژی مضاعف بازی کنند. ما هم پنج هفته قرعه 
بسیار سختی داشتیم. ابتدا باید مقابل تیم قلعه نویی 
بازی می کردیم. بعد در ساری مقابل نساجی بازی 
سختی پشت سر گذاشتیم. لیگ هنوز خودش را 
پیدا نکرده است. شاید تا هفته چهاردهم نتایج تیم ها 
سینوس وار باشد. وی در ادامه افزود: برای رویارویی 
با پرسپولیس باید هوشیار باشیم. تیم های پایتخت تیم های بزرگی هستند و باید مواظب باشیم. هر ۲ تیم پایتخت بازیکنان خوبی 
دارند. شاید شرایط مالی ما بد باشد و حتی دریافتی نداشته باشیم اما مردم آبادان از تیمشان بهترین بازی را می خواهند. اگر 
ما بخواهیم دردهایمان را بگوییم از بقیه تیم ها بیشتر است. یک نفر برای همه و همه برای آبادان می جنگیم. بازیکنانمان از نظر 
روحی و روانی آماده هستند. بازی با گل گهر تمام شد و نگاه ما به پرسپولیس است. باید زیرک و باهوش بازی کنیم. سرمربی 
صنعت نفت درباره شرایط پرسپولیس و عملکرد یحیی گل محمدی خاطرنشان کرد: خیلی خوشحالم که سرپرست پرسپولیس 
با قاطعیت از کادرفنی  ایرانی اش اعلام کرد. او حمایت قاطع کرده و نوع صحبتش را بلد بود. مهمترین موضوع برای ما این است 
که اشتباه فردی نداشته باشیم و دوندگی مان بالا باشد. در این صورت می توانیم کارهایی انجام دهیم اما اگر غیر این باشد قطعا 
جریمه خواهیم شد. وی درباره روند رو به رشد تیمش در ۲ هفته اخیر بیان داشت: سعی و تلاشمان بر این است این روند را ادامه 
دهیم. مهم است بازیکنانمان را به چه نوعی هدایت کنیم. مهم است بازیکنان با چه ذهنیتی و تاکتیکی بازی کنیم. نسبت به بازی 
قبل نوع تاکتیک مان فرق می کند. به بازیکنانمان امیدوار هستم و در تمام مسابقات را امیدوار و محکم به زمین می رویم. نگاهی 
به هزینه تیم حریف و خودمان نداریم. سقف تفاوت فوتبال ایران ۶ ماه تلاش مداوم است. هر فردی ۶ ماه حرفه ای تمرین کند به 
سقف فوتبال ایران می رسد. این سقف فوتبال در ایران خیلی کوتاه است و خیلی نمی توانیم در این شرایط از تفاوت صحبت کنیم. 

در قیمت متفاوت هستند اما در سطح فنی تفاوت چندانی وجود ندارد.
شکایت تراکتوری ها فرار رو به جلو است 

در خصوص شکایت تراکتور از CAS از او گفت: پدرم همیشه می گفت پرعیب ترین افراد کسانی هستند که بی اطلاع هستند. 
طبق قوانین داخلی رای من قطعی شده است. شکایت تراکتوری ها فرار رو به جلو است.. وی در رابطه با اینکه پرسپولیس سه 
بازی است نتیجه نگرفته گفت: ما در روزهای اخیر نشستی داشتیم و هر که از افراد کادر فنی نظرش را می گفت. پرسپولیس 
و استقلال چه ببرند و چه ببازند خطرناک هستند. این تیم ها با بحران شروع می کنند و با بحران قهرمان می شوند. هواداران 
تیم های پایتخت فقط قهرمانی می خواهند. 8۰ درصد قهرمانی ها در باشگاه های استقلال و پرسپولیس است. سپاهان هم در 
این اواخر کمی خیز برداشته است. هوادار از تیم انتظار مساوی ندارد و فقط برد می خواهد. شاید این تیم ها در سال های اخیر 

چندین سال بحران را گذراندند. در تیم های پایتخت یک مساوی هم بحران ساز است.

گفت:  پرسپولیس  باشگاه  سرپرست 
بخشی از پول کالدرون در حسابش نشسته 
و مقداری از آن باقی مانده است که در چند 
او خواهد  وکیل  به دست  قطعا  آینده  روز 

رسید.
اظهار  گویی  و  گفت  در  صدری  مجید 
از  پس  مدیره  هیات  دوستان  داشت: 
استعفای سمیعی جلسه ای را برگزار کردند 
و پس از مشورت های بسیار قرار شد 3 ماه 

سرپرست پرسپولیس باشم.
وی افزود: حمید سجادی از جنس ورزش 
است و قبول کرد که طبق نظر هیات مدیره 
3 ماه سرپرست پرسپولیس باشم و هنوز 15 
روز از این مدت باقی مانده است. کاری که 
انجام می دهم با اختیارات مدیرعامل فرقی 

ندارد و مشکلی از این بابت وجود ندارد.
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: بین 

سرپرست و مدیرعامل فرقی نیست و وقتی دوران سرپرستی تمام شود، بزودی مدیرعامل هم انتخاب خواهد شد 
و این موضوع خللی در کار ما ایجاد نخواهد کرد.

وی ادامه داد: با حفظ سمت هنوز سرپرست هستم. باشگاه پرسپولیس با وجود 5 قهرمانی متوالی در ۲ سال 
گذشته شرایط سختی را تجربه کرده است. در این مدت تلاش کردیم وارد حاشیه نشویم که ماحصل آن قهرمانی 

لیگ و سوپرجام بود.
صدری عنوان کرد: مسایل مالی گریبانگیر باشگاه بوده و هر چیزی که انجام می دهیم به ما از گذشته به ارث 
رسیده است. مثلا در قرارداد بودیمیر باید5۰7 هزار یورو به او می دادیم، در حالی که وی تنها سه تا 1۰ دقیقه برای 

این باشگاه بازی کرده است. 
وی افزود: به عشق هواداران باید این پول را تهیه می کردیم.  در کنار 475 هزار یورو که باید به بودیمیر پرداخت 
می کردیم 3۲ هزار یورو هم باید به عنوان جریمه به او می دادیم. پس از پرداخت پول از طریق سفیر ایران خواهش 

کردیم این 3۲ هزار یورو را به ما ببخشند اما قبول نکردند و این خیلی ناراحت کننده بود.
سرپرست باشگاه پرسپولیس یادآور شد: در زمان ما و سمیعی تلاش کردیم قراردادها شفاف باشد. دردسر بعدی 
کالدرون بود. آنطور که شنیدیم دوستان می توانستند با 1۰۰ هزار دلار موضوع او را حل کنند که این اتفاق رخ 

نداده است. دو بار با وی صحبت کردم.
 کالدرون انسان محترمی بود اما الان باید به او حق بدهیم که به ما اعتماد نکند و تا وقتی که 74۰ هزار دلار به 

حساب وکیل او ننشیند تاییدیه را نمی دهد.
وی افزود: وظیفه ماست تا وقتی هستیم، به مسایل و بدهی هایی که باشگاه دارد رسیدگی کنیم و آنها را حل 
کنیم. در حوزه های مالیات و آژانس هواپیمایی خیلی ها ادعای هواداری می کنند اما حساب را می بندند. باید 

یک فرصتی داشته باشیم تا این مسایل را حل کنیم.

علیرضا منصوریان:

نفت آبادان باید مقابل پرسپولیس باهوش باشد
سرپرست باشگاه پرسپولیس: 

بدهی کالدرون به زودی پرداخت خواهد 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه هر تیمی 
ممکن است دچار اُفت شود، گفت: اکنون در این مسیر 
چون  کنیم.  عوض  را  خود  راه  زود  خیلی  باید  و  هستیم 
پرسپولیس هستیم و مانند برخی تیم ها زمین و زمان را به 

هم نمی دوزیم به مشکلاتمان اهمیت داده نمی شود.
یحیی گل محمدی روز سه شنبه در نشست خبری پیش 
از دیدار مقابل صنعت نفت آبادان، اظهار داشت: هر تیمی 
ممکن است در طول فصل اُفت داشته باشد و وارد مسیر 
سختی شود. ما اکنون این مسیر را طی می کنیم اما باید 
زود راهمان را عوض کنیم. فوتبال همیشه تمرین و مسابقه 
نیست. اتفاقات و مشکلاتی که تیم داشت تاثیرش را روی 
ذهن همه می گذارد. تیمی که می خواهد قهرمان شود باید 
مشکلاتش حداقل باشد. وقتی مشکلات زیاد باشد این 

موضوع تاثیرگذار است.
وی در مورد عملکرد خوب »وحید امیری« در دیدارهای 
ملی و باشگاهی، عنوان کرد: امیری بازی های خوبی برای 
ما انجام داده و هر زمان به میدان می رود بهترین نمایش را 
داشته است. از او راضی هستیم چرا که تمام تلاشش را به 

کار می بندد.
گل محمدی در مورد اینکه احتمال دارد »کریم باقری« و 
»مهرداد خانبان« مربی و آنالیزور پرسپولیس دیگر در تیم 
ملی حضور نیابند، گفت: فدراسیون از مشکلاتی که برای ما 
ایجاد می شود اطلاع دارد و دنبال موضع گیری رو در رو با تیم 
ملی نیستیم. دوست داریم تیم ملی موفق شود و موفقیت 
این تیم برای ما ارزشمند است. باعث افتخار است که در تیم 
ملی، بازیکن و مربی تاثیرگذار داریم. این تعامل همیشه از 
سوی ما وجود داشته و خواهد بود. این حق را داریم که از 

همه بازیکنانمان به بهترین شکل استفاده کنیم.
سرمربی پرسپولیس، ادامه داد: برای مثال وحید امیری در 

۲ دیدار قبلی تیم ملی بهترین بازیکن بود اما چرا نباید او را 
مقابل مس رفسنجان در اختیار داشته باشیم؟ از فدراسیون و 

تیم ملی، انتظار تعامل ۲ طرفه داریم.
وی در خصوص لو رفتن اخبار تیمش، گفت: نمی توانم 
جلوی درز اخبار را بگیرم؛ این مشکل از سال ها قبل وجود 
داشته و دوست نداریم این اتفاق رخ دهد اما زیاد اهمیت 
نمی دهم و کاری هم از دستمان بر نمی آید. ترکیب همه 

تیم ها قبل بازی به بیرون درز پیدا می کند.
گل محمدی در خصوص کیفیت پایین لباس های تیم، 
اظهار داشت: بحث لباس در فوتبال مهم است و متاسفانه 
آن کیفیتی که گفته شد را ندارد و حتی رنگ آن مناسب 

تغییر  زیاد رنگ، طرح و جنس کیت  به احتمال  نیست. 
خواهد کرد. هواداران هم راضی نیستند و هر چه زودتر باید 

نسبت به تغییر لباس اقدام کنند.
وی در خصوص تغییر دروازه بان تیمش گفت: آیا گلرهای 
ما مقصر بودند؟ وقتی تیم گل می خورد دفاع تیمی اشکال 
دارد. همه اجزای تیم باید مورد بازبینی قرار گیرد. دفاع تیمی 
ما باید بهتر باشد. اگر در سال های گذشته توانستیم قهرمان 

شویم دلیلش کم گل خوردن بود.
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به ایرنا در مورد بلاتکلیفی 
بازیکنان تاجیکستانی ، گفت: چون پرسپولیس است زیاد 
اهمیت داده نمی شود. اگر برای باشگاه دیگری بود زمین 

و زمان را به هم می دوختند. چون سرمان در کار خودمان 
است و همه مشکلات را تحمل می کنیم این مسائل را برای 
ما رقم می زنند. این مشکلات مربوط به باشگاه است و برای 
آینده دار  و  ارزان  بازیکن  این ۲  کنند.  تلاش  باید  آن  رفع 

هستند و می توانند برای باشگاه تاثیرگذار باشند.
وی در خصوص داوری های لیگ، گفت: به عنوان مربی 
دوست ندارم در مورد داوری صحبت کنم و بیانیه باشگاه 
گویای همه چیز بود. دوست دارم فضای کار مهیا باشد اما 
مشکلات داوران ما زیاد است. همه داوران لیگ کارشان فراتر 
از کار یک داور است. از طرفی نبود var برای کل داوران کار 
را سخت می کند. موضع من نسبت به داوری احترام است. 

امیدوارم بتوانیم داوری بهتری را شاهد باشیم.
این مربی در رابطه بلاتکلیفی مدیریت باشگاه خاطرنشان 
کرد: قطعا این مساله آسیب می زند. به عنوان مربی باید 
ما  با چه فردی طرف هستم. مشکلات  باشگاه  بدانم در 
واضح است و نیاز به کنکاش ندارد. تشکیلات بزرگی مثل 
پرسپولیس باید اعضای هیات مدیره، کمیته انضباطی و 
حتی مدیرعاملش، چارت مشخص داشته باشد. حالتی که 
برای پرسپولیس وجود دارد در شان و شخصیت این باشگاه 
نیست. امیدوارم وزیر ورزش هرچه زودتر وضعیت را مشخص 

کند.
وی در خصوص مصدومیت سیدجلال حسینی و سیامک 
نعمتی گفت: سیدجلال از ناحیه زانو هنوز مشکلاتی دارد. 
سیامک هم تازه اضافه شده و بعید می دانم به این بازی 
برسد. کمال کامیابی نیا هم از مصدومیت طولانی گذشته و 

نیاز به زمان دارد.
تیم فوتبال پرسپولیس از ساعت 18 امروز چهارشنبه در 
هفته ششم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران و در ورزشگاه  

آزادی به مصاف نفت آبادان می رود.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس: 
به مشکلات ما اهمیت داده نمی شود؛ باید مسیرمان را عوض کنیم
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محمدعطریانفر: 

دولت رییسی در بحث انتصابات
 به درستی عمل نکرد

محمد عطریانفر از اعضای شورای مرکزی حزب کارگزاران بر این باور است که دولت 
رییسی در بحث استقرار نیروها بر سر نهادهای اجرایی، به درستی عمل نکرده است.
مدتی است که از یکدستی دولت و مجلس سخن ها بگوش می رسد و حتی خیلی 
بر این باور بوده و هستند که این هم رایی دو قوه می تواند موجب تقویت سیستم 
تصمیم گیری از یک سو و لاپوشانی و پنهان کاری امورات از سوی دیگر شود ولی 
آنچه در صحنه عینی دیده می شود آغاز اعتراضات در میان نمایندگان پارلمان علیه 
برخی از اضلاع دولت رئیسی است تا آنجا که برخی اعلام کردند که با دولت عقد 
اخوت نبستند یا کسی بّه آنها چک سفید امضا نداده است و لذا در هفته ی اخیر با 
سیل سخنان اعتراض آمیز برخی نمایندگان حتی اصولگرا در مجلس مواجه بوده ایم 
که درباره سیاستهای اقتصادی دولت بویژه روندی صعودی قیمت ها و گرانی کالاها 

صدای خود را بلند کرده و درخواست اقدام فوری دارند. 
محمدعطریانفر عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در پاسخ به این سوال که دلیل 
انتقادات زودهنگام نمایندگان مجلس از دولت همسو )دولت ابراهیم رییسی( را چه 
می دانید؟ کم تحرکی دولت یا فشار مردم و افکار عمومی و یا سهم خواهی و ....؟ به 
خبرگزاری خبرآنلاین گفت: اینکه عده ای بر این باور باشند که انتقادات نمایندگان 
ساختگی و ظاهری است را قبول ندارم. آنچه که رخ می دهد از دو جنبه مورد بررسی 
است. ابتدا اینکه به موقعیت ذاتی مجلس و سپس به ضعف عملکرددستگاه های 

اجرایی باز می گردد.
موضع انتقادی نمایندگان نسبت به دولت طبیعی است

 او افزود: منطق حقوقی نظام حکمرانی در  ایران به مجلس، نقش تصویب و نظارت 
بر برنامه اداره کشور را داده شده است طبعا، مجلس در بخش نظارت، فی حد ذاته 
جهت گیری انتقادی پیدا می کند. در عرصه اجرا، نوعا مشکلاتی ایجاد میشود و در 
عین حال بدلیل برخی عدم تحقق منابع درآمدی،محدودیت هایی پیدا می شود و 
یا ناکارآمدی هایی در فضای اجرایی رخ می دهد که تمامی این زمینه ها، تصویری از 
ناکارآمدی و عدم توفیق دولت را به رخ می کشد. لذا نهاد پارلمان بطور طبیعی نسبت 

به وضعیت جاری ،موضع انتقادی پیدا می کند.
افتراق دولت و مجلس همسو قابل پیش بینی بود

این چهره سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: کسانی که در گذشته فکر می کردند 
اگر دولت و مجلسی در بدو شکل گیری و گامهای مقدماتی، نوعی همگرایی تام و 
تمام با هم داشته باشند، موضع  یکپارچه و همدلی در کشور پیدا خواهد شد یقینا 
تعبیر نادرستی بوده است و از قبل هم پیش بینی می شد که هر چقدر مواضع در 
گام های نخستین یکسان باشد اما در ادامه راه، دچار افتراق و دوپارگی خواهند شد. 
نقد مجلس در ساختار قدرت ایران همواره در قبال دولت و عملکرد مسئولان نقد 
اصیلی است. از این رو فکر می کنم بخشی از ماجرا را باید در این چارچوب مورد 

تحلیل قرار داد.
دولت رییسی در بحث انتصابات به درستی عمل نکرد

محمد عطریانفر در بخش دیگری از سخنانش تصریح کرد: نکته دوم اینکه،دولت 
رییسی در بحث استقرار نیروها بر سر نهادهای اجرایی، به درستی عمل نکرده است. 
جهت گیری کلی دولت در انتصابات، فاقد ظرفیت  و صلاحیت های کافی برای 
انتخاب مدیران است و این نحوه عمل می تواند بازتاب های اجتماعی بدی به دنبال 
داشته باشد و در نهادهای مسئول هم، جهت گیری های نقدآمیز را به وجود می آورد.
او ادامه داد: بنابراین به نظر می رسد چون دولت، خوب عمل نکرده است زمینه 
ای شده که در یک فرصت نزدیکتری، این نقدها به دولت وارد شود. لذا آنچه که رخ 
داده نتیجه قهری عملکرد دولت از یک سو و از سوی دیگر موضع نظارتی و انتقادی  

ذاتی مجلس است.
انتقاد مجلس به معنای مخالفت با کل دولت رییسی نیست

عطریانفر در پاسخ به این سوال که آیا اختلافات دولت و مجلس را می پذیرید و این 
اختلافات را تا چه حد می دانید؟ اشاره کرد: نقدی که نمایندگان مجلس مطرح می 
کنند عموما به مصادیق و مواردی است که با چشم مشاهده می شود و در همان نگاه 
اولیه، ایرادات را نشان می دهد. این نوع نقد یعنی نقد به مصادیق و اتفاقات زودگذر 

اولیه، دلالت بر این ندارد که مجلس در مقام مخالفت با کل دولت است.
مجلس مقابل ناکارآمدی برخی از مدیران ارشد موضع گرفته است

این عضو حزب کارگزاران سازندگی تاکید کرد: واقعیت این است که انتقادات 
فعلی نمایندگان را نمی توان حمل بر  این کرد که مجلس مقابل دولت قرار گرفته 
است.مجلس الان مقابل ناکارآمدی برخی از مدیران و عملکرد مدیران ارشد دولت 
قرار گرفته است که عملکرد خوبی نداشته اند.اگر دولت به این نقدها بی توجهی 
کند و اهتمامی برای رفع  اشکالات نداشته باشد، ممکن است به کل دولت وفقدان 
صلاحیت عمومی آن سرایت کند و مجلس را در برابر کلیت دولت قرار دهد و نقد را از 

مصادیق به کلیت دولت انتقال دهد.
دیگر خبری از همسویی دولت و مجلس نخواهد بود اگر...

او در پاسخ به این سوال که آیا می توان گفت هر چه به جلو می رویم همسویی دولت 
و مجلس، کمرنگ تر خواهد شد؟ عنوان کرد: در افق پیش رو، اگر چنانچه دولت 
نسبت به ضعف هایی که بروز داده شده، اقدامی انجام ندهد این اتفاق خواهد افتاد و 

دیگر خبری از همسویی دولت و مجلس نخواهد بود.

رییس مجلس:
 مردم را با دسته بندی های مختلف جدا کردیم

 رییس مجلس شورای اسلامی انقلابی گری را در عدل، عقل و حفظ حرمت 
انسان ها عنوان کرد و گفت: به رغم اینکه در دوران دفاع مقدس رزمندگان عناصر 
اصلی بودند، امروز در جنگ اقتصادی، مردم را که تکیه گاه اصلی کشور هستند با 

دسته بندی های مختلف جدا کرده ایم. 
»محمدباقر قالیباف« به مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی در نشست صمیمی با 
جمعی از نویسندگان  اظهار کرد: در حوزه هنر، کتاب، کتابخوانی، موسیقی، سینما 
و غیره مصرف کننده بوده و تولیدکننده نیستم اما به عنوان یک خدمتگزار از جنبه 
مدیریتی به موضوع فرهنگ نگاه می کنم. رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
باید به چالش ها و راهکارها پاسخ داد، گفت: آینده نگری، تحلیل محتوایی و روندی و 
آسیب شناسی باید به گونه ای باشد که در نهایت راهکار و نقشه راه داشته باشد. وی با 
بیان اینکه انقلاب ما انقلاب فرهنگی بود، تاکید کرد: مبنای این انقلاب مردم بودند 
که به آن عینیت بخشیدند. معجزه امام)ره( این بود که دین را از کنج حجره ها به وسط 
جامعه آورد آن هم در زمانی که همه تحلیل ها این بود که امکان آن وجود ندارد؛ اما 
قدرت فرهنگ نشان داد که دین این ظرفیت را دارد و شعار هم نیست. در بخش دفاع 
مقدس نیز حتی به لحاظ مادی پیروز شده و نشان دادیم به همه خواسته هایی که 

خیلی ها در سال های پس از قطعنامه ادعا کردند به آن نرسیده ایم، هم رسیده ایم.
رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه در جنگ جز با اتکا به فرهنگ و 
باورهای خود، مقابل دشمن نجنگیدیم، گفت: یکی از تحلیلگران شبکه بی بی سی 
می گفت »وقتی به یک طرف جبهه نگاه می کردیم تجهیزات و نیروی نظامی وجود 
داشت اما طرف دیگر، حتی حداقل امکانات و نیروهای انسانی را نیز نداشتند با 
این حال جبهه ایران پیروز بود. وقتی کشته های ایران به شهرهای خود باز می گردند 
دوباره افراد دیگر از همان شهرها به جبهه می آیند و از مرگ نمی ترسند در حالی که 

طرف مقابل از مرگ می ترسید.«
مشکلات ما نبود پول و امکانات نیست؛ ضعف مدیریت است

رییس مجلس با بیان اینکه امروز در اقتصاد در هر ۲4 ساعت، 5.5 میلیون بشکه 
نفت در کشور مصرف می کنیم، اظهار داشت: کدام کشور دنیا نسبت به جمعیت 
خود این میزان انرژی مصرف می کند؟ نمی توان به آن اسراف هم گفت چرا که 
اسراف تنها دو تا سه برابر است اما ما چه میزان اضافه مصرف می کنیم! با احتساب 
قیمت هر بشکه نفت، حدودا سالی 1۶۰ میلیارد دلار هزینه مصرف انرژی در کشور 
است. وی ادامه داد: اگر فقط به فرهنگ مصرف که اسراف را در اسلام حرام دانسته، 
توجه کنیم مشکلات حل می شود چرا که فرهنگ معنا و شاخصه دارد از این رو بدون 
شک می توانیم نصف این میزان مصرف را صرفه جویی کنیم. برای داشتن یک 
اقتصاد باثبات صرفا از طریق این یک قلم با 7۰ میلیارد دلار می توان تثبیت پیدا کرد.
قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه باید این فرهنگ را داشته باشیم که برای مردم 
احترام قائل شده و آنها را عزیز بشماریم، عنوان کرد: مشکل ما پول و امکانات نیست؛ 

ضعف مدیریت یک مشکل مهم است.

جلال میرزایی نماینده پیشین مجلس:

مجلس به دنبال انداختن توپِ کم کاری خود، در زمین قوه قضائیه است
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  یک 
نمایندگان مجلس یازدهم به دلیل این که در این یکسال و 
نیم که از روی کار آمدن شان می  گذرد عملکرد قابل قبولی 
نداشتند، به دنبال این هستند که شکایات خودشان را از 
دولت سابق در ارتباط با مسائل مختلف به قوه قضائیه ارجاع 
دهند و هزینه ای هم برای این قوه درست و به این واسطه 

کارنامه ای در افکار عمومی برای خودشان بسازند. 
تازه کمیسیون اصل ۹۰  درباره شکایت  میرزایی  جلال 
مجلس یازدهم از حسن روحانی برای اخلال در بازار بورس و 
ارز 4 هزار و ۲۰۰ تومانی و اینکه چرا مجلس یازدهم به جای 
حل مشکلات معیشتی و اقتصادی در یک تسویه حساب 
سیاسی با رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم افتاده است، 
این  در  این که  دلیل  به  یازدهم  نمایندگان مجلس  گفت: 
یکسال و نیم که از روی کار آمدن شان می  گذرد عملکرد قابل 
قبولی نداشتند، به دنبال این هستند که شکایات خودشان 
را از دولت سابق در ارتباط با مسائل مختلف به قوه قضائیه 
ارجاع دهند و هزینه ای هم برای این قوه درست و به این 

واسطه کارنامه ای در افکار عمومی برای خودشان بسازند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
نمایندگان مجلس یازدهم در سال ۹8 اعلام کردند دولت 
می خواهد کسری بودجه خودش را از طریق بورس جبران 
کند و دقیقا این مطلب را زمانی اعلام کردند که بورس در 
حال ریزش بود، آنان گفتند که دولت دست به این کار زده 
است و اگر ما بر سر کار بیاییم و مجلس را در دست بگیریم، 
این  کردیم  مشاهده  می کنیم؛  حل  را  بورسی  مشکلات 
مجلس خرداد ۹۹ کارش را شروع کرد اما از همان ابتدا تقابل 
با دولتی را آغاز کردند که یکسال و 3 ماه بیشتر از پایانش 

باقی نمانده بودند.
وی ادامه داد: نمایندگان این طور القا می کردند دولت با 
آن ها همراه و همکار نیست و کارشکنی می کند و کار را به 
اینجا رساندند که اگر دولت انقلابی روی کار بیاید مسائل 
حل می شود. امروز هم 3 ماه است که دولت آقای رئیسی 
روی کار آمده اما مشاهده می کنیم اتفاقی در بورس نیفتاده 

است! 

نمایندگان  از  مردم  امروز  کرد:  خاطرنشان  میرزایی 
حقوق  و  بورس  برای  نمی گفتید  شما  مگر  می پرسند 
سهام داران برنامه دارید، برای آنان چه کردید؟ اصلا به فرض 
است،  کرده  کوتاهی  و  است  مقصر  روحانی  آقای  دولت 
نمایندگان مجلس یازدهم برای جبران این اشتباهات غیر 
از این که شکایاتی را به قوه قضائیه ببرند، چه کاری انجام 
و سایر مشکلات  بورس  برای  نگفتید  داده اند؟ مگر شما 
برنامه دارید، آن برنامه ها کجاست؟ چرا نتوانستید مسئله 
بورس را حل کنید؟ این فعال سیاسی در گفت وگو با ایلنا،  
با اشاره به شکایت کمیسیون اصل ۹۰ از روحانی برای ارز 4 
هزار و ۲۰۰ تومانی گفت: موضوع ارز 4 هزار و ۲۰۰تومانی 
سال  بودجه  باشید  داشته  توجه  ندارد.  امروز  با  ارتباطی 
14۰۰ سال ۹۹ به مجلس داده شده است؛ نمایندگان هم 
طبق قانون می توانند در بودجه دخل و تصرف داشته باشند 
و این از اختیارات مجلس است و 3ماه فرصت دارند بودجه 
را اصلاح کنند، اگر از نظر آقایان ارز 4 هزار و ۲۰۰ تومانی 
مشکل داشت، چرا برای سال 14۰۰ اصلاحش نکردند؟ 
چرا امروز که آقای رئیسی حذف ارز 4 هزار و ۲۰۰ تومانی را 
به صورت لایحه به مجلس ارائه داد نمایندگان با یک فوریتش 

موافقت نکردند؟ 
وی ادامه داد: نمایندگان نتوانسته اند در یکسال و نیمی که 
در مجلس بودند، کاری در قضیه بورس انجام دهند و گام 

مثبتی بردارند.
برخی با بهره برداری سیاسی ازقرارداد کرسنت دنبال 

تسویه حساب داخلی هستند
میرزایی تاکید کرد: اگر مجلسی ها امروز گام های مثبتی 
برداشته بودند، می توانستند پرونده رئیس دولت سابق و 
مسئولان را به قوه قضائیه ارجاع دهند و خواهان رسیدگی 
شوند و بگویند ما طی این مدت که مجلس روی کار آمده 
است توانسته ایم برای حفظ منافع ملی و بیت المال اقداماتی 
انجام دهیم که دولت سابق نتوانسته است در زمانی که 
اختیاراتی داشت انجام دهد و خساراتی هم به بیت المال زده 

است بنابراین باید نسبت به این خسارت ها پاسخگو باشد. 
قابل  اقدام  نمایندگان هم  افزود: هنگامی که خود  وی 

پرونده های  برای چه  نداده اند  انجام  این مدت  در  قبولی 
قضائیه  قوه  به  دولت  عملکرد  خصوص  در  را  سیاسی 
ارجاع می دهند؟ غیر از این است که  این گونه می خواهند 
خودشان را از پاسخگویی به مردم مبرا کنند و توپ را به زمین 

قوه قضائیه بیندازد و آن را درگیر مسائل سیاسی کنند؟
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
مطرح شدن دوباره پرونده کرسنت گفت: در ارتباط با پرونده 
کرسنت معمولا سوالاتی که این روزها مطرح می شود این 
است که قیمت گازی که در قرارداد با شرکت کرسنت منعقد 
کرده بودیم پایین بوده و منافع کشور را تامین نمی کرده 
است. یا اینکه چه کسی کوتاهی کرده است و خساراتی 
به کشور وارد و میزان این خسارت ها چقدر بوده است، در 
حالی این سوالات هیچ کمکی به تامین منافع ایران در این 

پرونده ای که در حال رسیدگی است، نمی کند. 
وی افزود: راه حل اساسی این است که به راه اشتباهی که 

تاکنون در این پرونده رفته ایم، خاتمه دهیم. 
میرزایی خاطرنشان کرد: جریانی در داخل کشور برخلاف 
پرونده سر می دهد دغدغه   این  در خصوص  که  تعابیری 
اصلی اش  بهره برداری سیاسی از این قرارداد برای تسویه 

حساب داخلی است.
وی ادامه داد: چرا این قرارداد اجرایی نشده است؟ شرکت 
اماراتی یک مسئله حقوقی را مطرح کرد و با استفاده از متن 
قرارداد شکایت کردند و ایران هم طبق آن به پرداخت غرامت 

محکوم شد و اماراتی ها ضرر و زیان گرفتند.
امارات با استفاده از اختلاف های داخلی، در پرونده 

کرسنت از ما غرامت گرفت 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی افزود: ما هم 
به جای اینکه از این نقطه شروع کنیم به سمت سیاسی 
کردن پرونده حرکت کردیم که با این کار نه تنها مشکلات 
حل نشد بلکه اماراتی از این اختلافات داخلی بهره برداری 
کردند و اصلًا توجه نداشتیم این کاری که ما انجام می دهیم، 

زیان بیشتری به این مسئله وارد می کند.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که تحریم های آمریکا 
یکی از موانع اصلی اجرایی نشدن این قرارداد بود که باعث 

شد ایران نتواند به تعهدات خود عمل کند، متاسفانه جریانی 
هم در داخل کشور چنان عمل کردند که عدم این اجرای 
قرارداد به گردن کشور ما انداخته شود در حالی که ایران 

درگیر مسئله تحریم بود و نمی توانست به کارهایش برسد.
این فعال سیاسی ادامه داد: به واسطه تحریم های آمریکا 
ایران نتوانست از میادین گازی بهره برداری کند؛ اماراتی هم 
به تعهدات خود عمل نکردند؛ آمریکا باعث شد این میادین 

گازی توسعه پیدا نکند.
اقدامات  اماراتی بر خلاف تعهدات،   افزود: شرکت  وی 
لازم را صورت ندادند و با بهره برداری از اختلافات داخلی، 
با استفاده از برخی اظهارنظرهای سیاسی مرتبط با این 
از  برخی  دادن  قرار  دستاویز  با  و  ایران  داخل  در  قرارداد 
اظهارنظرهای سیاسیون درباره ضرر و زیانی که باید پرداخت 
کنیم، آن ها را علیه خودمان در دادگاه به کار بردند. امروز هم 
این جریان دست بردار نیست بدون اینکه به بازخوردها که نه 
در داخل دستاورد داشته و نه در دادگاه  توجه و دقت کند، 

هنوز هم به کار خود ادامه می دهد.

کارشناس مسائل منطقه ترور سردار سلیمانی و به شهادت رساندن ایشان را ناشی 
از اشتباه محاسباتی آمریکا ارزیابی کرد و گفت: تصور آمریکایی ها این بود که اگر 
سردار سلیمانی حذف فیزیکی شود، همه چیز تمام می شود و آمریکا می تواند به 

مقدرات منطقه هم مسلط شود اما دیدیم که عکس این مساله ثابت شد. 
سیدهادی سیدافقهی در گفت و گو با ایرنا درباره اهداف قدرت های فرامنطقه ای 
از ایجاد گروه های تروریستی تکفیری در منطقه در سال های اخیر گفت: هدف 
اصلی از ایجاد گروه های تروریستی مانند داعش جنگ نیابتی در منطقه بود و این 
شیوه ای است که آمریکایی ها به کمک شرکای خود، کشورهای اروپایی و شرکای 

منطقه ای آنها به کار می گیرند.
این تحلیلگر ارشد مسائل منطقه افزود: آمریکایی ها بعد از اینکه طرح هایشان با 
حضور مستقیم خودشان در منطقه با ناکامی، شکست و تلفات سنگین به پایان 
می رسد سعی می کنند منطقه را همچنان ناآرام نگه دارند تا در صورتی که منافع 
آنها دوباره اقتضا کند، به شکل دیگری به منطقه برگردند و جنگ نیابتی یکی از 

این روش هاست.
با آن شکست  افغانستان  از  آمریکایی ها  از خروج  بعد  بیان کرد:  سیدافقهی 
مفتضحانه، داعش مشغول عملیات تروریستی است و آمریکایی ها، فرماندهان 
داعشی را از مناطق دیگر به داخل خاک افغانستان منتقل کرده اند که افغانستان 

بعد از خروج آمریکایی ها روی آرامش به خود نبیند.
این کارشناس مسائل منطقه خاطرنشان کرد: بعد از خروج آمریکایی ها از عراق 
در سال ۲۰14 شاهد بودیم که داعش ظهور کرد و خسارت های جانی، بشری 
و معنوی و ناامنی ها را در این کشور خصوصاً مناطق سنی نشین و بغداد ایجاد 
کرد و متاسفانه هنوز هم به اصطلاح امنیتی به صورت گله ها و گروه های ولگرد 
در گروه های 5 و 1۰ نفره ایجاد ناامنی، ترور و آدم ربایی کرده و در هر جایی  که با 
شکست مواجه شوند عملیات انتحاری انجام می دهند بنابراین جنگ های نیابتی 

برای آمریکا هدف راهبردی است.
وی هدف دوم از ایجاد گروه های تروریستی و تکفیری در منطقه را ارائه چهره 
مشوه، خشن و ناپسند از اسلام حقیقی عنوان کرد و گفت: مردم جهان وقتی 
جنایت های داعش را می بینند، می خوانند و می شنوند، چنین چهره ای از اسلام 
متصور شوند و دیگر کسی  علاقه ای به اسلام، مطالعات اسلامی و گرایش به اسلام 
پیدا نخواهد کرد. سید افقهی هدف سوم از ایجاد گروه های تروریستی و تکفیری 
را ضربه زدن به ارزش های تاریخی کشورهای اسلامی توصیف کرد و افزود: داعش 
هر کجا وارد می شود متأسفانه ابتدا به آثار باستانی و مقدسات مردم حمله ور شده و 
به خشونت و افراطی گرایی در راستای تفکیک بافت  اجتماعی و فرهنگی هر منطقه 

اقدام می کند.
 این کارشناس مسائل منطقه با تبارشناسی داعش در سال های اخیر اظهار 
کرد: داعش از رحم القاعده خارج شد، و متاسفانه باز هم شاهد آن هستیم که 
آمریکایی ها القاعده را سازماندهی و فرماندهی کردند، عربستان هزینه آنها را تامین 

کرد و صهیونیست ها هم به آن آموزش نظامی دادند.
وی ادامه داد:  بعد از القاعده گروه های تروریستی دیگری مانند قارچ در هر 
منطقه ای روییدند و امروز حتی در نیجریه، الجزایر و تونس هم شاهد ظهور چنین 
گروههایی هستیم. این طرح ها، طرح های آمریکا و استعمار است که پشت مفاهیم 
افراطی ترین شعارهای اسلامی و فریبنده ترین مفاهیم اسلامی پنهان می شوند و به 

مردم، تاریخ، فرهنگ و جوانان خود آسیب می رسانند.
سردار سلیمانی هم مرد میدان و هم مرد دیپلماسی بود 

این تحلیلگر ارشد مسائل منطقه با اشاره به نقش سردار شهید سلیمانی در 
مقابله با داعش در عراق و سوریه گفت: سردار سلیمانی هم مرد میدان و هم مرد 
دیپلماسی بود برخلاف ادعای برخی که می گویند سردار سلیمانی مرد دیپلماسی 

نبود، او از شخصیت های استثنائی تاریخ ما است.
سیدافقهی خاطرنشان کرد: در بعد نظامی وی به نیروهای محور مقاومت و 
حمایت از جنبش های آزادی بخش و جهادی در یمن، فلسطین، اشغالی، لبنان، 
سوریه و عراق نگاه خاصی داشت و با مطالعات دقیق میدانی و علمی نقشه های 
استکبار جهانی را پیشخوانی، پیش بینی و تحلیل کرده و براساس اهداف بلندمدت 

دشمن، طراحی و برنامه ریزی می کرد.
وی ادامه داد: سردار سلیمانی زمانی به بچه های بخش مطبوعات وزارت  امور 
خارجه گفته بود که خارج از وقت اداری مطبوعات خارجی را برای من ترجمه کنید 
و خودم هزینه آن را می پردازم. آنها با تعجب پرسیده بودند که، ترجمه مطبوعات 
خارجی چه کاربرد و فایده ای دارد و سردار شهید در پاسخ گفته بود ما می خواهیم 
از طرح های آینده  آنها مطلع شویم و بدانیم چه کاری انجام می دهند و در آینده چه 

کاری انجام خواهند داد.
سیدافقهی اظهار کرد: کسی که به این شکل اشراف وسیع و عمیق نسبت  به 
برنامه ریزی امنیتی، نظامی، سیاسی و  تحولات منطقه داشته باشد، می تواند 
نهضتی را طراحی کند و سردار سلیمانی چنین شخصیتی داشت. به همین دلیل 
هم رهبر معظم انقلاب درباره این شهید بزرگوار فرمودند امروز سردار سلیمانی 
فرهنگ، مدرسه و راه است یعنی هر کسی می خواهد مستقل باشد و آقای خود 
بوده و مقدراتش دست خودش باشد باید راه سردار سلیمانی را برود و مکتب ایشان 

را بیاموزد.
این کارشناس مسائل منطقه گفت: نیروی قدس سپاه براساس بیان صریح 
رهبر معظم انقلاب نیروی بدون  مرز است و هر کجا ظلم باشد این نیرو برحسب 
اولویت ها، ترتیب و ترتب امکاناتش به مستضعف و مظلومی که مورد اشغال و ظلم 

قرار گرفته کمک می کند.
سیدافقهی عنوان کرد: کمک نیروی قدس به مردم ستمدیده دو فایده دارد 
نخست اینکه عمق استراتژی خود را براساس معادلات بین المللی و قوانین جهانی 
گسترش می دهد و دیگر اینکه به مردم انگیزه می دهد که خود را باور کرده و به هر 

شکلی که شده با ظلم، ستم و اشغالگری مبارزه کنند.
سردار سلیمانی از نابودی داعش، داعش سرزمینی بود 

وی با بیان اینکه منظور سردار سلیمانی از نابودی داعش، داعش سرزمینی بود، 
خاطرنشان کرد: زمانی داعش به ویژه در سوریه و عراق حاکمیت سرزمینی داشت 
یعنی در 3 استان بزرگ و پهناور عراق از جمله صلاح الدین با مرکزیت کریت، الانبار 
با مرکزیت رمادی و نینوا با مرکزیت موصل است حضور داشت، تشکیلات حکومتی 

راه انداخته و حکمرانی می کرد.
کارشناس مسائل راهبردی اضافه کرد: داعش در این 3 استان پهناور که تقریبا 
بخش اعظم خاک عراق را تشکیل می داد، دادگاه، مدرسه، حکومت و پلیس داشت 
و منظور شهید بزرگوار سردار سلیمانی سرنگونی همین داعش سرزمینی و دولتی 
که می خواست تشکیل دهد بود اما امروز داعش به شکل گله های یا گروه های 

ولگردی هستند که عملیاتی انجام می دهند، به این طرف و آن طرف فرار می کنند، 
پنهان می شوند و این داعش نه سرزمینی بلکه امنیتی است.

سیدافقهی اظهار کرد: سردار سلیمانی در مناطقی که داعش حضور داشت، 
حاضر شده و با کمک مردم عراق و سوریه، داعش را نابود کرد که البته دولت های 
این کشورها برای این حضور از ما رسماً دعوت کردند ما هم برای امنیت کشورمان 

با داعش جنگیدیم.
وی بیان کرد: ایران بیش  از هزار کیلومتر مرز مشترک با عراق دارد و اگر خدای  
ایجاد  فراوانی  ما دردسرهای  برای  این مناطق مسلط می شد  نکرده داعش در 
می کرد که بحمدالله این موضوع خنثی شد. حشدالشعبی در عراق با فتوای 
آیت الله العظمی سیستانی تشکیل شد و ما به حشدالشعبی کمک کردیم و تا امروز 

هم حشدالشعبی خاری در چشم آمریکا و طرفدار آنها در منطقه است.
 این کارشناس مسائل بین الملل درباره علل ترور سردار سلیمانی به دست 
تروریست های آمریکایی گفت: ترور شهید بزرگوار جزئی از انگیزه استکبار محسوب 
می شود اما کل انگیزه  این نبود. اشتباه محاسباتی آمریکایی ها این بود که سردار 
سلیمانی همه این تشکیلات را فرماندهی و رهبری می کند و توسعه می دهد و حکم 

نخ تسبیح را دارد.
سیدافقهی ادامه داد: تصور آمریکایی ها این بود که اگر این نخ تسبیح را پاره کرده 
و از بین ببرند دانه های تسبیح از هم خواهند پاشید و می توانند آنها)این تشکیلات( 
را یکی پس از دیگری در عراق، سوریه، لبنان، فلسطین، بحرین، یمن و جاهای 
دیگر از بین ببرند. درحالی که سردار سلیمانی شخص نبود بلکه در اصل تشکیلات 
بود و شهید بزرگوار این تشکیلات را باهوش و ذکاوت، طراحی راهبردی و اشراف در 

منطقه فرماندهی و این عملیات را انجام داد.
کارشناس مسائل راهبردی افزود: امروز مسئله سردار سلیمانی فقط مساله یک 
شخص نیست بلکه با تفکرات، طراحی ها، راهبرد و شیوه های مبارزاتی که این 
شهید بزرگوار آموخت و کمک هایی که انجام داد امروز دیگر آمریکا نمی تواند امید 
داشته باشد که با کشتن این فرمانده یا آن فرمانده کل تشکیلات فروخواهد پاشید.

با ترورشهید سلیمانی محورمقاومت تضعیف نشد بلکه قویتر شد 
سیدافقهی تصریح کرد: سردار سلیمانی نهاد و نهالی را کاشت که روزبه روز 
تنومندتر، پرثمرتر و مفیدتر می شود و دیدیم بعد از ترور این شهید بزرگوار محور 
مقاومت نه فقط تضعیف نشد بلکه قویتر شد زیرا انگیزه بالاتر رفت به طوری که 
اکنون می توانید پیروزی های یمن، سوریه و لبنان را یا پیروزی هایی که در جنگ 
اخیر 1۲ روزه سیف القدس در فلسطین اشغالی، جهاد اسلامی، حماس که با رژیم 

صهیونیستی درگیر شدند را در این راستا ببینید.
وی عنوان کرد: بنابراین آمریکایی ها در محاسباتشان اشتباه و البته حماقت هم 
کردند. آنها از اینکه در میدان با سردار سلیمانی مقابله کنند عاجز بودند و هر چقدر 
مزدورهای خود را مسلح، پشتیبانی و حمایت کردند نتوانستند از پس این شهید 
بزرگوار در میدان جنگ برآیند بنابر این دست به این عملیات بزدلانه و تروریستی و به 

شهادت رساندن سردار سلیمانی زدند.
 این کارشناس مسائل بین الملل خاطرنشان کرد: آنها اینطور تصور می کردند 
اگر سردار سلیمانی حذف فیزیکی شود همه چیز تمام می شود و آمریکا به منطقه 
می آید، کل ثروت های منطقه را می بلعد و بر مقدرات منطقه هم مسلط می شود اما 

دیدیم که عکس این مساله ثابت شد.
سید افقهی در ارزیابی خود از ضرورت هوشیاری برای عبور از بحران داعش 
گفت: برای عبور از بحران داعش نیاز به برنامه کامل، شامل، فراگیر و درازمدت 
داریم. زمانی که ملت ها خصوصا جوانان بیدار شوند، حقیقت ماموریت جنایتکارانه، 
وابستگی و اسرار پشت پرده  و دست های پنهانی که داعش را ایجاد می کنند، را 

درمی یابند.
 وی بیان کرد: واقعیت این است که اغلب  نیروهای داعش جوانان اغفال  شده ای 
هستند که ممکن است حتی عاشق اسلام هم باشند اما داعش از این موضوع 
سوءاستفاده می کند و این جوانان را فریب می دهد بنابراین بحث روشنگری و 

فرهنگ مبارزه بحث بسیار مهمی است.
 ضرورت تبیین ابعاد مختلف جنگ نیابتی در منطقه 

کارشناس مسائل منطقه با اشاره به ضرورت تبیین ابعاد مختلف جنگ نیابتی 
در منطقه اضافه کرد: فلسفه، ابزار و طراحی های این جنگ نیابتی باید در بعد 
سخت افزاری با تقویت نیروهای مسلح منطقه، تقویت بنیه امنیتی منطقه و افشای 
مزدورانی که با طرح های آمریکا در منطقه همسو هستند و در بعد نرم افزاری هم با  
فرهنگسازی، افشاگری و در قالب فیلم های مستند، گزارش ها و تحلیل های عمیق 

آکادمیک تبدیل به فرهنگ شود.
سیدافقهی با بیان اینکه باید تبلیغ علم مبارزه شود و نباید صرفاً به چند مستند 
سطحی و آبکی بسنده کنیم، گفت: استعمار دست از سر ما نمی کشد. بنابراین در 
مقابل استعماری که با نقشه کوتاه مدت و درازمدت می آید و عوامل خود را در منطقه 
مستقر می کند، و برای 5۰ سال آینده ما برنامه ریزی و طراحی می کند ما هم باید 

چنین تحرک و رویکردی داشته  باشیم.
وی گفت: دکترین مقابله با استکبار جهانی که رهبر معظم انقلاب در قالب تمدن 
نوین اسلامی از آن نام می برند الزامات، ساز و کار، مقدمات و بسترسازی خاص خود 

را دارد که ما هم در این راستا حرکت می کنیم.

سیدافقهی کارشناس مسائل منطقه:

 ترور سردار سلیمانی اشتباه محاسباتی آمریکا بود
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رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم از نظر معادن فلزی ظرفیت بالایی دارد 

8 تن مرغ منجمد وارداتی در قم کشف شد
روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی قم اعلام کرد: هشت هزار و ۲۰۰ کیلوگرم مرغ منجمد 
وارداتی از یک واحد قطعه بندی مرغ در شهرک شکوهیه قم کشف شد. به گزارش سه شنبه شب 
روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی قم، در راستای حمایت از حقوق مصرف کنندگان، 
طی گشت مشترک تعزیرات قم با حضور معاونان این اداره کل و بازرسان سازمان های صمت و 
دامپزشکی به همراه ماموران پاسگاه انتظامی شهرک شکوهیه قم در رصد توزیع کالاهای اساسی 
از یک واحد قطعه بندی و بسته بندی مرغ در این شهرک، مقدار هشت  هزار و ۲۰۰ کیلوگرم مرغ 
منجمد وارداتی با ارز 4۲ هزار ریال به ارزش بالغ بر یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال جهت تنظیم 
بازار کشف شد.گزارش حاکیست: واحد مذکور پس از دیفراست نمودن و یا رفع انجماد مرغ های 
منجمد سهمیه خانوار، آن را قطعه بندی و بسته بندی کرده و به نرخ آزاد به فروش می رساند که 
در این راستا گزارش تخلف برای این واحد تنظیم و جهت اِعمال قانون و رسیدگی، به تعزیرات 

حکومتی قم ارسال شد.

دو دانشکده  دانشگاه قم، در بین ۵ دانشکده برتر کشور
دانشکده حقوق و دانشکده الهیات دانشگاه قم بر اساس فعالیت های پژوهشی اساتید در میان 
5 دانشکده برتر کشور جای گرفتند. به گزارش خبرگزاری حوزه، طبق آمار فعالیت های پژوهشی 
اساتید الهیات کشور در پایگاه استنادی جهان اسلام )ISC( از میان کلیه مراکز آموزشی و پژوهشی 
کشور، دانشکده الهیات دانشگاه قم رتبه پنجم را در انتشار مقالات علمی کسب کرده است.بر همین 
اساس: دانشکده حقوق دانشگاه قم نیز رتبه چهارم را در انتشار مقالات علمی کسب کرده و کماکان 

در بین 5 دانشکده حقوق برتر کشور جای دارد.

توقف فردوس قم برابر نماینده البرز 
فردوس قم با تساوی برابر مقاومت البرز ۲ امتیاز خانگی را از دست داد.،تیم فوتسال فردوس قم در 
دیداری از هفته یازدهم لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور عصرروزسه شنبه در سالن دو هزار نفری 
مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برابر مهمان خود مقاومت البرز با نتیجه تساوی 4 – 4 متوقف 
شد.مهران رضاپور، مصطفی موسوی، روح الله ایثاری و مسعود عباسی گلزنان نماینده قم در این 
دیدار بودند.فردوس با این تساوی 13 امتیازی شد و در جایگاه هشتم جدول لیگ برتر فوتسال باقی 

ماند و مقاومت البرز با ۲4 امتیاز در رده چهارم ایستاد.

تساوی سرخپوشان قم مقابل داماش ایرانیان 
سرخپوشان قم هفته نخست رقابتهای فوتبال ، لیگ آزادگان را با تساوی آغاز کرد.تیم فوتبال 
سرخپوشان قم، عصرروزسه شنبه در نخستین بازی خود در لیگ دسته سوم باشگاه های کشور، 
جام آزادگان، در ورزشگاه شهید حیدریان قم به مصاف تیم داماش ایرانیان گیلان رفت و به تساوی 
بدون گل رضایت داد.نماینده قم سه شنبه دهم آذر در چارچوب بازی های هفته دوم این رقابت ها 

میهمان گرین کشاورز نهاوند خواهد بود.

واکنش زنگنه به لغو حضور وی در شبکه افق
وزیر سابق نفت به لغو حضور وی در شبکه افق واکنش نشان داد و نوشت: گویا در موضوع  کرسنت 
فرصت  صداوسیما تنها برای  اتهام زنندگان است!بیژن زنگنه در توئیتر نوشت: همکاران  شبکه افق 
خودشان بنده را دعوت کردند و من هم در همان ابتدا گفتم نمی گذارند من بیایم و همان شد که 
گفتم، گویا در موضوع  کرسنت فرصت  صداوسیما تنها برای  اتهام زنندگان است!»و افوض امری الی 

الله إن الله بصیر بالعباد«

 میرسلیم دوباره به کرونا مبتلا شد
نماینده مردم تهران در مجلس به دلیل ابتلا به ویروس کرونا در قرنطینه خانگی به  سر می برد.
سیدمصطفی آقامیرسلیم نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی مجددا به ویروس کرونا مبتلا شد.عضو کمیسیون اصل نود مجلس به دلیل ابتلا به 

کرونا در قرنطینه خانگی به سر می برد و در حال حاضر شرایط عمومی مناسب است.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

اجرای پویش فرزند قم؛ فخر ایران
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از تشکیل ستاد گرامیداشت 
نخستین سالگرد شهادت شهید فخری زاده در شهرداری قم و اجرای پویش "فرزند 

قم؛ فخر ایران" خبر داد.
مهدی کلانترزاده با گرامیداشت یاد و خاطره دانشمند هسته ای شهید محسن 
فخری زاده اظهار داشت: با توجه به این که شهر قم زادگاه این شهید گران قدر بوده 
است و رشد و تعالی او در بستر این شهر شکل گرفته است، با هماهنگی انجام شده 
مناسبت  به  ویژه برنامه هایی  اجرای  و  اقدامات  شهید،  بستگان  و  خانواده  با 
فرارسیدن نخستین سالگرد ترور و شهادت مظلومانه ایشان در شهر قم در دستور 
کار مجموعه مدیریت شهری قرارگرفته و ستاد ویژه ای به این منظور تشکیل شده 

است.
وی حضور دستگاه ها و نهادهایی همچون آستان مقدس حضرت معصومه 
امور  و  شهید  بنیاد  قم،  استان  شهدا  کنگره  جمکران،  مقدس  مسجد  )س(، 
دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  کل  اداره  استان،  سپاه  مجموعه  ایثارگران، 
مقدس، سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم و برخی دیگر از نهادهای 
متولی را در این ستاد یادآور شد و افزود: در بخش های مختلفی ویژه برنامه هایی 
در قالب متنوع و به منظور پاسداشت این شهید شهیر در نظر گرفته و برنامه ریزی 
اجرایی آن انجام شده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
اجرای ویژه برنامه ها و اقدامات مختلف را در قالب پویش سراسری با عنوان “فرزند 
قم؛ فخر ایران” اعلام و بیان کرد: به دنبال تشکیل ستاد نخستین سالروز شهادت 
شهید فخری زاده، برنامه ریزی لازم به منظور تولید محصولات رسانه ای با محوریت 
پژوهشی،  ازجمله جوانب علمی،  زندگی شهید  ابعاد مختلف سیره  به  توجه 
پزشکی، نظامی، فلسفی، عرفانی و ادبی آن شهید و دستاوردهای ایشان مورد 
تأکید قرارگرفته است. کلانترزاده پوشش رسانه ای و مجازی آثار و همچنین ایجاد 
نمایشگاههای محیطی و مجازی و تبلیغات شهری را ازجمله خروجی های این 
پویش دانست و گفت: تولید و پخش مستند تلویزیونی با صحبت های خانواده 
شهید فخری زاده از شبکه استانی قم و ایجاد فضاسازی ویژه بلوار مزین به نام 

شهید فخری زاده در سالگرد شهادت این شهید بزرگوار در دستور کار قرار دارد
  

عضو شورای شهر قم :

ساماندهی متکدیان نیازمند توجه 
بیشتر دستگاه های متولی است 

عضو شورای شهر قم ساماندهی متدکیان را نیازمند تلاش و همراهی بیشتر 11 
دستگاه متولی دانست و گفت: بر اساس قانون جمع آوری افراد بر عهده شهرداری 
است اما درمان آن ها با دانشگاه علوم پزشکی، اشتغال با اداره کار، ارائه مشاوره بر 
عهده بهزیستی و ارائه آموزش و مدرک بر عهده اداره کل فنی و حرفه ای و غیره است. 
معصومه آمره در حاشیه بازدید از مرکز غربالگری شهر قم اظهار کرد: طبق آخرین 
مصوبه شورای عالی اداری کشور که در خصوص ساماندهی متکدیان ابلاغ شده 
است، دو وظیفه بر عهده شهرداری است که شامل جمع آوری کارتن خواب ها و 
متکدیان از سطح شهر و آماده کردن مکانی مناسب در اختیار دیگر ارگان ها است.
وی افزود: طبق مصوبه شورای عالی اداری در سال 1378 حدود 11 دستگاه 
مختلف در حوزه ساماندهی متکدیان به عنوان مسئول شناخته اند، که از جمله 
می توان این دستگاه ها می توان به کمیته امداد امام خمینی )ره(، بهزیستی، 
نیروی انتظامی، دادگستری استان ها، اداره کار و امور اجتماعی، شهرداری، 
از این  استانداری، فرمانداری، وزارت کشور و صدا و سیما اشاره کرد، هریک 
دستگاه ها وظایفی درخصوص ساماندهی متکدیان دارند که به نظر می رسد این 

وظایف بنا به دلایلی روی زمین مانده است.
آمره ادامه داد: طبق قانون جمع آوری افراد به عهده شهرداری است، اما درمان 
آن ها با دانشکده علوم پزشکی، اشتغال با اداره کار، ارائه مشاوره بر عهده بهزیستی 

و ارائه آموزش و مدرک بر عهده اداره کل فنی و حرفه ای و غیره است.
وی با ابراز نگرانی از عدم توجه مطلوب به ساماندهی مناسب در این زمینه و 
شرایط خاص شهر مقدس قم، تأکید کرد: این تقسیم وظایف به درستی صورت 
گرفته، اما در مقام اجرا نیاز به تلاش و همکاری بیشتر دوازده دستگاه مربوطه با 

شهرداری دارد تا وضعیت کارتن خواب ها و متکدیان شهر ساماندهی گردد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

برنامه ریزی برای تحقق سرانه
 2۵ مترمربعی در سال 1۴۰۴ 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از برنامه ریزی این سازمان 
برای تحقق سرانه ۲5 مترمربعی در سال 14۰4 خبر داد.

به گزارش واحد خبر سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام جوادیان 
با تأکید بر اینکه بر اساس مطالعات وضعیت فعلی و پروسه رشد جمعیت، قم نیاز 
به ۲5 مترمربع سرانه فضای سبز دارد اظهار کرد: این هدف گذاری در برنامه قم 
14۰4 دیده شده و شهرداری تلاش دارد در این افق به این برنامه دست پیدا کند.

وی با تأکید بر اینکه تلاش داریم تا سال 14۰4 به سرانه ۲5 مترمربعی به ازای 
هر شهروند قمی برسیم افزود: در همین راستا هدف گذاری خوبی صورت گرفته 
و سازمان پارک ها به طور مستمر درحال توسعه فضای سبز جنگلی و شهری در 

زمین های مناسب اختصاص یافته و پیگیری اختصاص زمین برای این امر است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه زمین و آب 
جزو چالش های توسعه فضای سبز در شهر قم هستند تصریح کرد: به همین 
منظور پیگیری هایی برای رفع این مشکل صورت گرفته که از آن جمله تخصیص 
پساب و تأمین زمین های حاشیه شهر است. وی ابراز کرد: از سال ۹4 به صورت 
ویژه توسعه سرانه فضای سبز شهری در قم در دستور کار شهرداری قم قرار گرفته 
و توانسته ایم با افزایش منابع مالی و همت مدیران شهری سرانه فضای سبز را از 

حدود 14 مترمربع به بیش از ۲۰ مترمربع برسانیم.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

اتوبوس های گردشگری به قم می آید
بخش  با  رایزنی  حال  در  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 

خصوصی برای فعال سازی اتوبوس های گردشگری در شهر قم هستیم.
مسعود طبیبی ، به اهمیت توسعه و رونق گردشگری و راهکارهای آن در شهر قم 
اشاره کرد و اظهار داشت: راه اندازی اتوبوس های گردشگری یکی از موضوعات 
بسیار مهم در زمینه توسعه و رونق گردشگری است. وی خاطرنشان کرد: در این 
زمینه به کارگیری اتوبوس های گردشگری دارای ویژگی های خاص با همکاری 
بخش خصوصی در دست اقدام و رایزنی است که امیدواریم با اجرای آن توسعه 
گردشگری در حمل ونقل را داشته باشیم. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
همچنین در مورد تابلوهای شهری اماکن تاریخی نیز گفت: در این زمینه قرار است 
بر روی تابلوهایی که اماکن باستانی دارند، بارکدهایی ویژه نصب شده تا گردشگران 

بتوانند دسترسی راحت به آن نقطه داشته باشند.

توسط بسیجیان شهرداری قم انجام شد؛

غبارروبی مزار شهدای
 گمنام و مدافعان حرم 

آیین غبارروبی مزار شهدای گمنام و مدافعان حرم، همزمان با هفته بسیج توسط 
فرماندهان و بسیجیان شهرداری قم برگزار می شود.  به گزارش شهرنیوز، آیین 
غبارروبی مزار شهدای گمنام و مدافعان حرم آرامستان بهشت معصومه)س( توسط 
فرماندهان و بسیجیان شهرداری قم همزمان با هفته بسیج برگزار می شود. این 
آیین معنوی روز پنجشنبه چهارم آذرماه از ساعت 7:3۰ صبح  روز سه شنبه در 
مزار شهدای گمنام و مدافعان حرم آرامستان بهشت معصومه)س( برگزار می شود. 
بسیج مستضعفین،  هفته  تأسیس  آذرماه سالروز  با 5  است همزمان  گفتنی 
گرامیداشت بسیج با برگزاری برنامه های مختلف در سطح استان و شهر قم اجرایی 

می شود.

فرمانده انتظامی استان قم :

متهم مالی 1۵2 میلیارد تومانی در قم دستگیر شد 
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری متهم مالی 15۲ میلیارد تومانی در استان خبر داد. 

 سردارسیدمحمود میرفیضی اظهار داشت: با وصول یک فقره حکم جلب صادره از مرجع قضائی ، با درایت 
ماموران گشت کلانتری۲5قم ،محل اختفای متهم شناسایی شد.

وی افزود: بنابر محتویات حکم جلب،متهم به تادیه مبلغ 15۲میلیارد تومان در حق "محکوم به" در محاکم 
قضائی محکوم شده و مدت زیادی متواری بوده است.

فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد:با محاصره کامل محل اختفای متهم ، وی با رعایت جمیع موازین 
شرعی و قانونی دستگیر و به مقر انتظامی دلالت و سپس به مرجع قضایی تحویل شد. 

جزییات کشف محموله قاچاق ۱۰ میلیارد ریالی 
وی دربخش دیگری از سخنان خود  از کشف محموله 1۰ میلیارد ریالی قاچاق از چهار دستگاه خودرو در 
استان خبر داد.  سردار میرفیضیاظهار داشت: ماموران یگان امداد فرماندهی انتظامی استان قم  در اجرای 
طرح برخورد با خودروهای حامل کالای قاچاق در محور "قم –اراک " به چهاردستگاه خودرو از نوع پژو 4۰5 
و سمند مشکوک شدند و از محل متواری شدند. وی افزود: ماموران در ادامه به تعقیب و گریز خودروهای 

موصوف پرداختند و موفق شدند هر چهار دستگاه خودرو را متوق و متهمان را دستگیر کردند.
سردار میرفیضی ادامه داد: در بازرسی از خودروهای موصوف تعداد قابل ملاحظه ای انواع لوازم خانگی، 

پوشاک و لوازم خودروی قاچاق کشف شد.
شهروندان هرگونه فعالیت غیرمجازبه پلیس اطلاع دهند

فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در این رابطه 4 نفر دستگیر و 4 دستگاه خودروی مورد اشاره توقیف 
و تحویل پلیس امنیت اقتصادی شد. سردار میرفیضی بیان داشت: کارشناسان ارزش کالاهای کشف شده را 
در مجموع 1۰ میلیارد ریال اعلام کردند. فرمانده انتظامی استان قم از شهروندان خواست در صورت مشاهده 
هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع کالاهای غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع 

را از طریق سامانه تلفنی 11۰ اطلاع داده تا پلیس در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانونی برخورد کند.

توصیه رئیس پلیس آگاهی استان قم به کسبه و مغازه داران:

محوطه بیرونی مغازه خود را از روشنایی کافی مجهز نماید
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم  گفت: محوطه بیرونی مغازه خود را از روشنایی کافی 

برخوردار سازید و شب ها نیز یك لامپ را روشن بگذارید تا داخل مغازه از بیرون کاملًا نمایان باشد. 
سرهنگ میکائیل قهرمانپور گفت: کسبه داران با هوشیاری و توجه به هشدارها و توصیه های انتظامی 

پلیس، می توانند از سرقت محل کسب خود پیشگیری لازم را بعمل آورند.
وی اظهار داشت: از نگهداری وجوه نقد بیش از حد معمول در مغازه خودداری کرده سریعاً آن را به بانك 
بسپارید. رئیس پلیس آگاهی استان افزود:چنانچه محل کسب شما از در آهنی و شیشه ای برخورداراست، 
برای بالا  بردن ضریب اطمینان هردو را تواماً قفل کنید و برای قابل رؤیت بودن داخل مغازة خود، از کرکره 
مشبك استفاده کنید. سرهنک قهرمانپور ادامه داد: به منظور نگهداری مقطعی و ضروری وجوه نقد خود، 

ازگاو صندوق سالم و محکم استفاده کرده و ترجیحاً آن را بصورت نامحسوس در داخل دیوار جاسازی کنید.
رئیس پلیس آگاهی استان اضافه کرد: حتی الامکان به جای قفل های آویز، از قفل های کتابی استفاده 
کنید و برای پیشگیری از سرقت به روش توپی زنی، قفل مغازة خود را بگونه ای نصب کنید که توپی آن 

همسطح با بدنه در باشد. یا اینکه لوله ای فلزی به دور آن جوش دهید.
وی بیان داشت: چنانچه در مجاورت یا پشت مغازه شما ملك مخروبه ای وجود دارد، دیوار مغازه را با آهن و 
بتون ، محکم  و غیر قابل نفوذ کنید و نیز در صورت لزوم محل کسب خود را به سیستم هشداردهنده مجهز 

کرده و آن را به گونه ای نصب کنید که تشخیص آن برای دیگران به سهولت ممکن نباشد.
رئیس پلیس آگاهی استان ابزار داشت: محوطه بیرونی مغازه خود را از روشنایی کافی برخوردار سازید و شب 

ها نیز یك لامپ را روشن بگذارید تا داخل مغازه از بیرون کاملًا نمایان باشد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

کرونا جان پنج تَن را درقم گرفت
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته 
پنج تَن که نتیجه ازمایش کرونای آنها مثبت شده بود، جان خود را از دست دادند.  به گزارش عصر سه شنبه 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم ، محمد رضا قدیر در گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی 
به دوم آذرماه ۲۶ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا از سوی اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش 
قرار گرفتند. وی بستری شدن ۲1 تَن از این افراد را مورد توجه قرار داد و گفت: در حال حاضر 138 بیمار در 
مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان قرار دارند، که ۲8 تَن از آنها به دلیل وخامت وضعیت جسمی در بخش 
مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. قدیر افزود: از ۲18 آزمایش کرونای انجام شده نتیجه 3۰ مورد مثبت شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی کرونا در 

قم یک میلیون و 3۰۶ هزار و ۲۹1 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

طرح:پروانه ایزدخواست

پراید صادر کن، سانتافه وارد کن!

آینده  سال  بودجه  در  اینکه  بر  تاکید  با  استاندارقم 
اعلام شده  اشتغال دغدغه اصلی دولت  و  تولید  رونق 
که  است  این  استانی  مدیران  از  انتظار  گفت:  است، 
زمینه های ورود سرمایه گذاران را به استان تسهیل کنند. 
اعضای  بازدید  حاشیه  در  شاهچراغی  سیدمحمدتقی 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان از شهرک صنعتی 
سلفچگان اظهارداشت : : باید برای تحقق برنامه های 
رشد اقتصادی و به ویژه رونق تولید و رشد اشتغال در سال 
آتی از هم اکنون برنامه ریزی شود. وی اشتغال و معیشت 
را از توقعات اصلی مردم دانست و تصریح کرد: پیگیری 
و  بیکاری  رفع  به  می تواند  تولیدکنندگان  دغدغه های 
با  همچنین  شاهچراغی  شود.  منجر  اشتغال  توسعه 
نواحی  در  محیطی  زیست  حساسیت های  به  اشاره 
صنعتی، مسئله ی اشتغال را نیز مهم دانست و گفت: 
باید استانداردهای آلایندگی با تعامل بین محیط زیست 
و کارخانجات صنعتی رعایت شوند تا ضمن رونق تولید 
و اشتغال، بهره مندی شهروندان از آب و هوای پاک نیز 
تضمین گردد. وی بر افزایش فعالیت واحد های تولیدی 
که با ظرفیتی کمتر از میزان واقعی در حال کار هستند 
تاکید کرد و افزود: کارگروه تسهیل باید بر رفع موانع بیشتر 

تمرکز کند تا شاهد افزایش اشتغال در استان باشیم.
رفع موانع تولید لازمه تحقق رشد اقتصادی

 8 درصد قم 
با  گفت:  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  استاندار 
واگذاری اختیارات به استانداران از سال آینده، باید تمام 
همت مدیران بر جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی و 

تحقق رشد اقتصادی 8 درصدی تمرکز یابد.
تولیدی  واحدهای  مشکلات  احصاء  بر  تاکید  با  وی 
استان، گفت: امیدواریم در سفر آینده رئیس جمهور به 

قم، بتوانیم برای حل این مشکلات چاره اندیشی کنیم.
در جلسه روزسه شنبه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
استان، تولید کنندگان شهرک صنعتی سلفچگان، نیز به 

بیان مشکلات خود پرداختند.
تعریض مسیر دسترسی شهرک صنعتی سلفچگان، 

وصول مطالبات صنعتگران از نهاد های دولتی، تقسیط 
معوقات بیمه ای واحد های تولیدی، تامین سرمایه در 
گردش و تامین مواد اولیه از جمله مهم ترین مشکلات 
مطرح شده صنعتگران قم در این جلسه بود.  استاندار قم 
روز سه شنبه از چهار واحد صنعتی پلاک سنگ، تجارت 
پردیس آذربایجان، آدینه چرم و لوله و پوشش سلفچگان 
واحدها  این  مشکلات  دریافت  ضمن  و  کرد  بازدید 

دستورات لازم برای پیگیری و رفع آنها را صادر کرد.
بسته های سرمایه گذاری جهت ارائه به سرمایه 

گذاران آماده است
 شاهچراغی همچنین  در نشستی با ۲ تن از فعالان 
اقتصادی خارجی علاقه مند به سرمایه گذاری در قم با 
بیان زمینه های مستعد سرمایه گذاری در قم، بر آمادگی 
بسته های سرمایه گذاری کارشناسی شده استان جهت 

ارائه به سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی تاکید کرد. 
وی، با اشاره به موقعیت ویژه قم در مباحث سرمایه 
و  گذاری  سرمایه  های  ظرفیت  کرد:  اظهار  گذاری، 

فعالیت اهی اقتصادی در قم فراهم است.
اشاره سبقه  با  ابتدای سخنان خود  در  قم  استاندار 
افزود:  هرزگوین  بوسنی  و  ایران  ملت  دو  بین  تاریخی 
بوسنی  و  ایرانی  ملت های  رابطه صمیمانه  و  همدلی 
هرزگوین همواره بر قرار است و این موضوع بر اساس 

باورهای دینی ماست که برخواسته از آرمان های انقلاب 
و منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( می باشد.

استفاده ازهمه ظرفیت ها برای عرضه تولیدات در 
بازار های جهانی

وی با بیان ضرورت احصاء و عملیاتی شدن زمینه های 
همکاری دو طرف در عرصه های مختلف، اضافه کرد: 
باید از ظرفیت های مختلف برای عرضه تولیدات استان 

در بازار های جهانی بهره بریم.
نماینده عالی دولت در استان با تاکید بر اهمیت قم در 
سطح کشور و کشورهای اسلامی، ادامه داد: نزدیکی قم 
به پایتخت و موقعیت جغرافیایی قم به عنوان نقطه اتصال 
17 استان کشور و وجود منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
در قم، از شرایط ویژه و مناسبی برای جذب سرمایه گذار 

و فعالیت های اتقتصادی دارد.
شاهچراغی ادامه داد: برنامه ریزی لازم برای معرفی 
مناطق مناسب سرمایه گذاری و ارائه بسته های سرمایه 

گذاری آماده به سرمایه گذاران فراهم شود.
وی خاطر نشان کرد: استان قم آماده همکاری لازم 
به بخش های مختلف  ورود سرمایه گذاران  در جهت 
اقتصادی استان بوده و آماده ایم تا بسته به نوع فعالیت 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف 

حمایت لازم را صورت دهیم.

استاندار قم دربازدید از شهرک صنعتی سلفچگان:

زمینه های ورود سرمایه گذاران به استان قم تسهیل شود

یک مقام مسئول اداره کل دامپزشکی استان قم :

طرح واکسیناسیون تب برفکی درقم اجرا می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان قم گفت: در شش ماه گذشته ۲5 موافقت 
شده  صادر  قم  گردشگری  طرح های  برای  اصولی 

است.
  علیرضا ارجمندی در جلسه شورای اداری استان 
که به ریاست سید محمدتقی شاهچراغی استاندار قم 
برگزار شد، اظهار کرد: حجم سرمایه گذاری در این ۲5 

طرح، حدود 1۰ هزار میلیارد ریال است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

قم ادامه داد: علی رغم شیوع ویروس کرونا و توقف 
ایجاد  برای  سرمایه گذران  استقبال  گردشگری، 

تأسیسات مطلوب بوده است.
۵۳ پروژه گردشگری در حال ساخت در استان 

وجود دارد 
ارجمندی با بیان این که در حال حاضر 53 پروژه 
دارد،  وجود  استان  در  ساخت  حال  در  گردشگری 
گفت: »این پروژه ها برای ۲۹۰۰ نفر اشتغال مستقیم و 

پایدار ایجاد خواهد کرد.

او با بیان اینکه کمبود تخت اقامتی مهمترین چالش 
گردشگری استان است، افزود: در حال حاضر بیش 
از 11 هزار تخت اقامتی در قم وجود دارد در حالی که 

حداقل به ۲۰ هزار تخت اقامتی نیازمندیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با بیان این که در استان هتل پنج ستاره وجود  قم 
ندارد، تصریح کرد: پنج هتل پنج ستاره در قم در دست 
تخت های  کسری  آنها،  افتتاح  با  که  است  ساخت 

اقامتی تا حدودی جبران خواهد شد.

 کارشناس مسئول مطالعات اپیدمیولوژیک و آمار حیاتی اداره کل دامپزشکی 
استان قم گفت: برای حفظ سرمایه دامی کشور و کمک به اقتصاد دامداران 
اجرای طرح واکسیناسیون بیماری تب برفکی در سطح استان توسط اداره کل 

دامپزشکی اجرایی خواهد شد. 
مجید صادق در گفت وگویی اظهار داشت: طرح فوق در دام های روستایی 
و عشایری اعم از سبک و سنگین به صورت رایگان و با استفاده از توان بخش 
دولتی و خصوصی از ابتدای آذرماه تا پایان دی ماه در دامداری های روستایی 
اجرا، و مایه کوبی گوسفند و بز داشتی نیز در کلیه مناطق استان انجام می گیرد.
وی ادامه داد: در این طرح 18۰ هزار راس گوسفند و بز و 17 هزار راس گاو و 

گوساله تحت پوشش مایه کوبی رایگان قرار خواهند گرفت.
 صادق بیان کرد: با توجه به تغییر فصل و برگشت دام های کوچ رو و افزایش 

ماندگاری ویروس در دماهای پایین و نیز جابه جایی بیشتر دام، خطر  بروز و 
افزایش کانون های بیماری تب برفکی وجود دارد.  وی یادآور شد: تب برفکی 
از جمله شایع ترین بیماری های ویروسی بین جمعیت دامی است که می تواند 
با کاهش تولید، کاهش وزن و تلفات گسترده آسیب های زیادی به صنعت 
دامپروری وارد کند.  وی همچنین خاطرنشان کرد: علاوه بر واکسیناسیون، 
رعایت شرایط بهداشتی قرنطینه ای از قبیل ضدعفونی جایگاه، جلوگیری از 
تردد افراد متفرقه به محل دامداری، استفاده از ماشین آلات و وسایل اختصاصی 
در واحد و کنترل حمل و نقل دام ها، در جلوگیری از شیوع بیماری های دامی 
موثر می باشد. صادق گفت: اداره کل دامپزشکی قم از دامداران درخواست 
تا  آورند  به عمل  را  لازم  همکاری  استان  دامپزشکی  اکیپ های  با  می نماید 

واکسیناسیون کامل دام ها برعلیه بیماری تب برفکی صورت پذیرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

صدور 2۵ موافقت اصولی برای طرح های گردشگری 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان مهرماه، هفت پروانه بهره برداری از معادن با سرمایه گذاری ۲1۹ میلیارد ریال 

و ایجاد اشتغال برای 3۲ تن در استان صادر شده است. 
محمود سیجانی اظهارداشت: معادن از جمله ظرفیت های مهم اقتصادی قم 
است که با حضور و سرمایه گذاری بخش خصوصی طی سال های اخیر مورد توجه 
جدی قرار گرفته و مسئولان استان با ارائه تسهیلات لازم به دنبال جذب افراد 

علاقه مندان به فعالیت در این بخش هستند.
وی افزود: قم از نظر معادن فلزی ظرفیت بالایی دارد و سرمایه گذاران علاقه مند 
به فعالیت اقتصادی در این حوزه می توانند به آن ورود و از تسهیلات در نظر گرفته 

شده برای صدور مجوزهای لازم و اعطای اعتبارات بانکی استفاده کنند.
وی ادامه داد: همچنین استفاده مطلوب از ظرفیت های معدنی این استان، 
نقش مهمی درتامین مواد اولیه صنایع مختلف و گسترش توان واحدهای تولیدی 

دارد و ارزش افزوده خوبی برای قم ایجاد می کند.
سیجانی گفت:  فراهم کردن شرایط برای رونق تولید در سطح معادن استان 
امری ضروری است و در همین رابطه تسهیلات بانکی به بهره برداران برای توسعه 

فعالیت و نوسازی ماشین آلات موردنیاز داده می شود.
وی ادامه داد: تنوع مواد قابل برداشت در کنار وجود امکانات زیرساختی و 
ازجمله  بازارهای مصرف کشور،   و عمده  اصلی  راه های  به  نزدیکی  همچنین 

مزیت های سرمایه گذاری در بخش معادن استان قم است.
۲ درصد معادن کل کشور در قم وجود دارد و همین مساله ضرورت توجه بیشتر 
به ظرفیت های این حوزه برای افزایش سطح درآمدهای استان را نشان می دهد؛ 
در همین رابطه راهبرد سازمان صمت قم جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی 
استخراج شده است تا با فرآوری آن ها، ارزش افزوده اقتصادی بیشتری در بخش 

معادن استان ایجاد شود.
مهم ترین ذخایر شناخته شده استان شامل معادن فلزی )سرب، روی، مس، 
منگنز(، معادن غیرفلزی )کائولن، باریت، نمک و سولفات سدیم( و معادن مواد 
اولیه مصالح ساختمانی )سنگ های تزئینی، مرمریت، گرانیت، سنگ های لاشه، 
سنگ آهک و سنگ گچ( است که با به کارگیری طرح های جدید و استفاده بهینه از 
این مواد معدنی می توان کسب وکارهای درآمدزا در زمینه صنایع معدنی در استان 

ایجاد کرد.

مجلس در یک طرح خلاقانه تصویب 
ازای  در  تنها  خودرو  واردات  که  کرد 
صادرات خودرو یا قطعات خودرو ممکن 

است!


